
پیک هفتم، اردیبهشت می رسد؟ 
دوز چهارم واكسن كرونا برای چه كسانی لازم است؟آمارها از افزايش ابتلا و بستري هاي كرونا حكايت دارد

 هر محله 
یک پارک مادر و کودک

جزئیات شهادت و مجروحیت  
3طلبه در صحن رضوی

يک نفر ضارب و 4نفر مظنون به همكاری با متهم  دستگیر شدند

325پارک محله ای مادر و كودک ايجاد، 5بوستان جديد 
بانوان احداث و 21باغ تبديل به بوستان می شود

صفحه های 5 و11صفحه12

 عوامل پنهان 
گرانی گوشت

گوشت قرمز با وجود به نصف رسیدن 
تقاضای خريد، ماندن مازاد تولید 
روی دست دامداران و آغاز واردات، 
همچنان گران و دور از دسترس 
بخش زيادی از اقشار جامعه است

 کارت بلیت
 200 هزارتومانی 
ویژه سالمندان

 فصل تازه  تقابل 2 كره 

قاچاقچيان، مهاجران 
را  به گروگانگيران 

می فروختند

 بلیت ارزان تر
تماشاگر بیشتر 

 گزارش هزينه ها و درآمدهای
 بودجه 1400شهرداری توسط 
خزانه دار پارلمان شهری ارائه شد

 پیونگ يانگ تهديد كرده كه 
در صورت وقوع جنگ، از تسلیحات 

 هسته اي علیه كره جنوبي 
استفاده مي كند

راز همدستي 2باند مخوف براي 
اخاذي از مهاجران فاش شد
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این همه تحقیر؛ 
چرا؟

رسول بهروشیادداشت
روزنامهنگار

 شاید اسکوچیچ بهترین گزینه برای 
هدایت تیم ملی نباشد، اما آیا کسی می داند 

»جرم« او چیست؟

همیناولکاریکنکتهراروشــنکنیم؛
اینکهبخــشبزرگیازتردیدهــادرمورد
صلاحیتدراگاناســکوچیچبرایهدایت
تیمملیایراندرجامجهانــی،بجاوقابل
تاملاست.همهکســانیکهاینروزهادم
ازتغییرمربــیمیزنند،لزومــااهلحب
وبغضنیســتند.تیمملــیمهیایحضور
دربزرگتریــنتورنمنــتفوتبالیجهان
میشودوقرعهمتعادلیهمداردکهشاید
بهماشــانسصعودبدهد.همــهماایرانی
هستیموبیشوکمدغدغهسرافرازیتیم
ملیراداریم.دراینمیانهرکســیحق
داردنظرشرابگوید.شــایدراهدرستتر
اینباشدکهاســکوجایخودشرابهیک
مربیبزرگتربدهد،شایدهمنه.اینیک
بحثدیگراســت،اماچیزیکهآدمراآزار
میدهدتحقیــر،تحقیروبازهــمتحقیر
اســت؛حملاتبیامانوتقبیحوتمسخر
سرمربیفعلیتیمملی،درحالیکهروشن
نیستاوبهچهجرمیبایداینهمهفشارو

سرزنشراتحملکند.
داستانایناســتکهیکروزیکنفردر
فدراسیونفوتبالبهاســکوچیچپیشنهاد
هدایتتیمملــیرادادومربیکرواتهم
پذیرفت؛همیــن.مگراوباتــوپوتانک
نیمکتتیمملیراتسخیرکردهکهچنین
بیرحمانهموردسرزنشقرارمیگیرد؟اگر
اسکودراینقوارههانبوده،اشتباهاصلیرا
کسیمرتکبشــدهکهبهاوپیشنهادداده
است.داســتانازاینجابهبعدبامزهترهم
میشــود.درشــرایطیکههمهکشوردر
هراسازحذفتیمملیبودند،اسکوچیچ
مرحلهدشــوارپیشمقدماتــیرابااقتدار
پشــتســرگذاشــت،آنهمدرحالیکه
میزبانیمتمرکزبهشــکلغیرمنصفانهبه
بحرینسپردهشدهبود.بعدهمدرمرحله
آخرانتخابینتایجدرخشانیگرفتوتیم
ملیرابهجامجهانیرساند.درسراسراین
فرایند،قصوروگناهاسکوچیچچهبودهکه
اینطوربایدشخصیتشخردشود؟گروهمان
آسانبود؟شمابهبزرگیخودتانببخشید.
مگردردودورهقبلــیمقدماتیباآلمانو
ایتالیاهمگروهمیشــدیم؟طی10ســال
گذشتهازبینژاپن،عربســتانواسترالیا
فقطیکبارباژاپنبــازیکردیموبا3گل
باختیم.بازیکنانخوبیدراختیارداشتیم؟
ببخشــیدکهویلموتــس8میلیوندلاری
باهمینهــابهعراقوبحریــنباخت.تیم
ملی»جادوگر«داشــت؟اگرکارجادوگر
اینقدرخوباســت،حتمااوراباخودتان
بهجامجهانیهمببریدتاانگلیسوآمریکا

رالهکنیم!
حکایتاســکو،حکایتتحقیــربیدلیل
اســت.روزیدههامصاحبهعلیهاشانجام
میشود،صدهاشــوخیوهزارانکامنت
خردکنندهدرمورداوبهنگارشدرمیآید،
بیآنکهچراییاشروشنباشــد.روزنامه
رســمیمملکتتیتریکمتــریمیزند
که:»بایــکخداحافظیخوشــحالمان
کن.«خداوکیلــیبین8میلیاردســاکن
کرهزمینکدامآدماحمقیپیدامیشــود
کهیکتیــمراازمرزســقوطوحذفبه
جامجهانیبرســاندوبعدخــودشبگوید
»ببخشید،مندرحدتیمشــمانیستیم.
وقتششــدهمربیبهتــریبیاورید«؟هر
چهمیگویدمسخرهاشمیکنند.یکروز
ســطحتاکتیکیبازیکنانایرانیرا»قابل
پیشــرفت«میخواند،همهبــهاویورش
میبرندکهماایرانیهــافلانیموبهمانیم.
حالاهمکهگفتــهبازیبــاانگلیسفقط
یکمسابقهاستوشــایداصلاایرانبرنده
آنباشد،فلانمربیبومیایرادگرفتهکه:
»حرفاســکوچیچبچگانهبود.«خبچه
انتظاریداشتید؟توقعداریدسرمربیتیم
ملیبعدازقرعهکشیبگویدمااصلادرسایز
انگلستاننیستیموصددرصدبهسختیاز
اینتیمشکستخواهیمخورد؟چهبگوید
کهدســتشنیندازید؟چــهکارکندکه

مسخرهاشنکنید؟
شایداسکوچیچمناســبترینگزینهبرای
هدایتتیمملینباشــد.دربدترینحالت
حتیشایدبرخیشــایعاتدرموردپشت
پردهدعــوتاوازچندبازیکــنبهاردوی
تیمملییاروابطخاصــشبابعضیاهالی
رسانهدرستباشد،اماتحتهیچشرایطی
نبایــد»انصــاف«راذبحکــرد.جامعهای
کهعادتبــهبیانصافیپیــداکرد،جای
خطرناکیبرایزندگیخواهدبود.همین
آدمباهمــهمعایبشمــاراازبرزخنجات
دادوبهمســابقاتیرســاندکــهایتالیای
بزرگدرحســرتصعودبــهآنماند.اگر
همجمعبنــدینهاییبراینشــدکهدر
راستایمنافعتیمملیقبلازجامجهانی
بااســکوچیچوداعکنیم،اینکاربایددر
کمالادب،احتراموقدرشناســیصورت
بگیرد.اینهمهتوهینوتحقیروتمسخر،
فقطمایهتأســفاست؛افســوسبهحال
جماعتیکهشایدمردرویاهایشان،یکی
مثلمارکویلموتسشیادوبیتعهدباشد.

  چهارشنبه     17 فروردین  1401     4  رمضان  1443       سال سی ام          شـماره  8468

یحیی؛ عامل اتحاد استقلالی ها
سرمربی پرسپولیس چگونه همه مربیان آبی 

لیگ را رستگار کرد؟ عنایتی آخرین استقلالی 
است که از یحیی امتیاز گرفته است

20

باید دید مبلغ درخواستی 20میلیون 
یورویی پورتو و شرایط میلان امکان انتقال 

طارمی به ایتالیا را فراهم می کند یا خیر؟

ریسک برای آقای شماره9
از آشتی خبری نیست

دعوت از کیانوش و سهراب با واکنش های مثبتی 
همراه شده، سرمربی تیم ملی وزنه برداری 

می گوید بازگشت آنها بستگی به نظر خودشان دارد 18
19

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

ویارئال

بایرن
23:30

چلسی

رئال
23:30

لیگ قهرمانان اروپا  - یک چهارم

کار پرسپوليس برای قهرمانی  در ليگ 
 سخت تر شد اما همه زيان های
 اين تيم همين نيست

چه فصل
 بی ثمری!

برنامه بازی

پنج شنبه 18 فروردین 1401

پاختاکور

سپاهان
21:45

فولاد

الغرافه
21:45

لیگ قهرمانان آسیا

فرانکفورت

براگا

بارسلونا

گلاسکو رنجرز

23:30

23:30

پنج شنبه 18 فروردین 1401

لایپزیش

وست هام

آتالانتا

لیون

23:30

23:30

لیگ اروپا - یک چهارم

خلیج فارس ماهشهر

مس  رفسنجان
20:15

شنبه 20 فروردین 1401

 پرسپولیس

مس کرمان

آلومینیوم اراک

خیبر خرم آباد

20:15

20:15

جام حذفی - یک چهارم

یکشنبه 21 فروردین 1401

 استقلال

 نساجی مازندران
20:15

ی|
سای

پار
یام

س| پ
عک
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يادداشت
مصطفی قربانی؛  كارشناس مسائل سیاسی

از ابتدای دوره قاجار بود كه به دلیل شكست ايران در برابر 
روس ها در 2جنگ پیاپی، ايــران وارد نظام اقتصاد جهانی 
شد. درواقع، اگرچه بر اثر پیامدهای اجرای ضمیمه تجاری- 
اقتصادی قرارداد تركمانچای، ايران وارد اقتصاد جهانی شد، اما به دلیل ضعف زيرساخت های 
تولید از يک سو و نگاه غارتگرانه طرف های خارجی به اقتصاد ايران از سوی ديگر، ايران در 
حاشیه يا پیرامون اقتصاد جهانی قرار گرفت و برای آن 3كارويژه تعريف شد كه عبارتند از: 
تأمین مواد خام مانند ابريشــم، نفت و در وهله بعدی برخی محصولات كشاورزی و باغی، 
واردات كالاهای مصرفی )به طور عمده از روسیه و انگلیس( و استفاده اين كشورها از نیروی 
كار ارزان قیمت در ايران. اين كارويژه ها بر اثر گذر زمان، تثبیت و تداوم پیدا كرد؛ به گونه ای 
كه در 2قرن اخیر تاكنون، تلاش ها برای عبور از اين تنگنای ساختاری در اقتصاد بین الملل، 
چندان موفق نبوده است. درواقع، ايران ناخواسته با يک وضعیت تحمیلی در نظام تقسیم  كار 
جهانی مواجه بوده و اين وضعیت، همواره اثرات محدودكننده بر اقتصاد ايران داشته است.

نكته مهم در اين میان آن است كه اين نظام تقسیم كار در قرن 15میلادی شكل گرفته 
و ايران در قرن18 میلادی بود كه وارد آن شــد. در اين نظام تقسیم كار، قدرت صنعتی 
مهم ترين مــلاک تعیین جايگاه هر كشــور بود. بــا اين حال، از حدود 50ســال پیش، 
به دلیل روی آوردن اقتصادهای صنعتی به توســعه ظرفیت های دانش بنیان، كه طی آن 
شاهد فاصله گیری اين اقتصادها از صنعتی شــدن و روی آوردن بیشتر آنها به كارآفرين 
و دانش بنیان شدن هستیم، به نظر می رســد كه نظام تقسیم كار نوينی در جهان درحال 

شكل گیری و تثبیت است.
در اين نظام تقسیم  كار نوين، كشــورهای صنعتی با انتقال صنايع خود به كشورهای در 
حال توسعه، بر توســعه ظرفیت های كارآفرينی ازطريق دانش بنیان كردن اقتصاد خود 
پرداخته اند. براين اساس، تقســیم كار نوين بر مبنای دوگانه  صنعتی بودن )كارخانه دار 

بودن( و دانش بنیان بودن )كارآفرين بودن( تعريف می شود.
مهم ترين نكته در اين زمینه آن اســت كه در اين شــرايط، اقتصادهــای دانش بنیان با 
كمترين هزينه، می توانند بیشترين ارزش افزوده را خلق كنند و در عین حال، از پیامدهای 
زيست محیطی توسعه صنعتی مانند آلودگی هوا هم مصون بمانند؛ بنابراين امروزه، قدرت، 
اعتبار و ثروت از آن كشورهايی است كه به سمت دانش بنیان كردن تولید و اقتصاد خود كه 

نمونه های آن را می توان در فعالیت های استارت آپی ديد، حركت كرده اند.
با توجه به آنچه گفته شد، تأكید رهبر معظم انقلاب بر دانش بنیان  كردن تولید كه البته 
سابقه ای بیش  از آنچه در شــعار امسال مطرح شــده دارد و نمونه های آن را می توان در 
حمايت های مكرر ايشان از شــركت های دانش بنیان، نامگذاری سال1387 به »نوآوری 

و شكوفايی« و... ديد. براين اساس، تلاش دراين زمینه به 2منظور عمده صورت می گیرد:
1- برای عبور از وضعیتی كه در طول تاريخ در نظام تقســیم كار جهانی بر ايران تحمیل 
شده است و تحقق اين شعار چنین فضايی را بر بخش های مختلف كشور حاكم كرده و ايران 

را از اين ظلم تاريخی نجات خواهد داد.
2- نقش يابی ايران در نظام تقسیم كار نوين جهانی. براساس نكته اخیر می توان گفت كه 
رهبرمعظم انقلاب با درک دقیق روندهای حاكم بر جهان، راهبردی را برای پیشرفت اقتصاد 
كشور تعیین كرده اند تا ضمن جبران عقب افتادگی های گذشته و فراتر رفتن از وضعیت 
تحمیل شده تاريخی بر ايران، آينده پیشرفت ايران را هم تضمین كند؛ بنابراين می توان 
گفت كه تأكید بر دانش بنیان كردن تولید و اقتصاد، راهبردی است كه مبتنی بر واقعیت های 
كنونی و آينده اقتصاد بین الملل طرح شده است؛ لذا می توان گفت كه حركت به اين سمت، 

لازمه عبور موفق از پیچ تاريخی ای است كه رهبرمعظم انقلاب به آن اشاره داشتند.
نكته امیدبخش در اين میان كه اتفاقاً با بخش ديگر شــعار امسال، يعنی اشتغال آفرينی 
ارتباط دارد، آن است كه با دانش بنیان شدن تولید و اقتصاد، برای جوانان تحصیلكرده و 
بیكار در كشور، اشتغال زايی هم صورت می گیرد؛ زيرا بیكاری در كشور معطوف به كارگران 
ساده و بی مهارت نیست، بلكه متمركز بر جوانانی است كه تحصیلكرده و با مهارت هستند 

و با توسعه ظرفیت های دانش بنیان، می توان به خوبی از ظرفیت های آنها استفاده كرد.

اقتصاد دانش بنیان، لازمه نقش یابی 
ایران در تقسیم کار جهانی

 

در شرایطی که مذاکرات در وین با هدف لغو تحریم های ظالمانه 
علیه جمهوری اسلامی ایران از 20اسفندماه سال گذشته متوقف 
مانده و حصول توافق میان طرفین معطل تصمیم گیری 
سیاسی آمریکاســت، اما به نظر می رسد واشنگتن 
همچنان در حال گام برداشتن در مسیر فرافکنی 
است؛ رویکردی که به اذعان کارشناسان بیش  از هر 
چیز ناشی از اختلاف های داخلی برآمده از ساختار 

حاکمیتی این کشور است....

فواد ايزدی در گفت وگو با همشهری مطرح كرد
 شکاف سیاسی، مانع تصمیم گیری در آمریکا

2

8

توقف ناباورانه برابر هوادار در هفته بیســت وچهارم لیگ برتر 
باعث شد امیدهای پرســپولیس برای کسب عنوان قهرمانی 

کمرنگ  تر از قبل شود. دیگر نکته آزاردهنده برای سرخ ها 
اما این بود که ترمز این تیم برابر یک مربی اســتقلالی 
کشیده شــد. در حقیقت رضا عنایتی در هر دو بازی 
رفت و برگشت توانست پرسپولیس را متوقف کند و 
همین مسئله محبوبیت آقای گل پیشین آبی ها را بین 

هواداران استقلال دوچندان کرد...

بیش از يک ماه از راه اندازي يک شبكه اجتماعي  جديدگذشت
فاجعه ای  به نام شبکه اجتماعی ترامپ

سرمربی پرسپولیس چگونه همه مربیان آبی لیگ را رستگار كرد؟
یحیی؛ عامل اتحاد استقلالی ها

7
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17فروردین  یادآور درگذشــت نعمت الله گرجــی، بازیگر 
تئاتر، ســینما و تلویزیون اســت؛ هنرمندی که با بازی در 
۹5فیلم سینمایی و بیش از 50ســریال تلویزیونی یکی از 
خاطره سازان و البته رکوردداران نقش آفرینی در سینما و 
تلویزیون کشور بود. نعمت الله گرجی صفت ۹فروردین1305 
در تهران متولد شد. نقش آفرینی های دلنشین او به ویژه 
در سریال های تلویزیونی دهه های 1360 و 1370، همواره 

یادآور خاطرات شیرین برای مخاطبان تلویزیون است...

17فروردين  يادآور درگذشت نعمت الله گرجی
 عمو نعمت خاطره ساز

حساب توییتر دونالد ترامپ بیش از یک سال پیش و پس از حمله 
طرفداران او به ساختمان کنگره آمریکا بسته شد؛ اقدامی که 
رئیس جمهور سابق آمریکا را به  شدت خشمگین کرد و کمی 

پس از پایان دوره ریاست جمهوری اش، او را به فکر 
راه اندازی شبکه اجتماعی جدیدی انداخت تا به 
کمک آن »در برابر ظلم شرکت های فناوری بزرگ 
بایستد«. او این اپلیکیشن را شبکه اجتماعی 

»حقیقت« نامید...

ويژه های  امروز
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در همشهری آنلاین بخوانید

موج هفتم در راه است؟
دکتر حمید سوری، اپیدمیولوژیست در گفت وگو با 
همشهری آنلاین گفت: در یک ماه اخیر هیچ مدیریت 
سیستماتیکی برای کرونا وجود نداشته و غیر از وجود 
عامل بیماری زا و تعداد افراد حساس، مواجهه به شکل 
گسترده هم صورت گرفته است؛ بنابراین، انتظار داریم 

شاهد خیزش اپیدمی و حتی آغاز پیک هفتم باشیم.

گرداب مرگ کجاست؟
اگر به ماجراجویی علاقه دارید، تنگه کول خرسون 
دزفول را از دست ندهید. این تنگه که به دره ارواح 
نیز معروف است.در مسیر شهیون واقع شده. پس 
از حدود ۱۰ تا ۱۵کیلومتر پیاده روی شما به سد دز 
می رسید. قدرت این گرداب آنقدر زیاد است که جان 

برخی از گردشگران را گرفته است.

کشف یک سیاره  فراخورشیدی شبیه به مشتری
دانشمندان، سیاره ای عظیم را که حدود ۹برابر جرم 
خود  شکل گیری  اولیه  مراحل  در  دارد،  را  مشتری 
مشاهده کرده اند. این سیاره در یک دیسک گسترده 
از گاز و غبار، حاوی مواد تشکیل دهنده سیارات که 
است،  کرده  احاطه  را   AB Aurigae نام  به   ستاره ای 

در فاصله ۵۰۸ سال نوری از زمین قرار دارد.

سوپر اسپورت ۹۱ میلیارد تومانی!
بوگاتی اعلام کرده که تحویل شیرون سوپر اسپرت با قیمت 
حدود ۹۱میلیارد تومان به مشتریان را آغاز کرده است. 
این خودرو می تواند در ۵.۸ثانیه به سرعت ۲۰۰کیلومتر 
در ساعت و در ۱۲.۱ ثانیه به سرعت ۳۰۰کیلومتر در 
ساعت برسد. حداکثر سرعت آن به صورت الکترونیکی 

۴۴۰کیلومتر در ساعت است.

گفت وگویی دیده نشده از ستاره سرشناس سینما 
در 98سالگی مارلون براندو ، ستاره تکرارنشدنی سینما، 
گفت وگوی تصویری از او بازنشر شده که نکات جالبی 
از کنش و بازی خاص او را می توان در آن یافت. مارلون 
براندو، یکی از تأثیرگذارترین ستاره های سینماست. او 
۲جایزه اسکار، ۲گلدن گلوب و ۳جایزه بفتا در کارنامه 
خود دارد. این گفت وگو را در همشهری آنلاین ببینید.

جامعه

گردشگری

دانش

خودرو

سینما

دورخیز برای حل مسئله ترافیک
 مدیریت  شهری، نخستین جلسه قرارگاه عمومی حمل ونقل عمومی

و پاک را تشکیل  داد

ات
ی بی

هد
ي/ م

هر
مش

س: ه
عك

داده نما
گرافیک: علیرضا بهرامی

وام ازدواج چطور پرداخت می شود؟

120میلیون تومان
 به هر یک از زوجین
)عروس و داماد( 

10سال

از اول فروردین سال ۱۳۹7به بعد

حداکثر با سفته و یا یک ضامن معتبر

اصل و کپی سند ازدواج
 اصل و کپی صفحات شناسنامه و کارت ملی  زوجین

 اصل و کپی شناسنامه و کارت ملی  ضامن
 کدپستی و آدرس 

کد رهگیری ۱۰رقمی 

150میلیون تومان
به دامادهای زیر ۲۵سال و 
عروس های کمتر از ۲۳سال

۸0 هزار میلیارد تومان
بانک ها طبق قانون باید امسال

 وام ازدواج بدهند.

4 درصد
نرخ کارمزد برای وام ازدواج از 

زوجین دریافت می شود.

924 هزار متقاضی
 طبق قانون بودجه امسال

 می توانند وام ازدواج بگیرند.

2 برابر
بیشتر از افراد عادی، مبلغ وام 

ازدواج ایثارگران خواهد بود.

مطالعه شرایط اخذ وام 

 مراجعه به شعبه
 با مدارک در ۱۲روز کاری 

 انجام مراحل
 در شعبه

 اطلاع از شعبه دریافت 
وام از طریق سایت 

 دریافت 
کد رهگیری ۱۰رقمی 

 ve.cbi.ir ثبت نام در سامانه 

زمان عقد

میزان وام

مدت بازپرداخت

ضمانت مورد نیاز

عددهای دیگر

مدارک مورد نیاز برای دریافت وام ازدواج 

6مرحله دریافت وام ازدواج

12
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صفحه6

تابستان بدون خاموشی 
وزارت نیرو براي روزهاي اوج مصرف چه برنامه ای دارد؟

35
درصد

25
درصد

20
درصد

50
37.7درصد

درصد

6 هزار مگاوات
ظرفیت جدید به تولید برق 
کشور برای تابستان افزوده 

می شود.

سهم بخش خانگی، تجاری 
و اداری

 سهم بخش خانگی
از کل مصرف

روشنایی کولر یخچال و فریزر

9درصد
تا به حال به میزان مصرف 

برق نسبت به پارسال 
اضافه شده است.

50 درصد
بار مصرفی شبکه برق در 

تابستان، قابل رصد و پایش 
دقیق  است.
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در روزهای اخیر جمهوریخواهان 
کنگره در تدارک تصویــب طرحی با هدف 
ممنوعیت حذف سپاه پاسداران از فهرست 
ادعایی »تروریسم« هستند. تصویب چنین 

طرحی با چه اهدافی دنبال می شود؟
در ایــن زمینه پیش از هــر چیز باید ســاختار 
حاکمیتی در آمریکا را مورد بررسی قرار داد. در 
این ساختار کنگره از قدرت زیادی برخوردار است 
و می تواند تصمیم های قــوه مجریه را تحت تأثیر 
قرار دهد. براســاس قانون اساسی ایالات متحده 
آمریکا، قوه مقننه این کشــور قدرت بیشــتری 
دارد و زمانی که میــان این دو قوه اختلاف نظری 
به وجود  آید، معمولا برتری با قوه مقننه اســت. 
اکنون با توجه به این وضعیت، موضوع این است 
که عده ای که از توان تصمیم سازی قابل توجهی 
نیز در ســاختار حاکمیتی آمریــکا برخوردارند، 
مخالف فعالیت های سپاه پاسداران هستند و آن 
را نهاد مفیدی برای جمهوری اســلامی می دانند 
که می تواند خنثی کننده طراحی های راهبردی 
آنان، به ویژه در خاورمیانه و خلیج فارس باشــد؛ 
بنابراین تلاش می کنند نه تنها ســپاه پاسداران 
از فهرست ادعایی تروریسم خارج نشود، بلکه با 
اعمال تحریم های بیشتر، به محدودسازی توان 

این نهاد بپردازند.
 تصویب چنین طرحی در شــرایط 
کنونی مذاکرات هسته ای در وین تا چه اندازه 

محتمل است؟
باید در نظر داشت که با توجه به وضعیت موجود 
در ساختار سیاســی و حاکمیتی آمریکا، به نظر 

می رســد دولت بایدن از توان کافی برای انجام 
اقدام های پیشگیرانه در زمینه عدم تصویب چنین 
طرحی برخوردار نیســت و آنگونه که از شرایط 
برمی آید، اگر تصویب این طرح به رأی گذاشــته 
شود، بخشــی از دمکرات ها نیز به آن رأی مثبت 
خواهنــد داد؛ بنابراین می توان گفت که مســیر 
برای حرکت دولت آمریکا در مسیر احیای توافق 
هسته ای سال2015 با ایران چندان هموار نیست 
و شــکاف های حاکمیتی موجود در این کشور، 
از اصلی ترین موانع موجود برای به دســت آمدن 

»توافق مثبت« در وین به شمار می رود.
 در داخل دولت آمریکا یکدســتی 
لازم در زمینه پیشبرد احیای توافق هسته ای 
وجود دارد؟ اتفاقا سؤال این است که رابرت 
مالی واقعا تا چه انــدازه حاکمیت آمریکا را 

نمایندگی می کند؟ 
شــواهد موجود و تغییرات روی داده 
در ماه های اخیر در تیم مذاکراتی این کشــور در 
وین نشــان می دهد مالی نه تنها نماینده کنگره 
آمریکا نیست، بلکه مشخص نیست تا چه اندازه 
جریان های موجود در داخل دولت این کشور را 
نمایندگی می کند. در گذشــته شاهد بودیم که 
بعد از آنکه دغدغه های آمریکا درباره فعالیت های 
هســته ای ایران فروکش کرد، تصمیم سازان این 
کشــور چه رویکردی را در قبــال انجام تعهدات 
خود در پیش گرفتند. برهمین اساس هم هست 
که آمریکایی ها در روزهای اخیــر به فرافکنی و 

فضاسازی علیه ایران روی آورده اند.
 در این شــرایط جمهوری اسلامی 
ایران با چه رویکردی می تواند به مصاف چنین 

وضعیتی برود؟
به نظرم موضوعی که وزیر امورخارجه کشورمان 
چندی قبــل مطرح کرد مبنی بــر اینکه کنگره 

درباره احیای توافق هســته ای »بیانیه سیاسی« 
بدهد، نکته خوبی بود که پیگیری نشد. با توجه به 
نقش مهم کنگره در حوزه سیاست خارجی آمریکا 
و تصمیم سازی در این زمینه، صدور بیانیه سیاسی 
از سوی آنها می تواند گام مؤثری در پیشبرد توافق 
هسته ای باشــد. این موضوع به معنای آن نیست 
که بیانیه سیاسی کنگره به عنوان تضمینی برای 
ایران تلقی شــود، اما حداقل می تواند سنجه ای 
برای درک وضعیت کنگره در قبال توافق احتمالی 
و دوام آن باشد. باید به این نکته توجه داشت که 
به فرض اگر همین امروز توافق در وین به نتیجه 
برسد، سنا با 60رأی می تواند این مسیر را متوقف 
کند؛ چراکه با توجه به وضعیت موجود، حدود 10 
تا 11رأی نمایندگان دمکرات را نیز خواهد داشت؛ 
بنابراین تحقق نکته مطرح شده ازسوی حسین 
امیرعبداللهیان می توانســت در شناخت فضای 
موجود و درک وضعیت آینده توافق هســته ای 
تصویر روشنی برای ما به وجود آورد، اما پیگیری 

نشد.
 با توجه به مباحثی که مطرح شد، 
می توان کشــمکش های داخلی در آمریکا را 
به عنوان اصلی ترین مانع بر ســر راه حصول 

»توافق مثبت« در مذاکرات وین دانست؟ 
بلــه، آمریکایی هــا در این زمینه با مشــکلات 
عدیده ای مواجه شده اند و شــاهد نوعی انسداد 
سیاســی در حــوزه تصمیم گیری هســتیم و 
درگیری های داخلی ســبب انفعال این کشــور 
در قبال مذاکرات هســته ای شــده  اســت. این 
درحالی اســت کــه آمریکایی هــا به صــورت 
هوشــمندانه ای تلاش می کنند به جــای اینکه 
اختلاف های داخلی شان برجسته شود، توپ را به 

زمین جمهوری اسلامی ایران بیندازند.
برخی در داخل و خارج سعی دارند 

اینگونه القا کنند که تأکید ایران بر خروج سپاه 
پاسداران از فهرست ادعایی تروریسم مانعی 
در مسیر احیای توافق هسته ای است. شما چه 

تحلیلی دارید؟
قطعا اینگونه نیســت؛ چراکه ابتــدا باید به این 
موضوع اشاره کرد که سابقه ندارد نیروهای نظامی 
یک کشور عنوان »تروریستی« بگیرند و این اقدام، 
برخلاف عرف و رویه بین المللی اســت. بنابراین 
سؤال اصلی این اســت که اصلا چرا باید چنین 
اقدام غیرقانونی انجام شود؟ نکته دوم این است 
که سپاه پاسداران هم ازسوی وزارت امورخارجه 
آمریکا تحریم  شــده و هم در فهرست تحریمی 
وزارت خزانه داری این کشور قرار دارد که هر دو 
مورد در دوران ریاست جمهوری ترامپ انجام شد. 
نکته اینجاست که فهرســت وزارت خزانه داری 
اســت که تبعات تحریمی دارد و فهرست وزارت 
امورخارجه بیشــتر دارای جنبه خصمانه است. 
در این میان ایران بحث خروج ســپاه پاسداران 
از فهرســت تحریمی وزارت امورخارجه آمریکا 
را مطرح کرده است که تبعات تحریمی به مراتب 
کمتری دارد؛ بنابراین اتفاقا شــاهد درخواست 
حداقلی ایران در این زمینه هســتیم. در شرایط 
کنونی فعلا ما درخواست حداقلی مطرح کرده ایم، 
اما آنها حاضر به پذیرش آن هم نیستند. درواقع 
هم می خواهند ما محدودیت ها را بپذیریم و هم 
اینکه به اقدام های خصمانه خــود علیه ما ادامه 
دهند. به نظرم برخی که در داخل چنین شبهاتی 
را مطــرح می کنند، درک صحیحی از ســاختار 
سیاسی آمریکا، موضوع تحریم ها و نتایج تحریم 
سپاه  پاسداران ندارند؛ چراکه اگر تصویر روشنی 
از این مباحث داشــتند، آنقدر عــرق ملی  دارند 
که با چنین رویکرد خصمانه ای از ســوی آمریکا 

مخالفت کنند.

فواد ایزدی در گفت وگو با همشهری مطرح کرد

 شکاف سیاسی، مانع تصمیم گیری 
برجامی در آمریکا

علیرضا احمدیگفت وگو
روزنامه نگار

 واکنش سخنگوی دولت
به مسائل مشهد

سخنگوی دولت روز گذشته به مسائل مشــهد در جلوگیری 
از ورود زنان به ورزشــگاه و اظهارات آیت الله احمد علم الهدی، 
امام جمعه مشهد درباره مهاجرین به این شهر پاسخ داد. علی 
بهادری جهرمی درباره حواشی ایجاد شــده در بازی بین ایران 
و لبنان در ورزشــگاه مشهد و دســتور برخورد رئیس جمهور 
با مقصران و خاطیان گفت: جمهوری اســلامی ایران ســابقه 
برگزاری میزبانی رقابت های مقدماتی جام جهانی را داشــته و 
حاشیه ای از حیث تماشاچیان نبوده و نخواهد بود. درخصوص 
حادثه مشهد مسئولان فدراسیون یا هیأت ورزش استان یا حوزه 
محلی هم در برنامه ریزی و هم در برگزاری مسابقه کوتاهی هایی 
داشتند که رئیس جمهور در این خصوص به وزیر کشور دستور 
داد گزارش جامعی از تقصیرها ارائه کند؛ چون دولت اغماضی در 
کرامت شهروندان به ویژه بانوان نخواهد داشت و قطعا با خاطیان 
برخورد می کند. او با اشــاره به درخواست نماینده ولی فقیه در 
خراســان رضوی از رئیس جمهور برای رســیدگی به وضعیت 
زندگی مهاجران افغانستانی گفت: افغانستان بیش از ۴0سال 
درگیر جنگ است و آوارگی ها بر اثر همین جنگ هاست که ثمره 

مداخلات خارجی است.

بهادری جهرمی افزود: ایران به عنوان همســایه میزبان بخشی 
از مهاجران بوده و رتبه اول را در حوزه مهاجر - شــهرها دارد و 
این افراد مانند ایرانیان به اذعان مراجع بین المللی در شهرها در 
کنار ایرانیان زندگی می کنند. حمایت های مراجع بین المللی از 
این اتباع در حد صفر است؛ در عین حال دولت معطل اقدامات 
بین المللی نمانده و اقدامات متعددی در این سال ها انجام شده 
و انتظار می رود ثبات به افغانستان برگردد تا اتباع این کشور به 
وطن و کاشانه خودشــان برگردند. ایران همواره با نگاه حسن 
همجواری میزبانی مناسبی داشته و رئیس جمهور نیز به وزارت 

کشور برای ایجاد »سازمان ملی مهاجرین« دستور داده است.
دبیر هیأت دولت دربــاره 2وعده دولت درخصــوص رفع فقر 
مطلق و ساخت ۴میلیون مسکن در ۴سال نیز توضیحاتی ارائه 
کرد. رئیس شورای اطلاع رسانی دولت درباره وعده دولت برای 
ساخت ۴میلیون مسکن در ۴سال گفت: ۸00هزار واحد اعلام 
شده در حال ساخت است و برای یک میلیون و100 هزار واحد 
مسکونی زمین تعیین و یک میلیون و۴00 هزار واحد مسکونی 
نیز جانمایی شــده اند. بهادری جهرمی همچنین با بیان اینکه 
12هزار واحد از پروژه های مسکن مهر با پیشرفت 15درصد از 
سال۹۴ تاکنون رها شده باقی مانده اند، ادامه داد: طرح نهضت 
ملی مسکن که با جدیت بیشتر آغاز شد، با استقبال گسترده ای 
همراه بود و حتی برخی به خاطر نهضت ملی مسکن از طرح های 
دیگر مسکن انصراف داده اند. رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
در پاسخ به سؤالی درباره آخرین اقدامات دولت برای تحقق وعده 
رفع فقر مطلق نیز گفت: وعده رفع خط فقر مطلق وعده امروز و 
دیروز نبود و شعار انتخاباتی سال۹6 دولت گذشته بود، اما دولت 
سیزدهم از سال گذشته روی آن تأکید کرده و سبدهای یارانه ای 
و تســهیلات و تخفیفات به همین منظور بوده و همکاری های 
خوبی بین نهادهای حمایتی انجام شده است. درخصوص خط 
فقر هم به موازات آن در حال پیگیری و اجراســت. او با اشاره 
به نزدیک بودن بیســتم فروردین که به عنوان روز ملی انرژی 
هسته ای نامگذاری شده، گفت: در مراســم امسال با میزبانی 
ســازمان انرژی اتمی و با حضور رئیس جمهور از ســند جامع 

راهبردی توسعه هسته ای کشور رونمایی می شود.

وحیدی: بلیت های اشتباه به بانوان 
فروختند

وزیر کشور در حاشیه چهل و یکمین نشست قرارگاه عملیاتی 
مقابله با کرونا که با حضــور نمایندگان دســتگاه ها در محل 
وزارت کشور برگزار شد، درخصوص حضور بانوان در ورزشگاه 
مشهد گفت: حضور بانوان اصولا نیازمند شرایط است و در این 
خصوص با وزیر ورزش و جوانان صحبت شد که درصورت ممکن 
مسابقه به خاطر آماده بودن زیرساخت ها در تهران برگزار شود. 
فدراســیون فوتبال اعلام کرد با توجه به حضور تیم لبنان در 
مشهد و اعلام محل بازی به »ای اف ســی«، امکان جابه جایی 
وجود ندارد. با توجه به فراهم نبودن شــرایط حضور بانوان در 
ورزشگاه مشهد، قرار بر این شد که مسابقه در مشهد با حضور 
آقایان برگزار شود. البته به اشتباه به ۹نفر از بانوان بلیت فروخته 
شــده بود که به نظر می رســد بلیت ها به نام آقایان صادر شده 
و در اختیار بانوان قرار گرفته اســت. براساس گزارش تسنیم، 
احمد وحیدی همچنین در پاسخ به پرسش خبرنگاری درباره 
ســفر به عتبات عالیات از مرزهای زمینی گفت: هم اکنون هر 
شهروند ایرانی می تواند با داشــتن ویزا از مرزهای زمینی برای 
سفر به عتبات عالیات اســتفاده کند، اما لغو روادید، بر خلاف 
قول داده شده از ســوی دولت عراق، هنوز محقق نشده است. 
او درخصوص اطلاعیه دولت عراق که پذیرش مســافران را به 
دریافت واکسن های مورد تأیید سازمان جهانی بهداشت مشروط 
کرده اســت هم گفت: تعداد قابل توجهی از مردم عزیز ایران، 
همان واکسن های اعلام شــده را دریافت کرده اند؛ با این حال 
این موضوع هنوز به صورت رسمی اعلام نشده است و مسئولان 
وزارت خارجه مســئله را پیگیری خواهند کرد تا واکسن های 

ایرانی هم مورد پذیرش قرار گیرد. 

اعلام آمادگی ایران برای 
کشت جایگزین در افغانستان

ســفارت ایران در کابــل آمادگی بــرای تولید 
محصولات کشاورزی و کشت جایگزین خشخاش 
در افغانســتان را اعلام کرد. در توییت ســفارت 
ایران در کابل آمده اســت: ســفارت جمهوری 
اسلامی ایران ضمن استقبال از تصمیم حکومت 
سرپرستی افغانستان مبنی بر ممنوعیت کشت و 
خرید و فروش مواد مخدر، آمادگی خود را جهت 
همکاری برای تولید محصولات کشاورزی و کشت 
جایگزین در افغانستان اعلام می کند. روز دوشنبه 
نیز دستیار وزیر امور خارجه کشورمان به تصمیم 
طالبان در مورد ممنوعیت کشــت خشخاش در 
افغانستان واکنش نشان داد. سیدرسول موسوی 
در صفحه توییتــر خود در این ارتباط نوشــت: 
»اجرایی شــدن ممنوعیت کشت خشخاش در 
افغانستان آثار اقتصادی، سیاســی و اجتماعی 
عمیقی در این کشور و اقتصاد سیاه جهان خواهد 
داشت. در ۳2سال گذشته فقط یک بار که رهبر 
وقت طالبان کشت خشخاش را ممنوع کرد تولید 
تریاک به  حداقل)200تن( رســید. درحالی که 
همیشــه تولید تریاک رو به افزایش و هزاران تن 

بوده است.« 
اخیرا طالبان کشت خشــخاش در افغانستان را 
ممنوع اعلام کرده است. طالبان تأکید کرده که 
اگر کسی از این فرمان تخلف بکند کشت او از بین 
برده می شود و با متخلف براساس شریعت اسلامی 

برخورد صورت می گیرد.

خبر

سیاست خارجی

دولت

سخنگوی کاخ ســفید در نشست 
 خبری هفتگی خود، درباره وضعیت 
مذاکرات وین گفت: ارزیابی ما این 

است که مســئولیت نهایی کردن این توافق کاملا 
برعهده ایران اســت. آمریکا به همــراه متحدان 
اروپایی اش بر ســر نقشــه راهی برای بازگشــت 
دوجانبه به پایبنــدی در مذاکــرات وین مذاکره 

کرده  است.
 به گزارش ایسنا، جن ساکی افزود: رئیس جمهور در 
صورتی که بازگشت به توافق در راستای منافع ملی 

ما باشد، به آن باز خواهد گشت. ما و متحدان مان 
آماده ایم توافقی قوی را نهایــی کنیم؛ مادامی که 
ایران هم آماده انجام دادن این کار باشــد. اگرچه 
شاهد بوده ایم ایران مسائلی را مطرح کرده  است که 
هیچ ارتباطی به پایبندی دوجانبه به توافق ندارد، 
اما پایبندی دوجانبه موضوعی اســت که روی آن 

تمرکز داریم و هدف ماست. 

ادامه فرافکنی های برجامی 
واشنگتن

دیپلماسی

در شــرایطی که مذاکرات در وین با هدف لغــو تحریم های ظالمانه علیه 
جمهوری اسلامی ایران از 20اسفندماه سال گذشته متوقف مانده و حصول 
توافق میان طرفین معطل تصمیم گیری سیاســی آمریکاست، اما به نظر 
می رسد واشنگتن همچنان در حال گام برداشتن در مسیر فرافکنی است؛ 
رویکردی که به اذعان کارشناســان بیش  از هر چیز ناشی از اختلاف های 

داخلی برآمده از ساختار حاکمیتی این کشور است.
بررسی موضع گیری های اخیر جریان های سیاسی آمریکا در قبال احیای 
توافق هسته ای ســال2015 گویای این نکته است که دولت بایدن از توان 
کافی برای تصمیم گیری در این حوزه برخوردار نیست و با مقصرنمایی ایران، 
می کوشد توپ مذاکرات هســته ای را به زمین جمهوری اسلامی بیندازد. 
برهمین اساس هم بود که در روزهای اخیر محافل سیاسی و رسانه ای غربی 
تلاش ویژه ای را به کار گرفتند تا تأکید ایران بر رفع تحریم های غیرقانونی 
علیه سپاه  پاسداران را اصلی ترین مانع موجود در راه احیای برجام تلقی 
کنند؛ رویکردی که بیش  از هر چیز نشــان دهنده شکاف های عمیق در 
ساختار حاکمیتی آمریکاست که دولتمردان این کشور را در تصمیم گیری 

در این زمینه ناتوان کرده  است.
در روزهای اخیر تلاش جمهوریخواهان کنگره برای ایجاد موانع مؤثر در 
مسیر تصمیم گیری دولت بایدن، گواه دیگری بر این مدعا بود که در شرایط 
کنونی مذاکرات وین به گروگانی برای کشمکش های داخلی در واشنگتن 

تبدیل شده اســت و برخلاف ادعاهای مطرح شده باهدف مقصرنمایی 
ایران، دولت بایدن همچنان از توان کافی برای اتخاذ تصمیم های مهم 
سیاسی در زمینه احیای توافق هســته ای با ایران برخوردار نیست؛ 
موضوعی که فواد ایزدی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران و کارشناس 
مســائل آمریکا نیز آن را تأیید می کند و معتقد است اکنون فرصت 

مناسبی برای سنجش میزان جدیت آمریکا در احیای توافق 
هسته ای است. او بر این اعتقاد است که دولت آمریکا 

در شرایط کنونی قصد دارد وضعیتی را به ایران 
تحمیل کند که ما محدودیت های برجامی برای 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای مان را بپذیریم، 

اما آنها در مقابل، تعهدات شــان را به صورت 
حداقلی به اجرا درآورنــد؛ رویکردی که با 

موضع صریح ایران و فرافکنی آمریکایی ها 
بوده است.  همراه 

ی  گــو گفت و
با  همشــهری 
فــواد ایزدی 
را در ادامــه 

می خوانید.
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مدیریت جدید شهر تهران برای 

گزارش
مدیریــت ترافیــک و افزایــش 
از  شــهروندان  بهره منــدی 
حمل ونقل همگانی، قرارگاهی را تشکیل داده تا 
از ظرفیت های ممکن برای این منظور استفاده 

شود. 
برنامه این قــرارگاه، شــکل گیری تعامل میان 
تمامی دســتگاه های مســئول به ویــژه ارتباط 
مؤثر میان شــهرداری و دولت در ایجاد راه های 
جدید برای تامین منابع مالی مورد نیاز توســعه 
و نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی است. به 
هرحال آنچه عیان اســت اینکه در بخش مترو، 
اتوبوسرانی و تاکسیرانی، جدا از کمبود ناوگان، 
بحث فرسودگی هم مطرح است که روی آلودگی 
هوا تأثیر می گذارد. برای این منظور، شهرداری 
تهران حل بخشی از معادله ترافیک، آلودگی هوا 
و حمل ونقل عمومی به شــیوه های نو را دنبال 

می کند.
به همین خاطر، نخستین جلسه قرارگاه عمومی 
حمل ونقل عمومی و پاک به میزبانی شرکت واحد 
اتوبوسرانی تهران و حومه با حضور علیرضا زاکانی 
شــهردار تهران، معاون حمل ونقل و ترافیک و 
مدیران شرکت ها و ســازمان های فعال در حوزه 
حمل ونقل پایتخت برگزار شد تا با مطرح شدن 
مشکلات و ارائه پیشنهادها و بیان راه حل ها شاهد 
شــکوفایی و تقویت هرچه بیشــتر حمل ونقل 

عمومی در کلانشهر تهران باشیم. 

مدیریت مشارکتی در حوزه حمل ونقل 
علیرضا زاکانــی، شــهردار تهــران در ابتدای 
این جلســه با تأکید بر لــزوم مدیریت واحد در 
پیشــبرد بهتر کارها گفت: »در مسیری که در 
مدیریت شهری طی می کنیم، جنس مدیریت، 
مدیریت مشارکتی اســت. از آنجا که در امورات 
مختلف، مدیریت واحد شــهری وجــود ندارد، 
باید از طریق قــرارگاه و به هم پیوســتگی بین 
موضوعات در شــهر کارها را پیــش ببریم. در 
حوزه حمل ونقل، مســئولیت مســتقیم مربوط 
 به خود شهرداری است و انتظار از ما بیش از سایر 

دستگاه هاست. 
این، هم کار ما را راحت می کند و هم سخت، چرا 
که می توان با تصمیم واحد کار را راحت پیش برد، 
اما از طرفی هم نگاه ها به سمت شهرداری است و 
پاسخگویی جدی از سوی شهرداری را می طلبد. 
موضوع روان سازی  شــهر، نقطه قله حمل ونقل 
اســت و جنبه هــوای پــاک و عدم آلودگی هم 

موضوع دومی است که بخشی از آن به حمل ونقل 
برمی گردد. در نخســتین جلســات، موضوعات 
مختلف مرور و پیشنهادها ارائه و درباره آن بحث 
می شود. مصوبات از آن اســتخراج شده و ابلاغ 
می شود و در راستای آن پاسخ معتبر برای انجام 
و یا عدم انجام را خواهیم داشت. باید پیشنهادها 
مطرح و اولویت ها فهرست بندی شود و دبیرخانه 
باید به صــورت فعال اقدام کند. هربخشــی باید 
پاسخگوی وظایفی باشــد که در این قرارگاه بر 

عهده اش گذاشته می شود.«
مجتبی شــفیعی، معاون حمل ونقــل ترافیک 
شهرداری تهران هم با اشــاره به این موضوع که 
مدهای حمل ونقــل همگانی در تهــران کاملا 
به صورت مستقل مدیریت می شوند و این موضوع 
مشــکلاتی را ایجاد می کند و بــه همین علت 
تشــکیل مرکز مدیریت یکپارچــه حمل ونقل 
عمومی به عنوان یکــی از مصوبــات راهبردی 
این جلســه می تواند به حل این مشــکل کمک 
شایانی کند، گفت: »باید به این هدف برسیم که 
۷۵درصد از جابه جایی های شهر تهران در قالب 
حمل ونقل عمومی انجام شــود.« بهرام نکاحی، 
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران نیز با 
تأکید بر این موضوع که اگر برنامه ریزی درستی 
در مدیریت جابه جایی افراد صورت نگیرد شاهد 
اتفاقات ناگواری خواهیم  بود درباره نیاز ها، چالش 
و مشکلات اتوبوسرانی پایتخت مطالب مهمی را 

مطرح کرد.
 در ادامه این جلســه رســول محمدی راستین، 
مدیرعامل اتحادیه اتوبوســرانی های شهری هم 
اعلام کرد: »در قالب برنامه تهاتر نفت به وزارت 
کشــور اجازه  داده شــده تا از محل فروش نفت 
۵۰۰میلیون یورو برای تامین ۵هزار دســتگاه 
اتوبوس اختصاص داده شــود که البته این مبلغ 
۳۶۰۰دســتگاه را کفاف می دهد که ظرف ۳ماه 

آینده این قراردادها عملیاتی می شود.«
مهدی وحدت کار، مدیرعامل سازمان پایانه ها و 
پارک سوارهای شهر تهران نیز درباره مهم ترین 
اهداف و برنامه های این سازمان در سال14۰1 
گفت: »در حوزه بار و پایانه ۶پروژه و اقدام از قبیل 
تکمیل و افتتاح پایانه جدید شرق، امکان سنجی 
انتقال و توسعه پایانه مسافربری در جنوب غربی 
تهران، پیاده ســازی  مدل هوشــمند مدیریت 
پایانه ها در حــوزه بار و مســافر، احداث 4هاب 
لجستیک شــهر تهران و تمهید شــرایط مدل 
کســب وکار اینترنتی در حمل ونقل مسافر بین 

شهری، برای سال14۰1 مدنظر است.«

دورخیز برای حل مسئله ترافیک
در نخستین جلسه قرارگاه عمومی حمل ونقل عمومی و پاک مطرح شد

طبق برنامه، سهم حمل ونقل عمومی از سفرهای شهری تهران باید به ۷۵درصد برسد 

گزارش هزینه ها و درآمدهای بودجه 14۰۰شهرداری تهران توسط خزانه دار پارلمان شهری ارائه شد
کارت بلیت 200هزار تومانی ویژه سالمندان

 اعضای شورای شــهر تهران پس از بررسی استفساریه 

شورا
شهردار تهران درخصوص مصوبه دستورالعمل چگونگی 
ارائه خدمات و تسهیلات به سالمندان و نظام یکپارچه بلیت 
الکترونیک حمل ونقل عمومی شهر تهران، با آن موافقت کردند. در جریان 
بررسی این استفساریه، میثم مظفر پاســخ کمیته مشترک )کمیسیون 
حمل ونقل و نظارت حقوقــی و برنامه وبودجه( را ارائــه داد و گفت: »این 
دستورالعمل و افزایش سقف اعتبار کارت بلیت سالمندان از 1۵۰هزار به 
۲۰۰هزار تومان مورد تأیید اســت و ارائه خدمات به سالمندان از طریق 
سیستم یکپارچه بلیت الکترونیک خواهد بود.« به گزارش همشهری، ارائه 
گزارش هزینه ها و درآمدهای شهرداری تهران در 11ماهه منتهی به بهمن 
سال 14۰۰، مهم ترین دستور جلســه روز گذشته پارلمان شهری بود که 
توسط خزانه دار ارائه شد. حبیب کاشانی در جریان ارائه این گزارش گفت: 
»هرچه درآمد پایدار بیشتر شود برای شهر بهتر خواهد بود؛ بنابراین انتظار 
داریم که این میزان درآمد افزایش پیدا کند و به ۵۰درصد برسد و معتقدم 
نسبت به سال گذشته وضعیت بهتری در زمینه درآمدهای پایدار خواهیم 
داشت.« درحقیقت این گزارش، قیاس وضعیت مالی شهرداری تهران در 
۵ماه ابتدایی سال با ۶ماه بعد از تغییر مدیریت شهری بود. بودجه روی مبلغ 
48هزار و 88۳میلیارد تومان بسته شــد، اما آذرماه لایحه ای در راستای 
کاهش بودجه ارائه و اعضای شــورای شــهر تهران با کاهــش 11هزار و 
18۳میلیارد تومان موافقت کردند و بودجه نهایی شهرداری تهران به ۳۷هزار 

و ۷۰۰میلیارد تومان رسید؛ بنابراین به گفته خزانه دار گزارش ارائه شده مربوط 
به بودجه نهایی است.  به گفته کاشانی مجموع منابع و درآمد وصولی تا بهمن 
سال گذشته ۲4هزار و ۵۷۶میلیارد تومان بوده است. خزانه دار در جریان 
ارائه گزارش تأکید کرد: »مبلغ ۲۰هزار و ۵۶۲میلیارد تومان وصول درآمدها، 
منابع حاصل از واگذاری دارایی های سرمایه ای حدود هزار و ۶8۲میلیارد 
تومان و منابع حاصل از واگذاری دارایی های مالی هم ۲هزار و ۳۳1میلیارد 
تومان وصول شده است.« آنطور که کاشانی گزارش داده هزینه های نقدی 
در ۳بخش هزینه ای، تملک دارایی سرمایه ای و تملک دارایی مالی، 1۲هزار 
و ۲۲۲میلیارد تومان و هزینه های غیرنقدی هم هزار و ۶۶9میلیارد تومان 
بوده است.   خزانه دار با بیان اینکه 8هزار و ۶9۰میلیارد تومان درآمد پایدار و 
1۵هزار و 88۵میلیارد تومان درآمد ناپایدار محقق شده است، گفت: »این 
گزارش مربوط به پایان بهمن است که نشان می دهد ۶۵درصد بودجه محقق 

شده بود، اما تا پایان اسفند به تحقق 9۳درصدی بودجه رسیدیم.«  

توسعه فرهنگی میدان آزادی
طرح »الزام شهرداری تهران به انجام مطالعات طرح ساماندهی و توسعه 
فرهنگی میدان آزادی« دستور جلســه دیگری بود که با موافقت اعضای 
پارلمان شهری تصویب شد. براساس این مصوبه، شهرداری تهران ملزم 
است در مدت ۶ماه مطالعات خود را خصوص ساماندهی این میدان انجام 

و به شورا ارائه دهد.

 دستگیری از کارکنان شهر ابدی
  ناصر امانی، در جریان ارائه گزارش از سازمان بهشت زهرا)س( به برخی از 
مشکلات کارکنان این سازمان به ویژه نیروهای سالن عروجیان اشاره کرد و 
خواستار رسیدگی به آنها شد. او تأکید کرد: »گذر همه به این شهر یا شهری 
مشابه آن خواهد افتاد. چه خوب است با عمل صالح و دستگیری از کارکنان 
این شهر ابدی با دستی پر و کارنامه ای روشن مهمان آنان شویم.« امانی 
گفت که در سالن عروجیان، )غسالخانه آقایان و بانوان( 1۶۲نفر )۵۷زن 
و 1۰۵مرد( مشغول کار هستند که با مشکلاتی چون خستگی روحی و 
جسمی و حتی آسیب های شدید بدنی دست به گریبانند. به گفته او، قرار 
بود 4۵غسال ویژه سالن خانم ها جذب شود که تا کنون عملیاتی نشده است. 
ناصر امانی به مشکل مسکن کارکنان هم اشاره و عنوان کرد: »اکثر آنها در 
حومه شهر مستأجر هستند و گویا رئیس جمهور در دیدار با کارکنان سازمان 
قول رفع مشکلات را داده بود که هنوز محقق نشده است.« مشکل رانندگان 
آمبولانس های برون شهری هم موضوع دیگری بود که این عضو شورای 
شهر تهران به آن اشاره کرد و گفت که یک سوم متوفیان از تهران با استفاده 
از 1۲۵خودروی ال 9۰و وانت مزدا که خود مالک هم هستند به شهرهای 
دیگر کشور منتقل می شوند. امانی ادامه داد: »ماهانه ۶۰۰ هزار تومان یارانه 
سوخت پرداخت می شود که پاسخگوی مصرف سوخت این خودروها به ویژه 
برای استان های دوری چون سیســتان و بلوچستان و هرمزگان نیست و 

ناچارند از سوخت  آزاد استفاده کنند.«

تهران در مسیر کاهش ترافیک و آلودگی هوا
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران

شــهرداری تهران در تازه ترین اقدام برای جبران عقب ماندگی ها در سامانه های حمل ونقل 
عمومی )اتوبوس و مترو( و همچنین توســعه حمل ونقل پاک قرار گاهی با عنوان »توســعه 
حمل ونقل همگانی و پاک« راه اندازی کرده است. راه اندازی این قرارگاه سبب هم افزایی همه 
دستگاه های ذیربط و عمل کردن آنها به تعهداتشان می شود و امیدوارم راه اندازی این قرارگاه 
)توســعه حمل ونقل همگانی و پاک( منجر به تصمیمات هم افزا در راستای کاهش ترافیک و 

آلودگی هوا شود.

مکث

پیشنهاد احضار رئیس دانشگاه 
تهران به صحن شورا

مؤسسه ژئوفیزیک  دانشگاه تهران از اسفند سال گذشته 
تاکنون 4بار اقدام به جابه جایی ۲۰۰نهال و قطع ۵۰درخت 

کرده است؛ درحالی که این داستان همچنان ادامه دارد

مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران در شرایطی برای جابه جایی 
و قطع ۲۰۰اصله درخت در خیابان خوارزمی اصرار دارد که یک 
عضو شورای شهر تهران روز گذشــته در صحن شورا پیشنهاد 
احضار رئیس دانشگاه تهران را ارائه داد. به گزارش همشهری، 
احمد صادقی در تذکر پیش از دستور گفت: »برای قطع درختان 
فقط نباید در صحن شورا تذکر بدهیم، باید رئیس دانشگاه تهران 
به شورا بیاید و توضیح دهد که این درختان را به چه حقی قطع 
کردند؟ ما از هرکس توقع داشته باشیم، از رئیس دانشگاه تهران 

توقع این کار را نداریم و نیازمند توضیح است.« 
اقدامات غیرقانونی مؤسسه ژئوفیزیک  دانشگاه تهران به جایی 
رسیده که تاکنون منجر به قطع ۵۰اصله درخت شده است. البته 
این اقدامات با سختگیری  و پیگیری های شهرداری منطقه ۳و 
واکنش های صریح اعضای شورای شهر تهران هنوز متوقف نشده 
است. این در حالی است که زمزمه فعالیت غیرقانونی از اسفند 
سال گذشته شنیده شد و در روزهای منتهی به روز درختکاری 
این مؤسسه برای نخستین بار اقدام به جابه جایی چندین نهال 
کرد که عوامل شهرداری منطقه۳ بعد از اطلاع از این موضوع، 

جلوی فعالیت مؤسسه ژئوفیزیک  دانشگاه تهران را گرفتند.
در آن روزها، به نظر می رسید تذکرات عوامل شهرداری منطقه 
به مؤسسه علمی و دانشگاهی سبب توقف در فعالیت غیرقانونی 
آنها شود، ولی در کمتر از ۲هفته، در روز ۲9اسفند بار دیگر اقدام 
به جابه جایی و قطع درختان کردند. برای بار دوم، عوامل مؤسسه 
ژئوفیزیک  دانشگاه تهران با ۶۰ نفر نیروی انسانی به همراه لودر و 
کامیون از مسیر دیگری ورود کردند تا جابه جایی صورت بگیرد و 

این بار نیز عوامل شهرداری دوباره جلوی آنها را گرفتند.
در اواخر عید نوروز نیز عوامل دانشــگاه تهران بار دیگر با بیل 
مکانیکی وارد مجموعه شــدند تا این بار شهرداری منطقه۳ با 
نیوجرســی خروجی های این مرکز را گرفت تا بیل مکانیکی و 
لودر امکان خروج نداشته باشد. پس از آن حمید جوانی، شهردار 
منطقه۳ گفت: »تا این لحظه جلوی این کار گرفته شده است، اما 
این کار نیاز به تعیین تکلیف دارد؛ چرا که مجموعه محصور است 
و ورود همکاران ما را صورتجلسه کردند و نیاز به حکم قضایی 
است. هم اکنون کار متوقف است، اما امکان فعالیت آنها دوباره 

وجود دارد.« 

فاز جدید اقدامات دانشگاه
در نخستین جلسه شورای شهر تهران در ســال جدید، ناصر 
امانی نسبت به قطع و جابه جایی درختان در مؤسسه ژئوفیزیک  
دانشگاه تهران واکنش نشــان داد. او گفت: »در بخش خبری 
18:۳۰شبکه تهران گزارشــی پخش شد که از قطع ۲۰۰اصله 
درخت توسط یک دستگاه رسمی دولتی در خیابان خوارزمی 
در مرکز لرزه نگاری وابسته به دانشگاه تهران حکایت داشت. این 
اتفاق در آستانه روز طبیعت یک دهن کجی آشکار به قوانین و 
مقررات و تخریب محیط زیست توسط مرکزی بود که آرم علم و 
پژوهش بر سردر آن مزین است.« امانی تأکید کرد: »این اقدام 
در آستانه روز طبیعت و توسط یک نهاد رسمی به هیچ وجه قابل 
پذیرش نیست و از شهردار تهران درخواست می کنم به صورت 
ویژه به این هنجارشکنی رسیدگی کند و از طریق راهکارهای 
قانونی عوامل این اقدام اعم از آمرین و عاملین را مشخص و ضمن 
معرفی در مراجع قضایی به افکارعمومی هم گزارش کند. وقتی 
یک نهاد رســمی آن هم در روز تعطیل و در شب دست به این 

کار می زنند مایه تأسف است و باید به جد با آن برخورد کرد.« 
ورود شورای شهر تهران و شهرداری منطقه ۳از یک سو و از سوی 
دیگر بازتاب قطع و جابه جایی درختان در رسانه ها سبب توقف 
این کار توسط مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران نشد. چنان که 
در روزهای گذشته، موضوع جابه جایی و قطع درختان با برخورد 
فیزیکی کارکنان این مؤسسه با نیروهای شهرداری منطقه ۳وارد 

فاز جدیدی شد.
شــهردار منطقه ۳در این رابطه گفت: »با توجه به جابه جایی 
۲۰۰نهال و قطع ۵۰درخت در این مؤسسه، عوامل شهرداری 
منطقه پس از اخذ حکم ورود به ملک به منظور جلوگیری از این 
اقدام غیرقانونی وارد مجموعه شده که با گاز اشک آور و باتوم آنها 
را مورد ضرب و شتم قرار داده و مصدوم کرده اند.« حمید جوانی 
عنوان کرد:  »در حال تنظیم شکوائیه علیه مؤسسه ژئوفیزیک 
دانشگاه تهران هستیم و از طریق مراجع قضایی با ناقضان قانون 

و مخربین محیط زیست برخورد خواهیم کرد.« 
به همین دلیل، در جلسه روز گذشته شورای شهر، ناصر امانی 
گفت: »شهرداری این قدر ضعیف نشده که نتواند با مجموعه ای 
که تخلف و برخلاف قول و تعهدش عمل می کند، برخورد کند. 
مخصوصاً در مورد ضرب و شتم کارکنان زحمتکش شهرداری، 
مدیریت شــهری نباید کوتاه بیاید و لازم است شورا و شهردار 
در راستای حمایت از نیروها یک موضع یکپارچه بگیرند.« در 
ادامه مهدی پیرهادی، دیگر عضو شورای شهر تهران یادآور شد: 
»براساس مجوز داده شده قرار بوده جابه جایی درختان در فصل 
مناسب و با حضور کارشناسان فضای سبز انجام شود، اما نه تنها 
به این موضوع توجه نشده، بلکه مأموران هم مورد ضرب و شتم 

قرار گرفته اند؛ ازاین رو ضررت دارد وزیر علوم پاسخگو باشد.« 

محمدحسین شیخ حسن 
 مدیرکل دفتر پایش برنامه شهرداری 

تهران
 مطابق سیاســت های ۱۲گانه شهردار 
محترم تهــران، از ســال جدید عملکرد 
ادارات کل و واحدهــای ســتادی مــورد 
ارزیابــی قــرار می گیــرد. اضافــه شــدن 
بررسی عملکرد ادارات کل و واحدهای 
ســتادی به نظام کلی ارزیابی عملکرد 
شــهرداری تهــران از امســال، بــا هدف 
یکپارچه ســازی  فراینــد ارزیابــی انجــام 
می شود. براساس نظام ارزیابی کنونی 
شــهرداری تهــران، عملکــرد مناطــق 
۲۲گانــه هــر 6مــاه یک بــار و ســازمان و 
شرکت های تابعه نیز به صورت سالانه 

مورد ارزیابی قرار می گیرد.

وحید سرلک 
 معاون نظارت و امور مناطق سازمان 

تاکسیرانی شهر تهران
بحث هوشمندســازی پرداخــت کرایه 
درحــال انجــام شــدن اســت، ولــی 
همچنــان امــکان پرداخــت نقــدی هم 
وجــود دارد و راننــده وجــه نقــد را هــم 
می تواند دریافــت کند. نــرخ پایه روی 
برچسب قیمت درج می شود و حداکثر 
قیمتــی کــه احتمــال دارد در شــرایط 
خــاص اخــذ شــود هــم روی برچســبی 
مجزا درج می شود و هر فردی که سوار 
تاکسی می شود می تواند بارکدی را که 
روی صفحه اســت اسکن کند و همان 

لحظه میزان کرایه را بپردازد.

شب های شاد و آموزشی 
رمضان در جوار برج میلاد 

جشــن ماه مبارک رمضان پس از ۲سال وقفه به دلیل 
شیوع ویروس کرونا امسال دوباره در برج میلاد از سر 
گرفته شده است و شهروندان تهرانی می توانند قبل و 
بعد از اذان مغرب به صــورت رایگان در برنامه های این 
جشن شرکت کنند. به گزارش همشهری، این برنامه ها 
خانواده محور بوده و برای تمام ســنین و اعضای یک 
خانواده درنظر گرفته شده است. به گزارش همشهری، 
عباس حیدری، مدیرعامل برج میلاد در این باره گفت: 
»ساعت فعالیت مجموعه برج میلاد همزمان با آغاز ماه 
مبارک رمضان تغییر کرده است و شهروندان می توانند 
از ساعت 18تا یک بامداد از ویژه برنامه های تدارک دیده 
شده در این مجموعه گردشگری بهره مند شوند. استفاده 
از پارکینگ برج میلاد نیز در ماه مبارک، رایگان است.« 
حیدری همچنین از برپایی نمایشگاه های اسباب بازی و 
حجاب و عفاف به عنوان بخشی از جشنواره رمضانی برج 
میلاد خبر داد. ویژه برنامه های ماه مبارک رمضان در 
محوطه برج میلاد و همچنین بخش دیگری از برنامه ها 
در مرکز همایش های این مجموعه و در ۳بخش برگزار 
می شود. برنامه اذان گاهی از ساعت 19تا ۲1در محوطه 
برج برپاســت که اجرای گروه های ســرود و تواشیح، 
برپایی سفره افطار ساده با همکاری آستان قدس رضوی 
تهران و برگزاری کارگاه های آموزشــی کانون خدمت 
رضوی استان تهران را شامل می شود. بخش بعدی ویژه 
برنامه های برج میلاد در ماه مبارک رمضان به برنامه های 
شبانگاهی و تفریحات شبانه پس از اذان مغرب و عشا، 

مربوط می شود.

نقل قول خبر

خبر

ماه مبارک

گزارش ۲

میزان سفرهای شهری

وضعیت اتوبوسرانی و برنامه های آينده

برنامه های آينده مترو

تأثیر ناوگان فرسوده روی کیفیت هوای شهر

تهران ۲۲50دستگاه 
اتوبوس فعال دارد.

دولت تامین ۲هزار 
واگن برای کلانشهرها 

را در برنامه دارد.

ناوگان فرسوده   
منشأ ۳۸درصد 
آلودگی است.

۱500اتوبوس برقی تا 
پایان سال به ناوگان 

تهران افزوده خواهد شد.

۱050 واگن دولتی 
 اختصاص به 
تهران دارد.

5.7درصد سهم 
اتوبوسرانی در تولید 
ذرات آلاینده است. 

۱۸میلیون سفر 
شهری تهران در 

سال9۳

۱9.4میلیون سفر 
شهری تهران در 

سال۱400

۳0میلیون سفر شهری 
تهران پیش بینی شده 

برای سال۱4۳0

تهران به 7500دستگاه 
اتوبوس نیاز دارد. 

شرکت واگن سازی  تهران 
ظرفیت ساخت ۳50 دستگاه 

واگن در سال را دارد.

بیش از 50درصد ناوگان 
تاکسیرانی تهران 

فرسوده و آلاینده است.

جمع آوری تمامی معتادان متجاهر 
تهران به زودی

اســتاندار تهران درباره جمع آوری معتادان متجاهر سطح شهر 
تهران گفت: تعــداد زیادی از معتادان متجاهــر درحال حاضر 
جمع آوری شــده اند و تعدادی هم که باقــی مانده اند به زودی 
جمع آوری خواهند شد. به گزارش پایگاه خبری شهر، محسن 
منصوری افــزود: زمانی برای جمع آوری معتــادان متجاهر در 
سطح شهر تهران تعیین شــده بود که خوشبختانه با همکاری 
دستگاه های ذیربط این اتفاق افتاد و تعداد زیادی از آنها جمع آوری 
شده اند و تعداد اندکی هم که باقی مانده اند به زودی جمع آوری 
خواهند شد. اســتاندار تأکید کرد: بسیاری از معتادان متجاهر، 
متکدیان و کودکان کار نیاز به نگهداری دارند، اما جمع آوری و 
نگهداری معتادان متجاهر در اولویت قرار گرفت؛ چراکه بسیاری 

از سرقت های خرد توسط معتادان متجاهر انجام می شود.

نشست مواجهه دانش بنیان با 
مسئله کودکان کار

سومین نشست از مجموعه نشست های با محوریت کودکان کار، 
توسط قرارگاه تحول اجتماعی و مشارکت سازمان رفاه، خدمات 
و مشارکت های اجتماعی شــهرداری تهران و حضور جمعی از 
فعالان اجتماعی این حوزه برگزار می شود. به گزارش همشهری، 
مدیرعامل این سازمان افزود: این نشست با تأکید بر مقوله کودکان 
کار و آسیب های اجتماعی این قشر با محوریت »ضرورت مواجهه 
دانش بنیان با مسئله کودکان کار« با حضور فعالان اجتماعی حوزه 
کودکان کار تهران و سایر شهرها، مدیران مراکز پرتو شهر تهران و 
جمعی از علاقه مندان این حوزه با ارائه مجتبی صالحی، مدیرعامل 

مرکز پرتو درا )دانشگران رهایی افروز( برگزار می شود.

جزئیاتی از آمار ارائه دهنده در جلسه قرارگاه
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بازار مسکن شهر تهران آخرین ماه از 

مسکن
قرن14 را با رشد 6.2درصدی قیمت 
به پایان رساند؛ این در حالی است که 
در طول سال1400، تورم ماهانه بازار مسکن تهران 
از محدوده 3درصد فراتر نرفته بود و غالبا شتاب آن از 

شتاب تورم مصرف کننده کمتر بود.
به گزارش همشهری، باوجود گذشت 4سال از آغاز 
دوره جهش قیمت مســکن، این بــازار همچنان با 
تکانه های تورمی مواجه اســت و براساس آخرین 
آمارها، میانگین قیمت مســکن شــهر تهران در 
اسفندماه1400 با رشد 6.2درصدی، رکورد بالاترین 
رشد قیمت در این سال را شکسته است. البته بررسی 
آمارها نشان می دهد که در اغلب سال ها، تورم مسکن 
شهر تهران از تورم بهمن و فروردین بیشتر است؛ اما 
تکرار تورم بالا در اسفند1400 از این جهت اهمیت 
دارد که از ابتدای ســال1400، شتاب تورم ماهانه 
مسکن شهر تهران غالبا کمتر از تورم مصرف کننده 
بود و عملا این بازار از طریق کاهش ارزش ذاتی در فاز 

تخلیه حباب قیمتی قرار داشت.

نمای بازار مسکن اسفندماه
آخرین گزارش اداره بررســی ها و سیاســت های 
اقتصادی بانک مرکزی از تحــولات بازار معاملات 
مسکن تهران در اسفندماه1400 حاکی از این است 
که در این ماه تعداد آپارتمان های مسکونی معامله 
شده در تهران به 6هزارو834واحد مسکونی رسیده 
که این تعداد نسبت به ماه قبل 19.9درصد کاهش 
و نسبت به ماه مشابه ســال قبل از آن 29.6درصد 
افزایش نشان می دهد. همچنین در این ماه، متوسط 
قیمت خریدوفروش یک مترمربع زیربنای مسکونی 
در شهر تهران معادل 3۵میلیون و120هزار تومان 
بوده که از افزایش 6.2درصدی نســبت به ماه قبل 
حکایت دارد. این میزان افزایش، عملا 4.8برابر تورم 

ماهانه مصرف کننده اســفندماه )1.3درصد( بوده 
و می توانــد زنگ خطر خروج مســکن از فاز تخلیه 
حباب قیمت محسوب شــود. البته این رقم نسبت 
به ماه مشابه سال قبل از آن معادل 16درصد افزایش 
داشــته که همچنان نســبت به تورم نقطه به نقطه 
مصرف کننده در این ماه )34.7درصد( کمتر است 
و می تواند یک نکته امیدوارکننده برای ادامه تخلیه 
حباب قیمت مسکن از مسیر کاهش ارزش ذاتی آن 

در مقابل رشد تورم باشد.

ریز معاملات مسکن تهران
بررســی توزیع تعداد واحدهای مســکونی معامله 
شده در شهر تهران به تفکیک عمر بنا در اسفندماه 
ســال1400 حاکــی از آن اســت کــه از مجموع 
6هزارو834 واحد مســکونی معامله شــده در این 
ماه، واحدهای تا ۵سال ساخت با سهم 32.۵درصد 
بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند؛ اما این 
سهم نسبت به اسفندماه سال قبل ۵.9واحد درصد 
و نسبت به اســفند1392 معادل 4۵درصد کاهش 
یافته و در مقابل به سهم واحدهای با قدمت بالا در 
گروه های 11 تا 1۵ و بیش از 20سال ساخت افزوده 
شده اســت. کاهش سهم نوســازها از بازار مسکن 
از یک ســو به افت توان تولید و ساخت وساز جدید 

مسکونی و از سوی دیگر به کاهش شدید قدرت خرید 
متقاضیان مصرفی و سرمایه ای مربوط است و جز با 
مهار تورم، اصلاح ساختار اقتصاد و پیش بینی پذیر 
کردن آن و همچنین واقعی ســازی مزد، حقوق و 

درآمدها رفع نمی شود.
به گزارش همشهری، بررســی توزیع فراوانی تعداد 
واحدهای مســکونی معامله شده شــهر تهران در 
اسفندماه سال1400 نشــان می دهد که به لحاظ 
مســاحت، واحدهای مسکونی با ســطح زیربنای 
کمتر از 80مترمربع، ســهمی معادل ۵3.1درصد 
از معاملات انجام شــده را به خود اختصاص دادند. 
همچنین ۵8.9درصد واحدهای مسکونی با قیمتی 
کمتر از متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در 
این ماه )3۵میلیون و120هزار تومان( معامله شده و 
42.6درصد از معاملات نیز به واحدهای مسکونی با 
ارزش هر واحد کمتــر از 2میلیارد تومان اختصاص 

داشته است.

حمله تورمی مسکن به مستأجران
بازار مســکن از نیمه ســال96 وارد روند صعودی 
شــد. آن زمان میانگین قیمت مسکن شهر تهران 
4.۵میلیون تومان بود و این رقم در پایان سال1400 
بــه 3۵.1میلیون تومان رســیده که بیانگر رشــد 

680درصدی است. در این دوره زمانی، گرچه بازار 
اجاره نیز با تورم سنگینی مواجه بود و به طور میانگین 
قیمت اجاره در شهر تهران بیش از 3برابر افزایش پیدا 
کرد اما درمجموع، هیچ گاه مجالی برای تخلیه کل 
تورم مسکن در بازار اجاره مهیا نشد. به خصوص که 
از بهار1399 و با شیوع گسترده کرونا، ستاد مقابله با 
شیوع کرونا رأی به تمدید خودکار قراردادهای اجاره 
و تعزیراتی شدن این بازار داد و درنتیجه با سرکوب 
قیمت بخشی از قراردادهای بازار اجاره، عملا شاخص 
اجاره بهای مسکونی رشد کمتری را تجربه کرد. طبق 
اعلام بانک مرکزی، در اســفندماه1400 شاخص 
کرایه مسکن اجاری در شهر تهران 4۵.8درصد و در 
کل مناطق شهری ۵0.2درصد نسبت به ماه مشابه 
سال قبل رشد کرده است. براساس این گزارش، رشد 
ماهانه این شاخص در اســفندماه برای شهر تهران 
0.4درصــد و برای کل مناطق شــهری 1.2درصد 
بوده است. به نظر می رسد دلیل پیشی گرفتن تورم 
اجاره شهرســتان ها از پایتخت این مسئله باشد که 
در تهران بسیار زودتر از سایر نقاط شهری، مصوبه 
تمدید خودکار قراردادهای اجاره از سوی بازار پس 
 زده شد درحالی که در سایر نقاط شهری در ماه های 
اخیر فرایند افزایش قیمت در قراردادهای تمدیدی 

رواج پیدا کرده است.

وداع تورمی مسکن با 1400
همشهری وضعیت بازار مسکن تهران در اسفندماه سال گذشته را بررسی می کند

بحران تورم غذایی درکمین دنیا
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همشهری برنامه های وزارت نیرو برای روزهای اوج 
مصرف را بررسی می کند

وعده تابستان بدون خاموشی 
خطر قطع برق در تابستان پیش رو همچنان وجود دارد و هرچند 
مقامات وزارت نیرو می گویند تلاش می کنند تا در روزهای گرم 
نخستین سال قرن جدید، خاموشی رخ ندهد، اما بی احتیاطی در 
مصرف می تواند احتمال قطع برنامه ریزی شده در ماه های آینده 
را تشدید کند. علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو می گوید: برنامه های 
مهمی در حوزه توسعه نیروگاه ها و همچنین مدیریت تقاضا و 
صرفه جویی در مصرف برق داریم و امیدواریم تابستان امسال با 
حداقل مشکلات سپری شود. او قول داده در سال جاری 6هزار 
مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه کند و تا پایان دولت 
هم به ناترازی بین تولید و مصرف برق پایان دهد. اما روند رشد 
مصرف، چالش بزرگ پیش پای سیاستگذاران حوزه تولید، انتقال 
و توزیع برق است و اگر سیاست های مدیریت تقاضا جدی گرفته 
نشود، بیم آن می رود که روند مصرف به ویژه در روزهای پیک و 

گرم سال از تولید سبقت بگیرد.
به گزارش همشــهری، از 6هزار مگاوات برقی که قرار است به 
ظرفیت تولید برق کشور اضافه شود، 4.۵هزار مگاوات آن سهم 
نیروگاه های جدید حرارتی و 1.۵هزار مگاوات دیگر هم ســهم 
برق تجدیدپذیر و اضافه شــدن به ظرفیت نیروگاه های جدید 

خواهد بود.

گرمای زودرس در بهار قرن جدید
افزایش دما در ایران آن هم در نیمه نخست فروردین سال1401 
یک زنگ هشدار برای شبکه برق به شــمار می رود. دمای هوا 
در پایتخت ایران روز گذشته به 30درجه و در برخی استان ها 
به بالای 40درجه رسیده و باعث شــده تا پیک مصرف برق در 
شــبانه روز به 42هزار و 730مگاوات برســد که نسبت به روز 
16فروردین پارسال 9درصد بر میزان مصرف برق اضافه شده 
است. این وضع نشــان می دهد اگر افزایش دمای زودرس در 
هفته های پیش رو استمرار داشته باشد، فشار روی شبکه برق به 
جای نیمه دوم تیرماه این بار در نیمه دوم اردیبهشت یا خرداد 

شروع شود.

عبور هوشمندانه از تونل مصرف
آرش کــردی، مدیرعامــل توانیــر با بیــان اینکه براســاس 
برنامه ریزی های صورت گرفته، بیش از نیمی از بارهای مصرفی 
شبکه کنترل پذیر خواهد شــد، گفت: تفاوت اصلی برنامه های 
مدیریت بار امسال با سال های گذشته، کنترل   پذیری بارهای 
مصرفی شبکه برق است. او با بیان اینکه تمام بخش های صنعت 
برق شــامل تولید، انتقال و توزیع، برنامه ها را به شکل مدون از 
ماه ها قبل تدوین و عملیات اجرایی طرح ها را شــروع کرده اند، 
افزود: یکی از بزرگ ترین وجه تمایز برنامه های مدیریت مصرف 
امسال نسبت به سال های گذشته، اجرای برنامه ها با محوریت 
هوشمند ســازی  و کنترل پذیری مصارف اســت. به گفته او، 
هوشمند ســازی  عمده بارها به لحاظ قرائت و از لحاظ کنترل 
در دست اجراست و براساس برنامه ریزی ها بین ۵0 تا 60درصد 
بارهای مصرفی شبکه برق در تابستان امسال، قابل رصد و پایش 

دقیق خواهد بود.

تولید با حداکثر ظرفیت
به گفته مصطفی رجبی مقدم، ســخنگوی صنعت برق ایران، 
تولید 73 هزار مگاوات نیروگاه حرارتی برای تامین نیاز در زمان 
اوج مصرف تابســتان پیش بینی شــده و انجام تعمیرات برای 
100 هزار مگاوات نیــروگاه ازجمله اقدامات انجام شــده برای 

افزایش اطمینان از تامین برق در تابستان است.
 او با بیان اینکه درحال حاضر 87 هزار مگاوات نیروگاه در کشور 
نصب شــده که تعمیرات اساســی در برخی از این نیروگاه ها 
2بار انجام شده، می افزاید: طبق برنامه  ریزی های انجام شده تا 
پیش از تابستان باید 6 هزار مگاوات ظرفیت جدید به تولید برق 
کشور افزوده شود که این ظرفیت شامل احداث نیروگاه جدید، 
ارتقای توان تولید نیروگاه های موجود و استفاده از سیستم های 

خنک کننده توربین ها ست.
 این مقام ارشــد وزارت نیرو در عین حال از کاهش محسوس 
ذخایر آبی برای تولیــد برق در نیروگاه هــای برقابی به میزان 
10درصد خبر داده و تأکید می کند: اگر مشترکان صرفه جویی 
مناسبی در مصرف برق داشته باشند، می توانیم تا پیش از شروع 
زمان اوج مصرف استفاده مناسبی از نیروگاه های برقابی داشته 

باشیم.

نظارت استانی بر بانکداران دولتی
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد از اجرای 
طــرح آزمایشــی نظارت بــر عملکرد 
بانک های دولتی در ســطح اســتان ها 
خبر داده و می گوید: باید آرام آرام نقش 
نظارتی وزارت اقتصاد بر لایه بانکی را در 

سطح استان ها احیا کنیم. 
مشخص است که دغدغه این عضو کابینه، ناظر بر رصد عملیات 
بانکداران در استان ها و جلوگیری از انحراف منابع و تسهیلات 
بانکی است. البته این نظارت قرار است به حوزه عمل بانک های 
دولتی محدود باشد ولی مهم این است که نظارت به دستوری 
شــدن تســهیلات و منابع بانک های دولتی منجر نشود زیرا 
سنگ بنای فعالیت سالم و شــفاف هر بانکی، چه دولتی و چه 
غیردولتی، سودآوری و سلامت آن است. از این منظر هماهنگی 
وزارت اقتصاد با بانک مرکزی برای اعمال حاکمیت شــرکتی 
و نظارت بر کارنامه بانکــداران یک ضرورت اســت تا جلوی 

ناهماهنگی ها و موازی کاری ها گرفته شود.

وضع ذخایر خوب است، اما
  خبر: محمدجــواد ســاداتی نژاد، وزیر جهاد 
کشــاورزی گفت: در بحث امنیت غذایی و تامین 
نهاده های دامی و کالاهای اساســی هیچ مشکلی 
نداریم و ذخائر استراتژیک در شرایط بسیار مطلوبی 

قرار دارند.

  نقد: مطلوب بودن ذخایر کالاهای اساســی و 
نهاده های تولید یک روی ســکه است و روی دیگر 
آن میزان بهره مندی و عدالــت در امنیت غذایی 
اســت. ضرورت دارد در برنامه ریزی ها به گونه ای 
اقدام شود که اجحافی نسبت به افراد دور از مرکز و 
حاشیه نشین رخ ندهد. از سوی دیگر سیاستگذاری 
در حوزه امنیت غذایی ایجاب می کند تا بحران های 
آینده در نظر گرفته شود زیرا براساس برآوردهای 
معتبر، اقتصاد دنیا در ماه های آینده با تورم در حوزه 
مواد غذایی مواجه خواهد شد. این مسئولیت را البته 
نمی توان به تنهایی برعهده یک وزیر نهاد بلکه کل 
دولت باید آینده نگر باشد تا در دام شوک های بیرونی 

گرفتار نشود و مردم بلاتکلیف نمانند.

چهره روز

نقد  خبر

انرژی

 سهم بخش خانگی
از کل مصرف

 سهم بخش خانگی
تجاری و اداری

 یخچال
و فریزر

35
درصد

کولر

25
درصد

روشنایی

20
درصد

50
درصد

37.7
درصد

دنیا هنوز از شوک ویروس کرونا فاصله نگرفته که 

تورم
حمله روسیه به اوکراین زنگ خطر را برای بحران 
امنیت غذایی دنیا به صــدا درآورد. قیمت مواد 
غذایی در بازارهای جهان در حال رکورد شکنی است. کشورهای 
مختلف با تورم کالاهای خوراکی مواجه شــده اند. اتاق تهران در 
گزارشی اعلام کرد: جنگ روسیه علیه اوکراین، ضربه جدیدی به 
نظام تامین غذایی دنیا وارد کرده زیرا 2کشور درگیر جنگ بیش از 
یک چهارم فروش گندم دنیا را در اختیار دارند و افزایش تنش در 
منطقه، قیمت گندم، جو، ذرت و روغن خوراکی را افزایش داده و 
افزایش شــدید قیمت کود هم تصویر شــفافی از وضع برداشت 
محصولات اساســی در فصل های آینده را در سراسر جهان ارائه 
نمی کند.سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( در تازه ترین 
برآورد خود اعلام کرده میانگین شــاخص قیمت مواد غذایی در 
سال 2021 میلادی 23درصد افزایش یافته که بالاترین نرخ در 
یک دهه اخیر به شمار می رود و در ماه فوریه 2022 دنیا شاهد ثبت 
بالاترین رقم برای قیمت محصولات گروه گوشت، لبنیات، غلات، 

روغن و شکر از 1961تاکنون بوده است.
ســهم اقلام خوراکی در هزینه مصرفی خانوارها در اقتصادهای 
پیشرفته 17درصد اســت و این رقم برای خانوارهای کشورهای 
جنوب صحرای آفریقا به 40درصد می رســد. اگرچه این منطقه 
به شــدت به واردات گندم وابسته اســت اما غلات سهم کمی از 
کل نیاز مردم این منطقه را تشکیل می دهد و برای ایران این رقم 

26.6درصد برآورد شده است. سازمان همکاری و توسعه اقتصادی 
هم پیش  بینی می کند درصورت اســتمرار جنگ روســیه علیه 
اوکراین تا یک سال آینده، انتظار می رود که میانگین نرخ تورم در 
جهان در سال 2022 به 6.7درصد برسد که بخش مهمی از این 
افزایش ناشی از رشد بهای کالاهای اساسی و بخشی هم ناشی از 
تقاضای داخلی و محدودیت صادرات روســیه و شوک های مالی 
خواهد بود. این در حالی است که آثار تورمی این جنگ بر اقتصاد 
آمریکا کمتر از دیگر مناطق دنیــا و در محدوده 1.۵واحد درصد 

پیش بینی می شود.
براساس این گزارش، با وجود نگرانی ها از بحران امنیت غذایی دنیا، 
برخی حقایق حکایت از کاهش میزان نگرانی ها دارد زیرا ذخایر 
جهانی برنج، گندم و ذرت به عنوان 3محصول استراتژیک غذایی 
از نظر تاریخی بالاســت و برای گندم میزان ذخایر بسیار بالاتر 
از بحران افزایش قیمت مواد غذایی ناشــی از بحران سال 2008 
میلادی برآورد شده است. این گزارش می  افزاید: میزان موفقیت 
اقتصادها در مدیریت تورم قیمت مــواد غذایی و خروج از بحران 
به سیاست های ملی و همکاری جهانی بستگی دارد. تحلیلگران 
می گویند؛ کمک به کشورهای در حال توسعه برای حفظ مسیر 
بازیابی آنها بسیار مهم است و در بلندمدت دولت ها، کسب وکارهای 
خصوصی و شرکای بین المللی باید به سمت نظام تولیدی مولدتر، 
متنوع تر و مغذی تر حرکت کنند تا سطح تاب آوری امنیت غذایی 

خود را در برابر بحران های احتمالی افزایش دهند.

4راه عبور از بحران

بازگذاشتن تجارت 
مواد غذایی

 حمایت از مصرف کنندگان
و خانواده های آسیب پذیر

برق خواران خانگیاصلاح سیستم غذاییحمایت از کشاورزان
بررســی های رســمی نشــان می دهد 90درصد مصرف 
برق خانگی به 3وسیله الکتریکی پرکاربرد اختصاص 
داشــته و می تــوان بــا اســتفاده صحیــح از ایــن لــوازم، 
مصــرف بــرق و به تبــع آن هزینــه قبــوض را بــه میــزان 
قابل توجهــی کاهــش داد. نکتــه مهــم اینکــه بخــش 
خانگــی، تجــاری، اداری و عمومــی کشــور بیــش از 
50درصــد بــرق تولیــدی کشــور را به خــود اختصــاص 
می دهند. در کشورهای پیشرفته، بخش عمده مصرف 
برق بــه بخش مولــد یعنــی تولید و صنعــت اختصاص 
می یابد و صرف به حرکــت درآمدن چرخ هــای اقتصاد 
و تولیــد ناخالــص داخلی کشــورها می شــود، شــاید با 
یک مثال ســاده بتوان بیشــتر به اهمیــت موضوع پی 
برد، اینکه از 53 هزار مگاوات پیک بار تابســتان بیش 
از ۲0 هــزار مــگاوات مربوط به سیســتم  سرمایشــی در 
بخش های مختلف بــوده که معــادل کل مصــرف برق 

3کشور همسایه ایران است.
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با پایان تعطیلات نوروزی و آغاز ماه مبارک رمضان، 
تغییراتی در ساعات کاری اصناف، ادارات و حتی 
حمل ونقل عمومی و ساعات ترافیک ایجاد شده 
است. همانگونه که سال های گذشته با شروع ماه 
رمضان، شرایط و زمان کاری و ترافیکی شهر تغییر 
می کرد، اما این تغییر ســاعت ها چه تغییری در 
زندگی ما ایجاد خواهد کرد و چه کیفیتی از زندگی 

ما دستخوش تغییر خواهد شد؟ 

تکلیف ما با واحدهای اداری
در همان ابتــدا با تصویب هیــأت دولت با هدف 
ایجاد زمینه لازم برای استفاده مطلوب کارکنان 
از فضایل و معنویات این ماه، ساعت کاری ادارات 
و بانک ها ۹ صبح تا ۱۴:۳۰ بعداز ظهر تعیین شد. 
ساعات کار در روزهای نوزدهم و بیست  وسوم هم 
با یک ساعت تأخیر نسبت به ســایر روزهای ماه 
رمضان مشخص شــدند. البته پس از این بود که 
شورای هماهنگی بانک ها، ساعت کاری بانک ها 
را در ایام رمضان یک ساعت کمتر کرد و به 7:۳۰ 
تا ۱۳ تغییر داد. این نیز به آن دلیل بود که هیأت 
دولت در یکی از بخش های این مصوبه آورده بود که 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران موظف است 
ساعت فعالیت بانک ها را به گونه ای تنظیم کند که 
آغاز آن حداقل ۳۰دقیقه قبل از آغاز به کار ادارات 
و سازمان ها باشد. کسری کار ناشی از اجرای این 
تصویب نامه در ماه مبارک رمضان درباره کارکنان 
مشمول دورکاری در چارچوب آیین نامه مربوط و 

با رعایت سقف مقرر در قانون )۴۴ساعت در هفته( 
از طریق انجام دورکاری و درباره سایر کارکنان از 
طریق دورکاری در غیر از موارد مندرج در آیین نامه 
مربوط یا برنامه آموزش حضوری و غیرحضوری، 
موضوع ماده ۹۳  قانون مدیریت کشــوری جبران 

می شود.
اما اگر قرار است کارتان به ادارات بیفتد حتما باید 
سحرخیز باشــید. اگر گذرتان به بانک هم بیفتد، 
شنبه تا چهارشنبه پیش از ساعت۱۳ باید کارتان 
را انجام دهید. روزهای پنجشنبه اما یک ساعت هم 
زودتر بانک ها تعطیل می شوند؛ یعنی تا ساعت۱2 
بیشتر وقت ندارید کارهای بانکی خود را به پایان 

برسانید.

وضعیت شهر و اصناف
رئیس اتــاق اصناف می گوید کــه در ماه رمضان 
واحدهای صنفــی مواد غذایی تعطیل هســتند 
و فقط تعدادی از واحدها مثل اغذیه فروشــی ها 
به شــکل بیرون بر فعالیت می کنند. قاسم نوده 
فراهانی گفته بود که واحدهایی که در ماه مبارک 
رمضان به شکل بیرون بر فعالیت دارند، در واحد 
صنفی خود حــق پذیرش مهمــان ندارند: »این 
واحدها فقط غذاهای ســرد را آماده می  کنند.« 
اما چند روز پیش ســرهنگ نادر مرادی ساعت 
کاری صنــوف در ماه مبارک رمضان را وابســته 
به نوع صنف مربوطه دانســت و گفت: »صنوفی 
مانند طلافروشی، خیاطی، آرایشگری و... که در 
طول روز مجاز به فعالیت هســتند، ساعت کاری 
فعالیتشان مانند سابق اســت. در راستای کمک 
به معیشــت مردم صنوفی که با اغذیه در ارتباط 

هســتند مانند رســتوران ها، آبمیوه فروشی ها و 
برخی ســوپرمارکت ها کــه در طــول روز اجازه 
فعالیت ندارند، می توانند از اذان مغرب تا ســحر 
)اذان صبح( فعالیت کننــد. این مجوز به آن معنا 
نیست که هر اغذیه فروشــی در هر جایی بخواهد 
تا سحر فعالیت داشته باشــد. صنوفی که تمایل 
دارند تا سحر فعالیت کنند، باید به پلیس اماکن 
مراجعه کنند و درخواست مجوز داشته باشند تا با 
بررسی نیازسنجی لازم، این مجوز برای آنها صادر 
شود.« صنوف دیگری که از قبل مجوز شبانه روزی 
داشــتند، مانند داروخانه ها یا برخی از هایپرها، 

نیازی به مراجعه مجدد برای کسب مجوز ندارند.

حمل ونقل و کلاف ترافیک
ساعت طرح ترافیک نیز از ۶:۳۰ تا ۱7 عصر تغییر 
کرد. شهرداری تهران در تمهیدی، در روز نخست 
مترو و اتوبوس را تا ۹صبح رایــگان کرد تا حجم 
سفرهای صبحگاهی این ناوگان را افزایش دهد. 
ظرفیت ناوگان حمل ونقل عمومی در همه مدل ها 
نیز برنامه هایشــان تغییر کرد. هرچند در 2سال 
گذشته بی توجهی و اســتقبال کم از حمل ونقل 
عمومی باعث شــد کمبودها و مشــکلاتی ایجاد 
شود، اما حداکثر توان ناوگان و کاهش سرفاصله 
در مترو، در دســتور کار قــرار گرفت. جابه جایی 
ناوگان اتوبوس و تاکســی به سمت ایستگاه های 
پرمسافر بیشتر شــد و اجازه داده شد تا ون های 
مســافربری برای تردد در خطــوط ویژه حرکت 
کنند. تهران به 7۵۰۰ اتوبــوس احتیاج دارد اما 
هم اکنون 22۰۰ دستگاه در اختیار دارد. با توجه به 
مصوبه شورای حمل ونقل و ترافیک ساعات پایانی 

طرح ترافیک در نیمه اول سال ساعت۱۹ است که 
با فرا رسیدن ماه مبارک رمضان ساعت پایانی طرح 

ترافیک ساعت۱7 شده است.
با اینکه تهران به شــلوغی های پیش از ســال نو 
بازنگشــته، اما باز هــم ممکن اســت در بعضی 
خیابان ها درگیر ترافیک شوید. بنابراین بد نیست 
بدانید پیک ترافیک از ســاعت۱7 تا اذان مغرب 
خواهد بود که همه می خواهند خود را به سفره های 
افطار برسانند. پیش و پس از این ساعت ترافیک به 
شکل محسوسی کم خواهد شد. برای سوار شدن 
به مترو و اتوبوس هم همین مورد را درنظر بگیرید.

مصرف انرژی در ماه خدا
معمولا اینگونه است که در هفته اول ماه مبارک 
رمضان میزان مصرف برق  هنگام ســحر و افطار 
افزایش می یابد. به نظر می رســد با فرارســیدن 
زودهنگام گرما، مصرف بــرق در این ماه بیش از 
سال های گذشته شود. خصوصا حالا که اعلام شده 
پیک مصرف برق در شبانه روز گذشته به ۴2 هزار 
و 7۳۰ مگاوات رسیده که نسبت به پیک مصرف 
برق در روز مشابه سال قبل، رشدی ۹ درصدی را 

نشان می دهد.
گرم شدن کم سابقه هوا در میانه فروردین، بازگشت 
کولرها به مدار در برخی شــهرهای کشور و مردم 
روزه داری که از گرما گریزان هســتند، می تواند 
اثر این گرمای زودرس را در رشــد مصرف برق به 
وضوح نشان دهد. پس حواس تان به قطع برق در 
سال های گذشته باشد و در مصرف دقت کنید تا 
این تابستان گرم که حالا نشــانگانی از خود بروز 

داده را به سلامت سپری کنید.

زمان در رمضان
پیک های ترددهای درون شهری، بانک ها و اداره ها و مصرف انرژی در ماه مبارک رمضان چگونه است و تا چه اندازه می توانیم 

آن را مدیریت کنیم؟

آمارها از افزایش موارد ابتلا و بستری های کرونا حکایت دارد، در تهران هم میزان مراجعه های سرپایی بالا رفته است

پیک هفتم کرونا؛ احتمالا در اردیبهشت

دوران پساکرونا 
درس اولویت نخست نیست

دوران پاندمی کووید-۱۹، »پســاکرونا«، یکــی از مهم ترین 
دغدغه های نظام های آموزشی در تمام دنیا بوده است؛ به  عنوان 
روانشناس و مشــاور آموزش و پرورش در دوران این پاندمی، 
اختلال جدی در رابطه والدین با کودکان شــان برایم بســیار 
پررنگ بود. تقریبا هر روز اولیایی به دفاتر مشاوره مراجعه و روی 
موضوع آموزش فرزندان شان تأکید می کنند. اینکه »فرزندشان 
پس از همه گیری کرونا درس نمی خواند.« جمله بسیار آشنایی 
برای من و همکارانم اســت. در اغلب اوقات در پاسخ به والدین 
می گویم: »خب چه اشــکالی دارد درس نخوانــد؟« و با چهره 

بهت زده و تعجب آور پدر و مادرها روبه رو می شوم.
معتقدم؛ سلامت روان دانش آموز از درسش با اهمیت تر است اما 
شوربختانه نگاه کلان آموزش و پرورش به دانش آموزان چنین 
تأثیری گذاشته که آموزش بر همه  چیز تقدم دارد. کافی است 
روی جملات تأکیدی مسئولان آموزش و پرورش دقت کنیم 

تا متوجه شویم چه اندازه روی بحث آموزش تأکید می کنند.
وقتی در جلســات مشــاوره، والدیــن در بیان نــکات منفی 
فرزند خود زیاده روی می کنند، وارد عمل شــده و می خواهم 
ویژگی های مثبتش را نیز بشــمارند. با این حــال باز به حرف 
خودشــان برمی گردند و تأکید می کنند که »اگر درس بخواند 
من هیچ چیزی از او نمی خواهم، من فقط انتظار دارم درســش 
را بخواند، همین.« سؤال اینجاســت که اگر به عنوان یک مادر، 
اعضای خانواده بگویند »هیچ چیزی از تو نمی خواهیم جز اینکه 
خوب غذا درست کنی« چه احساســی به تو دست می دهد؟ و 
اینجاست که مادر دانش آموز حسابی جا می خورد و می گوید: 
»بهم برمی خورد، کلی ویژگی های دیگر دارم و غذا پختن تنها 
وظیفه ام نیست.« به همین دلیل است که تأکید دارم فرزند شما 
نقش های بسیار دیگری دارد و درس خواندن یکی از آنهاست. 
نه تنها وظیفــه اش. پاندمی کووید-۱۹ باعث شــده نقش های 
دانش آموزان فقط به درس خواندن محدود شود؛ درحالی که ما 
هم اکنون بحران های روانی زیادی را در دانش آموزان شاهدیم که 

درس خواندن در اولویت چندم هم قرار نمی گیرد.
دانش آموز خوب، دانش آموزی نیســت که فقط نمره ریاضی و 
علوم را 2۰ بگیرد؛ دانش آموز خوب، دانش آموزی است که بتواند 
در یک جامعه نقش درستی را ایفا کند و از سلامت روانی بهره 
ببرد، حتی اگر نتواند نمرات لازم را در دروس خاصی کسب کند. 
دوری 2 ساله دانش آموزان از مدرسه، مهم ترین آسیبی را که به 
دانش آموزان زده این اســت که بچه ها به شدت از نظر تعاملات 
روانی و اجتماعی دچار اختلال شده اند. البته بازگشت به مدرسه 
بعد از 2 ســال، آن هم بعد از پشت سر گذاشتن چنین پاندمی 
بزرگی می تواند اضطراب آور باشــد. تقریبا در تمامی مطالعات 
انجام شــده درخصوص بازگشــایی مدارس، نیمی از والدین و 
دانش آموزان از اضطراب ناشــی از بازگشایی شکایت داشته اند 
اما اگر این بیماری ادامه دار باشد تا کی می توانیم جلوی حضور 
دانش آموزان به مدرسه را بگیریم؟ اکنون دانش آموزانی داریم 
که ۹ساله شــده اند و هنوز به مدرســه نرفته اند و این می تواند 

پیامدهای جبران ناپذیری داشته باشد.
چگونه افراد می توانند دوباره در محیط های اجتماعی احساس 
ایمنی داشته باشند؟ دکتر الن هندریکسن، روانشناس بالینی 
در مرکز اضطراب و اختلالات دانشــگاه بوستون دراین باره این 
گونه پاسخ داده است که »بارها و بارها با افرادی که از اضطراب 
اجتماعی رنج می برند، مواجه شده ام. آنها می گویند من کار زیادی 
برای پیشگیری از همه گیری کرونا انجام داده ام تا بتوانم ایمنی 
جســمی خود را تامین کنم، اما از نظر روانی احساس می کنم 
نمی توانم در جمع، حاضر شــوم و دچار هراس می شوم. من به 
آنها می گویم که اعتماد اجتماعی مانند یک ماهیچه است، اگر در 
گذشته در جمع حاضر می شدید و به راحتی ارتباط می گرفتید، 
الان هم می توانید این کار را انجام دهید، همانطور که ماهیچه 
ای را که مدت ها از آن اســتفاده نکرده اید ضعیف شده، ولی با 
 کمی تمرین و ورزش دوباره فعال می شود.« ابتدا شاید احساس

ناخوشایندی داشته باشید اما رفته رفته می توانید با تقویت خود 
به ترس ها غلبه کنید. سعی کنید زمانی را در بیرون از خانه سپری 
کرده و در ابتدا از فضاهای باز شروع کنید، جاهایی که شلوغ ولی 
سرپوشیده نیســتند و به تدریج خودتان را به محیط های بسته 
عادت بدهید. هر چقدر در محیط های اجتماعی قرار بگیرید، به 

همان اندازه راحت تر می توانید جمع را بپذیرید.
منبع: ایسنا

افغانستانی های مهاجر 
واکسن سرخک بزنند

معاون بهداشت وزارت بهداشــت با ابراز نگرانی از گزارش 
مواردی از ســرخک در برخی اســتان ها و ابتلای ۱۶۴نفر 
به این بیماری تاکنــون، اعلام کرد: »هر کســی که روند 
واکسیناســیون MMR را تکمیل نکرده، حتمــا به مراکز 
بهداشت در سراسر کشــور مراجعه کند.« کمال حیدری 
درباره شیوع سرخک در کشور گفت: »ایران در سال گذشته 
موفق به گرفتن گواهی حذف ســرخک از سازمان جهانی 
بهداشت شد، اما همزمان با این رویداد، در کشور همسایه  
یعنی افغانستان بیماری سرخک شایع شــد و از طرفی، با 
توجه به مسائل سیاسی کشــور افغانستان و مهاجرت عده 
زیادی از شهروندان افغانســتانی به کشورمان و پراکندگی 
آنها در نقاط و شهرهای مختلف، برای ما دغدغه ایجاد کرده 
است، زیرا در اســتان های مختلف مواردی از این بیماری 
گزارش شد و به دلیل حساســیتی که در مورد این بیماری 
وجود دارد، به طــور ویژه به آن پرداختیــم.« او افزود: »در 
همین زمینه به تمام دانشــگاه های علوم پزشــکی هشدار 
داده شــد که برای مقابله با این موضــوع، اقدامات لازم را 
انجام داده و در زمینه تکمیل واکسیناسیون افراد غیرایرانی 
حتمــا برنامه ریزی کننــد، به ویژه در مناطقــی که محل 
تجمع مهاجران غیرایرانی است، پوشــش واکسیناسیون 
»ام ام آر« فراهم شده و به صورت فعال واکسیناسیون صورت 
می گیرد.« به گفته او، افغانســتانی هایی که قصد رفت وآمد 
به کشورشــان را دارند، حتما واکسیناسیون  را کامل کرده 

باشند، چرا که این بیماری در افغانستان شایع شده است.

سیدمجتبی هاشمی
سرپرست ارزیابی و پاسخگویی به 

شکایات وزارت آموزش و پرورش
در  ســتادی  حوزه هــای  ناظــران 
نخســتین روز از بازگشــایی مدارس، از 
۱۰هــزارو۵۸۵ واحــد آموزشــی بازدید و 
بر روند آغــاز آموزش های حضــوری در 

مدارس نظارت کردند. )ایسنا(

ناصر شریفی مطلق
رئیس هیأت مدیره کانون خدمات 

بهزیستی استان تهران
برای رســیدگی فوری و مؤثر به نیازهای 
مددجویان، بازدید خانه به خانه و ارائه 
خدمات محله محور بهزیستی، در طرح 
بزرگ مراکز مثبت زندگی ۱۱هزار مددکار 
اجتماعی توســط ۲۵۰۰مرکز در سراسر 
کشــور باید بــه کار گرفته شــود و رســما 

فعالیت خویش را آغاز کنند. )مهر(

درصــد بیــکاران جهــان کــه به دلیــل 
۱۹ شغل شــان را از  پاندمــی کوویــد-

دست داده اند، زنان هستند.
62

درصد سهم زنان از تعداد قانونگذاران، 
مقامات عالی رتبه و مدیران کل کشور 

در سال۹۹ است.
18

برابــر، زنــان فــارغ التحصیــل مقاطــع 
مختلــف نســبت بــه مــردان در نــرخ 

بیکاری جلوترند.
2

درصــد  زنــان در سراســر جهــان در 
مشــاغل غیررســمی کار می کننــد. از 

این رو بیشتر در معرض خطر فقرند.
60

درصد »نرخ بیکاری زنان فارغ التحصیل 
آموزش عالی« در سال۹۹ است که از 

سال۹6 کاهشی شده است.
22

 سهم زنان از تعداد کل شاغلین کشور 
در ســال۹۷ اســت کــه در ســال۹۹ بــه 

۱۵.۷درصد رسیده. 18/2

از زنان سینمایی برای طرح 
مشکلاتشان دعوت شد

معــاون امور زنــان رئیس جمهور از زنــان هنرمند و 
دست اندرکار سینما برای بیان مشکلاتشان و تبیین 
راهکارهای عملیاتی برای صیانت از  شــأن و منزلت 
این زنان هنرمند، دعوت کرد تادر جلســه ای حضور 
یابند. انســیه خزعلی، معــاون امور زنــان و خانواده 
رئیس جمهوری از زنان هنرمند و دردمند دست اندرکار 
سینمای ایران برای حضور در نشستی در محل معاونت 
امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری به منظور طرح 
مسائل و مشکلات خود و تبیین راهکارهای عملیاتی 
برای صیانت از  شأن و منزلت این زنان هنرمند، دعوت 

کرد. متن این بیانیه به شرح ذیل است:
»جایگاه زنان در هنر سینما و حضور مؤثر آنان، لزوم 
صیانت از  شأن والای این هنرمندان را طلب می کند. 
لذا خلأ قوانین و دســتورالعمل ها و حمایت های لازم 
نباید حضور مفید و ارزشمند زنان در عرصه هنر هفتم را 
مخدوش کند... دولت مردمی نیز با شعار مبارزه با فساد، 
خود را موظف به برخورد با هرگونه فساد و تعدی اعم 
از اداری، مالی و اخلاقی می داند و هیچ گونه اغماضی را 
در این مسیر برنمی تابد. معاونت زنان و خانواده بر خود 
لازم می داند که گوش شنوای مطالبات زنان هنرمند 
در عرصه سینمای ایران باشد و با دعوت از این عزیزان 
و با همکاری نهادهای مسئول و متولی برای طراحی 
سازوکار لازم صیانت از شأن و منزلت زنان، در این حوزه 
یاری رساند. لذا از بانوان هنرمند و دردمند این حوزه 
دعوت می شود در نشستی که در محل معاونت تشکیل 

می شود، شرکت نمایند.« 

نقل قول 

عدد خبر

ویژه

 خبر

عباس فرجی؛ کارشناس حوزه آموزش  و پرورشنگاه

زهرا رستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

 منبع : ایسنا
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محمد ترکمانه
مدیرعامل بنیاد برکت

بنیاد تا پایان ســال گذشــته یک هزار 
لزایی در حــوزه  و ۱۰۰طــرح اشــتغا
دانش بنیــان راه انــدازی کرده اســت 
و فعالیــت و ســرمایه گذاری در ایــن 
بخــش بــرای مــا اهمیــت ویــژه ای 
از طرح هــای  برکــت  بنیــاد  دارد. 
لزایی  اشــتغا کــه  نــی  دانش بنیا
به دنبــال داشــته باشــد حمایت ویژه 

خواهد کرد. )فارس(

روی ســیاه کرونا باز هم در حال 
نمایان شدن است. شیوع ویروس 
که از آخرین روزهای اسفند سال 
گذشــته، با ثبت آمار دورقمی فوتی ها و کاهش 
قابل توجه تعداد بستری و ابتلای روزانه، کنترل 
شــده به نظر می رســید حالا بار دیگر، در حال 
برداشتن خیز دیگری اســت. خیز جدید کرونا 
در آمارهای روزانه اعلام شــده از سوی وزارت 
بهداشت پیداست، وقتی که تعداد بستری ها از 
2۰۰نفر به نزدیک ۵۰۰نفر رسید و آمار ابتلای 
روزانه هم با جهش قابل توجهی طی 2۴ساعت 
۳هزارو۵۰۰نفر را رد کرد و روز گذشته خودش 
را به ۴هزارو۶۱۵نفر رساند. روند ابتلا و بستری از 
ابتدای فروردین کنترل شده بود و روی میانگین 
2۵۰بستری مانده بود، آمار ابتلا هم بین ۱۵۰۰ 
تا 2۵۰۰نوسان داشت و شــمار فوتی ها هم زیر 
۵۰نفر در روز را تجربه کــرد و در دوازدهمین 
روز فروردین به ۳۶نفر هم رسید. با این همه اما 
روز گذشته، در دومین روز متوالی در فروردین، 
آمار بســتری و ابتلا جهش قابــل توجهی پیدا 
کرد. پانزدهم فروردین آمار بستری ها ۴۵۰نفر 
و ابتلای جدیــد روزانــه ۳هزارو۵۱۹نفر بود و 
روز گذشــته این عدد به ترتیب به ۴77مورد و 
۴هزارو۶۱۵نفر رسید که نشان از بالا رفتن آمار 
ابتلا و بســتری دارد. به گفتــه متخصصان آمار 
فوتی ها معمولا 2هفته تا یک ماه پس از بالا رفتن 
تعداد ابتلا افزایش پیدا می کند، بنابراین پایین 
بودن تعداد مرگ ها، نتیجه اتفاقاتی اســت که 
در هفته های اخیر اسفند و 2هفته اخیر صورت 

گرفته و بــا افزایش تعداد بســتری ها به عنوان 
یکی از مهم ترین شــاخص های سنجش میزان 
شیوع، در روزها و هفته های آینده نوسان آمار در 

مرگ ها مشخص می شود.
حالا با توجه به آغاز پیک جدیدی در کشورهای 
اروپایی، به نظر می  رســد به زودی در کشور هم 
تحت تأثیر ســفرهای نــوروزی و تجمع ها و در 
ادامه آن بازگشــایی مدارس، پیک جدیدی از 
بیماری رقم بخورد. این همان هشــداری است 
که حمید ســوری، رئیس کارگروه بهداشــت و 
پیشگیری ستاد ملی مقابله با کرونا پس از پایان 
تعطیلات به همشهری داد و روز گذشته هم به 
ایسنا تأکید کرد که اواسط اردیبهشت، احتمال 
وقوع پیک هفتم کرونا وجود دارد. براساس اعلام 
او، نمی توان پیش بینی کرد که پیک بعدی کرونا 
با چه سویه ای همراه خواهد بود اما هرچه هست، 
ویروس بــرای بقای خود در حــال جهش های 
جدیدی است. سوری درباره ســویه دلتاکرون 
که ترکیبی از اومیکرون و دلتاســت هم توضیح 
می دهد و می گوید که این ســویه چندان جدی 
نیست و تأثیر چندانی بر اپیدمی نداشته است. 
هم اکنون به نظر می رسد ترکیبی از واریانت های 
اومیکرون و دلتا در کشــور وجود داشته باشد و 
احتمالا گردش ویروس در کشــور رخ دهد که 
شانس گسترش موج از نقاط پرتردد و پرتماس 

بیشتر است.
هشدار نســبت به وقوع پیک جدید را تنها این 
مسئول در ســتاد ملی مقابله با کرونا نمی دهد، 
معاون درمان فرماندهی عملیات مقابله با کرونای 

تهران هــم از افزایش تعداد مراجعان ســرپایی 
کرونا در اســتان تهران خبر می دهد و در عین 
حال به فــارس می گوید که احتمــالا موجی از 
افزایش موارد ابتلا به کرونا رخ می دهد اما اینکه 
چقدر منجر به بالا رفتن موارد مرگ می شــود، 
قابل پیش بینی نیســت. براســاس اعلام نادر 
توکلی، افزایش مــوارد ابتلا در اســتان تهران 
از دهه دوم فروردین آغاز شــد: »در 2۴ساعت 
گذشته ۳۶۰۰مراجعه به کلینیک های تنفسی 
ثبت شــد که نشــان می دهد دیدو بازدیدهای 
نوروزی بر آمارها تأثیر گذاشــته است. هرچند 
که هنوز بســتری ها بــالا نرفته و مــوارد فوت 
همچنــان پایین اســت.« خبرهــای خوبی از 
شیوع زیرسویه های جدید کرونا در دنیا شنیده 

نمی شود. براســاس آخرین خبرهای رسیده از 
چین، نــوع جدیدی از زیرســویه اومیکرون در 
این کشور شناسایی شده اســت، این زیرسویه 
با برچســب »BA.1.1« با ســایر انواع ویروس 
کرونا که توالی یابی شــده در چین یا به پایگاه 
داده جهانی گزارش شده است، مطابقت ندارد و 
در »سوژو«، شهری در مجاورت شانگهای چین 
یافت شده اســت. انگلســتان هم زیرمجموعه 
جدیدی از ســویه اومیکرون به نــام »XE« را 
شناســایی کرده است. براســاس اعلام آژانس 
امنیت بهداشتی بریتانیا )UKHSA(، صدها نفر 
در این کشــور، تاکنون به XE آلوده شده اند که 
بخش کوچکی از کل عفونت های کووید در این 

کشور است.
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تبدیل کارتخوان ها از ریال به تومان کلاهبرداری است
در ایام شب عید برخی از مغازه داران، به صورت غیرمجاز و بدون 
اطلاع مشتریان دستگاه کارتخوان خود را از ریال به تومان تبدیل 
کرده بودند و مشتریان از همه جا بی خبر طبق عادت مبلغ را به 
ریال وارد می کردند، ولی به صورت تومان از حسابشــان کسر 
می شــد و این روند همچنان ادامه دارد. چندین مورد مشابه را 
متوجه شدم و در جواب، جمله خودتان کارت کشیدید را شنیدم! 
اگر فقط 10درصد مردم متوجه نشوند حساب کنید چه مبلغ 

کلانی از مردم اضافه دریافت شده است؟
اعتمادی از تهران 

تبلیغات خوراکی ها در صدا و سیما کمتر شود
تبلیغات خوراکی ها به خصوص اکنون که در ماه مبارک رمضان 
هستیم باید در صدا و سیما کاهش یابد. در کل سال نیز این روال 
باید کنترل شده باشد اما توقع می رود در ماه مبارک این قبیل 

تبلیغات کمتر شود نه اینکه افزایش یابد.
مجتبی گروسی

تاریکی بخش هایی از جاده امام رضا )ع( 
جاده امام رضا)ع( حدفاصل سه راهی سیمان تا پاکدشت ازنظر 
روشنایی و نظافت بسیار نامناسب است. باتوجه به اینکه جاده 
مذکور یکی از شاهراه های اصلی کشوراست لطفا رسیدگی شود.
مظفری از پاکدشت

چاله زیر پل افسریه مرمت شود
در زیر پل سه راه افســریه )تهران( مسیر ورودی به بزرگراه 
بسیج چاله ای وجود دارد که برای وسایل نقلیه عبوری بسیار 
خطرناک است. خواهشمند است مسئولان برای مرمت آن 

چاله اقدام فرمایند.
تشکری از افسریه

نظارت بر تاکسی های اینترنتی بسیار ضعیف است
در روزهای پایاني سال تاکسی های اینترنتی تا توانستند قیمت 
را بالا بردند و این روند در سال جدید نیز ادامه دارد. آیا قرار نیست 

بر عملکرد این تاکسی ها نظارت شود؟
رمضانی از تهران 

پارازیت های منطقه »شهرک غرب« دردسرساز شده است
منطقه شــهرک غرب آنقدر پارازیت دارد کــه کانال های 
داخلی و تلویزیون ایران هم در آن  در دسترس نیست! جدا 
از اثرات زیان باری که پارازیت ها برای سلامتی انسان دارد، از 
دیدن تلویزیون هم که تنها سرگرمی ما در دوران کروناست، 

محروم شده ایم.
گلبو از شهرک غرب

خوابگاه دانشگاه، بدون آب گرم و امکانات بهداشتی چرا 
بازگشایی شد

از چند روز قبل به دانشــجویان شهرســتان ها اعلام شد 
که خوابگاه عمید دانشــگاه تهران باز است و دانشجویان 
خوابگاهی باید در آن مستقر شــوند. دانشجویان هم بعد 
از 2سال به خوابگاه ها برگشتند که متأسفانه با خوابگاهی 
بدون امکانات اولیه مواجه شدند. از نظر مسئولان خوابگاه، 
نداشتن آب گرم در خوابگاه مشکلی نیست. اینکه مسئولان 
چند نفری که در این اتاق هستند بعد از چند روز و رسیدن 
از راه دور حتــی نتواننــد دوش بگیرند اهمیتــی ندارد و 
اعتراض ها هم جز با توهین پاســخگویی نشده است. چه 
اشکالی داشت بعد از 2سال آنلاین بودن تحصیل یک هفته 
دیگر هم کلاس هاي آنلاین ادامه می یافت تا زیرساخت های 

اولیه مهیا شود؟
آقازاده از اردبیل

خودرویم در پارکینگ منزل جریمه الصاقی گرفته است
خودروی مــن در ســاعت 21و 15دقیقه تاریخ 19اســفند 
1400درحالی که چند روزی بود در پارکینگ منزل بود جریمه 
الصاقی دریافت کرد. چه کسی پاسخگوی حقوق تضییع شده 
شهروندان از طریق جرایم اشتباهی است و برای حل مشکل و 

اعتراض چه باید بکنیم؟
هدیه بختیاری از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

 جزئیات شهادت و مجروحیت 3طلبه 
در صحن رضوی 

3طلبه جهادی در حرم رضوی هدف ضربات چاقو قرار گرفتند و 
یکی از آنها به شهادت رسید.

به گزارش همشهری، این حادثه ظهر دیروز )سه شنبه( در صحن 
پیامبر اعظم حرم مطهر رضوی اتفاق افتاد و در جریان آن فردی 
که گفته می شود از اتباع بیگانه اســت با چاقو به 3طلبه حمله و 
آنها را مجروح کرد. گزارش های رســیده از مشــهد حاکی از آن 
است که در این حادثه حجت الاسلام اصلانی از روحانیون  فعال 
حاشیه شهر مشهد  به شهادت رسید  و 2طلبه دیگر که به شدت 
مجروح شده بودند به بیمارستان منتقل شدند که در حال حاضر 
تحت درمان قرار دارند. در همین حال، محمد حســین درودی، 
دادستان مشهد از دستگیری 5نفر در این رابطه خبر داد و گفت: 
یک نفر ضارب و 4نفر دیگر مظنون به همکاری با متهم بودند. وی 
با بیان اینکه ضارب تبعه خارجی است، افزود:  پرونده این حادثه 
در دادسرای استان تشکیل شده و تحقیقات بیشتر در حال انجام 
است. به گفته دادستان مشهد،   بازپرس ویژه قتل تحقیقات اولیه 
خود را آغاز کرده است. به گفته منابع مطلع، این سه طلبه از طلاب 
جهادی و مخلصی بودند که سال هاست برای محرومیت زدایی 
حاشیه شهر مشهد مشغول خدمت هستند. آنها هنگام حمله در 
راه جلسه گروه های جهادی حاشیه شهر مشهد برای هماهنگی 
فعالیت های ماه رمضان بودند. یکی از طــلاب با زبان روزه بعد از 
زیارت امام رضا )ع( در صحن جامع به شهادت رسید و 2 نفر دیگر 
در بیمارستان بستری شــدند. تقوی، فرمانده انتظامی خراسان 
رضوی نیز گفت: تحقیقات ویژه درباره موضوع در دست بررسی 
است و پس از روشن شدن نتیجه، اطلاع رسانی دقیق در مورد آن 
صورت خواهد گرفت. از سوی دیگر روابط عمومی آستان قدس 
رضوی نیز اعلام کرد: »آستان قدس رضوی ضمن محکومیت این 
تعرض به ساحت مقدس حضرت رضا علیه السلام و روحانیت معزز، 
موضوع را تا حصول نتیجه و شناسایی عوامل پیگیری خواهد کرد و 

گزارش آن را متعاقبا به اطلاع مردم عزیز خواهد رساند.«

3کودک؛ قربانیان تعطیلات نوروزی

اجســاد 3کودک که در 2حادثه جداگانه در تعطیلات نوروز غرق 
شده بودند با تلاش تیم های جست وجو پیدا شد.

به گزارش همشهری، نخستین حادثه هشتم فروردین در سواحل 
شهرستان بابلسر رخ داد. آن روز اعضای یک خانواده ورامینی که در 
تعطیلات نوروز راهی شمال کشور شده بودند، برای تفریح به ساحل 
بابلسر رفتند. 2پسربچه خردسال خانواده به نام های محمدطاها 
9ساله و مهرداد 7ساله که عاشق آب بازی بودند دوان دوان خود را 
به کنار آب رساندند و وارد دریا شدند. آنها سرگرم بازیگوشی در دریا 
بودند که ناگهان حادثه ای هولناک رخ داد. در یک لحظه زیر پای 
هر دو کودک خالی شد و 2برادر در آب غوطه ور شدند. سر و صدای 
کسانی که شاهد حادثه بودند بلند شد. پدر خانواده سراسیمه به آب 
زد و در همین هنگام قایقرانانی که در آن نزدیکی بودند وارد ماجرا 
شدند و به کمک بچه ها شتافتند. تلاش آنها نتیجه داد و محمدطاها 
که در آب دست و پا می زد از خطر مرگ نجات یافت اما اثری از برادر 

کوچکش مهرداد نبود.
آن روز وقتی تلاش ها برای پیدا کردن مهرداد کوچولو بی فایده ماند، 
همه می دانستند که دیگر او را زنده نخواهند دید. با این حال پدر 
و مادرش هنوز امیدوار بودند که شاید معجزه ای رخ داده و بتوانند 
بار دیگر پسر کوچکشان را در آغوش بکشند. همزمان با این اتفاق، 
تیم های جست وجو از هلال احمر و دیگر سازمان های امدادی وارد 
ماجرا شدند و تلاش برای پیدا کردن مهرداد کوچولو ادامه یافت. 
آنطور که رضا نظری، رئیس هیأت نجات غریق و غواصی بابلســر 
می گوید، در این روزها 9 مرحله جست وجو توسط غواصان انجام 
شد و از طرفی گشت زنی دریایی با استفاده از چندین دستگاه قایق 
تندرو گلف نیروی دریایی سپاه و شناور های کامپوزیتی اداره کل 
شیلات مازندران هم صورت گرفت تا اینکه شامگاه دوشنبه اتفاق 
عجیبی افتاد. آن شب دریا توفانی شــد و امواج بزرگ یکی پس از 
دیگری خودشان را به ساحل بابلسر می رساندند و همین باعث شد 
که پیکر بی جان مهرداد کوچولو نیز بــا همین امواج از دل دریا به 
ساحل آمده و در تور ماهیگیران در دهانه رودخانه شازده گیر کند. 
حوالی ساعت یک بامداد دیروز نیز، یکی از ناجیان غریق که در حال 
گشت زنی در سواحل بابلسر بود، متوجه پیکر پسربچه شد و به این 
ترتیب جسد مهرداد کوچولو پس از گذشت بیش از یک هفته از گم 
شدنش، پیدا و به خانواده اش تحویل داده شد. دومین حادثه اما نه 
در دریا که در رودخانه بالهارود روستای آزادلو در استان اردبیل رخ 
داد. 11فروردین ماه بود که اعضای خانواده ای اهل شهرستان مغان 
اردبیل برای تفریح به کنــار رودخانه پرآب بالهارود رفتند. حوالی 
ظهر درحالی که بزرگترها سرگرم تهیه ناهار بودند، خواهر و برادر 
10و 5ساله خانواده دور از چشــم پدر و مادرشان به کنار رودخانه 
رفته و مشغول بازی شــدند که حادثه ای هولناک رخ داد. پای هر 
دوی آنها در کناره گلی رودخانه لغزیــد و خواهر و برادر به داخل 
آب سقوط کردند و در میان امواج خروشان رودخانه ناپدید شدند. 
حوالی ســاعت 13:25 بود که ماجرا به هلال احمر گزارش شد و 
به دنبال آن 15 تیم عملیاتی )9 تیم سیلاب، 4 تیم ارزیاب و 2 تیم 
آنست( متشــکل از 45 نفر نجاتگر از شهرهای گرمی، بیله سوار و 
اردبیل راهی محل حادثه شدند. آنها پس از 4روز جست وجو موفق 
شدند بعدازظهر یکشــنبه پیکر بی جان دختر 10ساله را دورتر از 
محلی که به رودخانه سقوط کرده بود پیدا کنند.  ظهر روز بعد نیز 
پیکر دومین کودک )پسر بچه 5 ساله( 1300 متر پایین از محل 

حادثه پیدا و اجساد هر دو قربانی به پزشکی قانونی منتقل شد.
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کوتاه از حادثه

جنایی

داخلی

عامل غرق شدن 4نفر در حادثه واژگونی قایق در خرمشهر دستگیر شد

3روز پس از حادثــه هولناک غرق 
شدن قایقی در رودخانه کارون که 
در جریان آن 4نفر ازجمله 3کودک 
جان خود را از دست دادند، یکی از نجات یافتگان این 
حادثه ناگفته هایی از آنچه رخ داده را برای همشهری 
بازگو کــرد. ناگفته هایی که نشــان می دهد یکی از 
قربانیان برای نجات سایر سرنشینان قایق خودش را 
در رودخانه انداخته است. در همین حال از خرمشهر 
خبر می رسد که قایقران که پسری 17ساله بود نیز 
پس از چند روز فرار دستگیر و تحقیقات قضایی در 

این خصوص آغاز شده است.
به گزارش همشــهری، ظهر روز سیزدهم فروردین 
امسال حادثه ای تلخ در بخشــی از رودخانه کارون 
که از خرمشهر می گذرد اتفاق افتاد که هنوز ساکنان 
این منطقه را در شوک فرو برده است. آن روز اعضای 
چند خانواده که با یکدیگر قوم و خویش بودند برای 
تفریح به ساحل کارون رفتند و تصمیم گرفتند سوار 
قایق شوند؛ اما گنجایش قایقی که سوار شدند کمتر 
از تعداد سرنشینانش بود. آنها 12نفر و اغلب شان زن و 
کودک بودند. آنطور که شاهدان عینی می گویند وقتی 
قایق وسط رودخانه رفت ناگهان سوراخ و غرق شد. 
در این شرایط جدال سرنشینان آن با مرگ آغاز شد و 
در نهایت 4نفر ازجمله 3کودک جان خود را از دست 

دادند. اما این حادثه تلخ چگونه اتفاق افتاد؟

حادثه به روایت یکی از نجات یافتگان
علی کارونی، 12ســاله یکی از سرنشینان قایق بود 
که به طرز معجزه آسایی از مرگ نجات پیدا کرد. او 
در این حادثه خواهر 15ســاله اش عسل، پسر دایی 
35ساله اش موســی غزلی، فرزند 13ساله او عباس 
غزلی و یکی دیگر از اقوامش که پسری 12ساله به نام 
حیدر غزلی بود را از دست داده است. او درباره آنچه در 
سیزده بدر اتفاق افتاد به همشهری می گوید: ما چند 
خانواده و همه با هم فامیل بودیم که ظهر روز سیزده 
بدر برای تفریح به منطقه معمره صنگور که رودخانه 
کارون از آنجا عبور می کند رفتیم. هنوز وسایل مان 
را کامل پهن نکرده بودیم که ما بچه ها کنار رودخانه 
و اطراف نیزار رفتیم. همان موقع بود که یک پســر 

قایقران که 16، 17ساله بود آمد و از ما خواست سوار 
قایقش شــویم. اول گفت نفری 10تومن بدهید تا 
سوارتان کنم اما بعد گفت بدون پول سوار شوید و ما 
هم که فکر می کنم 12نفر بودیم سوار قایقش شدیم.

علی ادامه می دهد: قایق کوچک و برای ماهیگیری 
بود و ظرفیت همه ما را نداشــت امــا قایقران گفت 
مشکلی نیست و همه تان ســوار شوید. چند دقیقه 
گذشت و با قایق گشتی در رودخانه زدیم و به قایقران 
گفتیم ما را به ســاحل ببر اما او گفت یک دور دیگر 
بزنیم و بعد برگردیم. همین که قایق دوباره وســط 
رودخانه رفت ناگهان گوشــه آن سوراخ شد. ظاهرا 
قایق قبلا سوراخ بود و ســوراخش با چسب تعمیر 
شده بود اما حالا دوباره ســوراخ باز شده و از آن آب 

وارد قایق می شد.

فداکاری برای نجات بچه ها
این شــاهد عینی در ادامه می گوید: در یک چشــم 
بهم زدن مقدار زیادی آب وارد قایق شد و هر لحظه 
پایین تر می رفت. قایقران بیشتر به فکر موتور قایقش 
بود که مبادا در رودخانه غرق شود. همه مان ترسیده 
بودیم و بیشترمان شنا کردن هم بلد نبودیم. قایقران 
گفت برای اینکه قایق ســبک شود هرکسی که شنا 
کردن بلد است داخل رودخانه بپرد. در این شرایط 
موسی، پسردایی ام که پسرش هم در قایق بود داخل 
آب پرید. با این حال قایق باز هم در حال غرق شدن 
بود و چند لحظه بعد همگی با قایق زیر آب رفتیم. در 
این لحظات موسی هم با اینکه شنا کردن بلد بود اما 
فریاد می زد و کمک می خواست. انگار که به چیزی 

گیر کرده بود و به پایین کشیده می شد.
بازگوکردن ماجرا که به اینجا می رسد نفس علی بند 
می آید. او نفسی تازه می کند و اینطور ادامه می دهد: 
من و بقیــه بچه ها در آب افتاده بودیم و دســت و پا 
می زدیم. هیچ کس نبود که به دادمان برســد. همه 
داشــتیم در آب خفه می شدیم که ناگهان یک قایق 
دیگر رسید و قایقرانش کمک مان کرد. او چند نفر را از 
آب گرفت و چند نفر دیگر هم زیر آب رفتند. من هم 
مقدار زیادی آب خورده بودم و شرایط خوبی نداشتم 
که متوجه شدم در بیمارستان هستم. وقتی حالم بهتر 

شد فهمیدم خواهر کوچکم عسل و موسی، عباس و 
حیدر غرق شده اند.

از قایقران شکایت داریم
حالا 3روز از این حادثه تلخ می گــذرد و در آبادان و 
خرمشــهر همه درباره این اتفاق صحبت می کنند. 
آن روز پدر عســل و علی کنارشان نبود و وقتی خبر 
را شنید سراسیمه خودش را به محل حادثه رساند تا 
شاید بتواند فرزندانش را نجات دهد اما دیگر کار از کار 
گذشته بود. مجید کارونی در این باره به همشهری 
می گوید: آن روز من آبادان بودم و همسرم با 3فرزندم 
و بقیه فامیل برای تفریح به نزدیک کارون رفته بودند. 
آنطور که می گویند هنوز ناهار هم نخورده بودند که 
بچه ها کنار رودخانه رفتند و یک قایقران کم سن و 
سال در بین نیزارها آنها را ســوار قایقش کرده بود. 
قایقی کوچک که ظرفیت این همه آدم را نداشــت 
و سوراخ بود. او به بچه ها گفته بود که نفری 10هزار 
تومان بدهید تا سوارتان کنم. این بخش از رودخانه 
زیاد عمیق نیست اما او بچه ها را به عمیق ترین جای 

رودخانه برده بود و درست در همانجا قایق غرق شد.
این مرد که غم در صدایش موج می زند ادامه می دهد: 
وقتی این اتفاق افتاد هیچ کس نبود که به داد بچه ها 
برســد. همان موقع به من خبر دادند و من از آبادان 
خودم را به آنجا رساندم اما هنوز هیچ گروه امدادی 
نرسیده بود و آنها بعد از 2، 3ساعت رسیدند. آب در 
آن منطقه سرد و سنگین بود و بچه ها را پایین کشیده 
بود. چند ساعت طول کشید تا دخترم عسل و عباس 

و حیدر را با تور ماهیگیری از آب گرفتند اما از موسی 
خبری نبود و یک روز بعد بالاخره او هم در همانجا از 

آب بیرون کشیده شد.
مرد داغدار در ادامه می گوید: دخترم عســل، نخبه 
بود در یکی از بهترین مدارس پالایشگاه آبادان درس 
می خواند. در این چند روز که او را از دست دادم گیج 
هستم و باورم نمی شود که چه بلایی بر سرمان آمده 
است. نمی دانم چطور باید با این مصیبت کنار بیایم. 
این قایق که قایقرانش پسری کم سن و سال بود هیچ 
مجوزی برای ســوار کردن بچه ها نداشــت. قایق او 
سوراخ و کوچک بود و در آن هم جلیقه نجات وجود 
نداشــت. از طرفی قایقران وقتی دید بچه ها در حال 
غرق شدن هستند هیچ کمکی به آنها نکرد و بیشتر به 

فکر موتور قایقش بود.

دستگیری قایقران
در شــرایطی که این حادثــه چندین خانــواده را 
عزادار کرده است، دادستان خرمشهر از دستگیری 
قایقران به عنوان متهم این پرونــده خبر داد. فاخر 
باوی در این باره گفت: این قایق با 13سرنشــین در 
رودخانه کارون واژگون شــد که 4نفر پس از انتقال 
به بیمارستان فوت شــدند. وی ادامه داد: باتوجه به 
حساسیت موضوع، پرونده قضایی تشکیل شد و متهم 
پس از شناسایی، دســتگیر و با قرار متناسب روانه 
زندان شد. به گفته دادستان خرمشهر قایق واژگون 
شــده برای صیادی بود و مناسب گردشگری نبود و 

جلیقه نجات نیز به مسافران داده نشده بود.

»قصد شلیک به ســمت افرادی را داشــتم که تصور 
می کردم سارق هســتند اما گلوله به نگهبان دامداری 
اصابت کرد و مرتکب قتل اشتباهی شدم.« این اعتراف 
مردی است که به اتهام قتل نگهبان یک دامداری در شهرری بازداشت 

شده است.
به گزارش همشــهری، چندی قبل به مأموران اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران خبر رسید که پسری 19ساله بر اثر اصابت گلوله سلاح شکاری به 
قتل رسیده است. او نگهبان یک دامداری در حوالی شهرری بود که با بدنی 
زخمی برای درمان به بیمارستان انتقال یافته اما به دلیل شدت جراحات 
روی تخت بیمارستان جانش را از دست داده بود. در این شرایط گروهی از 

مأموران تحقیقات برای کشف اسرار قتل او را آغاز کردند.

روایت صاحب دامداری
صاحب دامداری فردی بود که می توانست گره این شلیک مرموز را باز کند. 
به همین دلیل مأموران در ابتدا سراغ او رفتند و وی گفت: مقتول احمد 
نام داشــت و از چند وقت قبل به عنوان نگهبان دامداری استخدام شده 
بود. پسر خیلی خوب و مسئولیت پذیری بود اما در جریان یک درگیری 
از سوی افرادی ناشناس به قتل رسید. وی ادامه داد: شب حادثه من در 
دامداری بودم که احمد)مقتول( صدایم زد. او دستپاچه بود و می گفت که 
یک خودروی پژو با 3سرنشین کنار دامداری توقف کرده و به نظر می رسد 
سرنشینان آن قصد سرقت دارند. این را که گفت ترسیدم و از او خواستم 
تا چوب بردارد. خودم هم چوبی برداشتم و به مقابل در رفتیم. این اواخر 
از همسایه ها شنیده بودم که سارقانی با تهدید اسلحه و چاقو اموالشان را 
سرقت کرده اند و با این ذهنیت به همراه احمد سراغ پژوسواران رفتیم. 
صاحب دامداری گفت: آنها از ماشــین پیاده شــده بودند و در اطراف 
دامداری به طرز مشکوکی پرسه می زدند. ابتدا به آنها تذکر دادیم که از 

آنجا دور شوند اما مردان پژوسوار با ما درگیر شدند. در جریان این درگیری 
یکی از پژو سواران، اسلحه ای از داخل ماشین برداشت و به سمت ما شلیک 
کرد. گلوله به احمد نگهبان دامداری و یکی از پژوسواران اصابت کرد و 
هر دو زخمی شدند. بعد از این حادثه 2سرنشین پژو همدست خود را جا 
گذاشتند و از ترس شان فرار کردند. من هم با اورژانس تماس گرفتم که 
هردو مجروح برای درمان به بیمارســتان انتقال یافتند اما نگهبان زنده 

نماند و جانش را از دست داد.

روایت پژوسواران
یکی از پژوســواران که در این درگیری هدف اصابت گلوله قرار گرفته و 
زخمی شده بود، در بیمارستان بســتری بود اما قادر به حرف زدن نبود. 
مأموران خیلی زود با سرنخ های موجود و اقدامات اطلاعاتی 2 سرنشین 
دیگر پژو را شناسایی و آنهارا بازداشت کردند. متهمان اما مدعی شدند که 
شب حادثه اسلحه نداشتند. یکی از آنها گفت: آن شب به همراه دوستانم 
سوار بر ماشین شــده و کمی در خیابان چرخیدیم. هوا تاریک شده بود 
که به مقابل دامداری رسیدیم. کنار آنجا توقف کردیم تا سیگار بکشیم. 
اما همان لحظه نگهبان و صاحب دامداری با چوب و چماق و مرد دیگری 
با سلاح شکاری به سمت ما حمله کردند. وی ادامه داد: ما چیزی برای 
دفاع از خودمان نداشتیم و وقتی دعوا بالا گرفت مردی که اسلحه داشت 
تیراندازی کرد که گلوله ها به کارگر خودشان برخورد کرد. کمی بعد هم 
متوجه شدم تعدادی ساچمه به دوســت ما اصابت کرده و او هم زخمی 
شده است. به دنبال این حادثه من و دوست دیگرم که جانمان را در خطر 

می دیدیم، فرار کردیم تا اینکه دستگیر شدیم.
روایت صاحب دامداری و پژو سواران متفاوت بود. به همین دلیل تحقیقات 
از آنها ادامه پیدا کرد تا اینکه یکی از پژوســواران که مصدوم بود پس از 
بهبودی به مأموران گفت که شب درگیری، مرد دیگری نیز همراه صاحب 

و نگهبان دامداری بود که اسلحه به دست داشت.
به این ترتیب صاحب دامداری اسرار تیراندازی را فاش کرد و گفت: کسی 
که اسلحه داشت برادرم بود. او برای فراری دادن پژوسواران شلیک کرد 
اما اشتباهی جان نگهبان را گرفت. با افشای این حقیقت، برادر صاحب 
دامداری بازداشــت شــد و در حالی که از مرگ جوان نگهبان متاثر و 
پشیمان بود گفت: شــب حادثه من در دامداری برادرم بودم که احمد 
)نگهبان( گفت 3 نفر قصد ســرقت از دامداری را دارند. وحشــت زده 
اسلحه شکاری خود را برداشتم و برادرم نیز چوبی برداشت و سراغ مردان 
ناشناسی که در اطراف دامداری پرسه می زدند رفتیم. وقتی دعوا شروع 
شد من بی هدف شــروع به تیراندازی کردم تا آنها را بترسانم اما تیرها 
به نگهبان و یکی از افراد غریبه برخــورد کرد. آنها خون آلود روی زمین 
افتادند و من از ترس فرار کردم. وی گفت: من از برادرم خواستم تا پای مرا 
به ماجرا باز نکند و با داستان سرایی مسیرتحقیقات را تغییر بدهد اما در 
نهایت اسرار این قتل اشتباهی فاش شد. با اعتراف این مرد تحقیقات در 

این پرونده همچنان ادامه دارد.

قاچاقچيانانسانمهاجرانرابهگروگانگيرانمیفروختند

جنايتاشتباهیدردامداری

اعضای باند گروگانگیری با پرداخت دســتمزد 
به قاچاقیان انسان، مهاجران افغان را به محض 
ورود به تهران به دام می انداختند تا دســت به 

اخاذی های سریالی از خانواده های آنها بزنند.
به گزارش همشهری، اسرار فعالیت این باند مخوف با شکایت 2مرد 
افغان فاش شد. یکی از آنها به مأموران پلیس پایتخت گفت: مدتی 
قبل به همراه چند نفر از همشهریانم تصمیم گرفتیم که برای کار 
و زندگی به ایران بیاییم. ما به صورت غیرقانونی و با پرداخت پول 
به قاچاقچیان انسان از مرز گذشــتیم و وارد خاک ایران شدیم. 
سپس سوار خودرویي شدیم و قاچاقچیان ما را به تهران رساندند 
اما وقتی از ماشین پیاده شدیم، ناگهان 2خودروی ون و سمند که 

چراغ  گردان داشتند راه ما را سد کردند.
شــاکی ادامه داد: 3مرد جوان که لباس پلیس به تن داشتند و 
تجهیزاتی مانند اسلحه، بی ســیم و... همراهشان بود با تهدید از 
من و همشهریان دیگرم خواستند سوار خودروی آنها شویم. آنها 
می گفتن که چرا قاچاقی وارد ایران شده اید و چون کارت اقامت 
ندارید باید بازداشت شــوید. آنقدر خوب نقش بازی کردند که 
باورمان شد پلیس هستند و بعد ما را به سوله ای انتقال دادند و آنجا 

بود که متوجه شدیم که آنها مأموران قلابی هستند.
مرد افغان در ادامه گفت: پلیس های قلابی از ما خواســتند تا با 
آشنایانمان که در تهران هستند تماس بگیریم و درخواست پول 
کنیم. آزادی ما در گرو پرداخت پول بود و هرکس که موفق می شد 
از دوست یا آشنا یا فامیلش پولی بگیرد و به آدم ربایان پرداخت 
کند آزاد می شد. گروگانگیران از هرکدام از ما بین 8تا 30میلیون 

تومان پول گرفتند و آزادمان کردند. من و دوســتم 48ســاعت 
گروگان آنها بودیم تا اینکه یکی از فامیل هایمان به کارتی که آنها 

گفته بودند پول واریز کرد و ما آزاد شدیم.
وی گفت: آدم ربایان هنگام آزادی ما، تهدید کردند که اگر پلیس 
را خبر کنیم جانمان را می گیرند. حتی گفتند که ممکن اســت 

دوباره سراغمان بیایند.

باند لیسانسه ها
با این شــکایت، پرونده ای در شــعبه یازدهم دادسرای جنایی 
تهران تشکیل شد و مأموران پلیس آگاهی تهران با دستور قاضی 
مصطفی واحدی، بازپرس پرونده تحقیقات خود را برای شناسایی 
و بازداشــت گروگانگیران باج گیر آغاز کردند. طولی نکشید که 
با سرنخ های موجود و بررسی شــماره کارت ها اعضای این گروه 
شناســایی و یکی پس از دیگری دستگیر شــدند. همه اعضای 
این گروه تحصیلکرده و لیسانسه هســتند. آنها در بازجویی ها 
چاره ای جز اقرار به گروگانگیری و اخــاذی ندیدند و گفتند که 
انگیزه شان رســیدن به پول بوده است. سرکرده باند گفت: من و 
دوستانم تحصیلکرده هستیم اما با وجود این مدت ها می شود که 
بیکار شده ایم و نتوانستیم کار مناسبی پیدا کنیم. به همین دلیل 
دوستانم را دورهم جمع کردم و باندی تشکیل دادیم تا از افغان ها 
سرقت کنیم. اما هرگز فکرش را نمی کردیم آنها شکایت کنند و 
لو برویم. تمام طعمه هایمان قاچاقی وارد ایران شده بودند و گمان 
می کردیم با توجه به شرایطشــان هرگز فکر شکایت به سرشان 
نمی زند. متهم ادامه داد: برای اجرای این نقشه تجهیزات پلیسی 

خریدیم و بعد سراغ قاچاقچیان انسان که اتباع بیگانه را از طریق 
مرز افغانستان به ایران منتقل می کردند رفتیم. به آنها دستمزد 
دادیم و قرار شد تا هر وقت افغانستانی ها به تهران رسیدند به ما 
اطلاع بدهند. سپس با بازی در نقش پلیس و شلیک تیر هوایی 
آنها را گروگان می گرفتیم. برخی را به سوله ای در جنوب تهران، 
 تعداد دیگری را به زیرزمین یک سفره خانه و 2خانه ای که متعلق 
به همدســتانم بود منتقل می کردیم. از آنها می خواستیم تا اگر 
آشــنایی در تهران دارند با آنها تماس بگیرند و درخواست پول 
کنند. در ازای دریافت پول، گروگان ها را آزاد می کردیم تا اینکه 
نقشــه هایمان لو رفت و دستگیر شدیم. براســاس این گزارش، 
هم اکنون 30افغان از اعضای این گروه شکایت کرده اند و متهمان 
با دستور بازپرس جنایی تهران در اختیار مأموران پلیس آگاهی 
قرار گرفتند و تحقیقات برای شناسایی شاکیان احتمالی دیگر 

ادامه دارد.

گزارش

ناگفته های حادثه مرگبار کارون

خواهر و برادر مغانی
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گزارش

روزنامه وال  استريت  ژورنال ]آمريكا[

غرب به دنبال تحريم دوباره روسيه
دولت اوکراين همچنان روسيه را به ارتکاب جنايات جنگی 
حين عقب نشيني از حومه کي يف متهم مي کند و مسکو ضمن 
رد اين اتهام مي گويد که عکس هايی که منتشر شده، محصول 
دستگاه پروپاگانداي اوکراين است. همزمان، غرب به دنبال 

اعمال تحريم هاي تازه عليه بخش نفت و گاز روسيه است.

شــبه جزیره کره، برای روزهای 
پرتنشی آماده می شــود. مواضع 
تند و انتخــاب یک رئیس جمهور 
محافظه کار در جنوب، با تهدید حمله هســته ای 
در شمال مواجه شده اســت و دوران جدیدی از 

خصومت در حال شکل گرفتن است.
به گزارش رویترز، تنش هــا جمعه با صحبت های 
عجیب وزیر دفاع کره جنوبــی وارد مرحله جدید 
شد و در 3 روز، مقامات کره شمالی 2 بار کره جنوبی 
را به شدت تهدید کردند. دومین تهدید که دیروز 
بیانیه ای رســمی درباره آن منتشــر شد، تهدید 
حمله هســته ای بــه کره جنوبی توســط خواهر 
رهبر کره شــمالی بود. هرچند واکنش های اخیر 
کره شــمالی در ظاهر به صحبت هــای وزیر دفاع 
کره جنوبی بوده، اما کارشناسان می گویند انتخاب 
یک رئیس جمهــور محافظــه کار در کره جنوبی 
که معتقد اســت کشــورش باید رویکرد دفاعی 
مســتحکم تر و جســورانه تری در برابر همسایه 
شمالی داشته باشد، دلیل اصلی واکنش های تند 

پیونگ یانگ بوده است.
تهدید هســته ای علیه ســئول را، دیروز کیم جو 
یونگ، خواهر قدرتمند رهبر کره شمالی که یکی از 
مقامات رده بالای این کشور هم هست مطرح کرد. 
او صحبت های ســو ووک، وزیر دفاع کره جنوبی 
را یک اشــتباه بــزرگ خوانده و گفته اســت که 
هرچند پیونگ یانگ مخالف جنگ اســت، اما اگر 
جنگی روی دهد، از ســاح های هســته ای علیه 
همسایه جنوبی اســتفاده خواهد کرد. سو ووک 
جمعه در بازدید از سرفرماندهی نیروهای موشکی 
اســتراتژیک کره جنوبی اعام کرد که اگر سئول 
متوجه شود که کره شــمالی می خواهد به سمت 
جنوب موشــک شــلیک کند، آمادگی و توانایی 
شلیک موشــک های دقیق و نقطه زن را دارد و بر 

سیاست حمله پیشگیرانه تأکید کرد. 
کیم یونگ جو یکشــنبه در بیانیــه ای درباره این 
»صحبت های غیرمسئولانه« هشدار داده و گفته 
بود کــه کره جنوبی اگر می خواهــد از فاجعه دور 

بماند، بهتر است با احتیاط رفتار کند.
او دیروز در بیانیه تند دیگری که خبرگزاری رسمی 
کره شمالی آن را منتشر کرده، گفته است که وزیر 
دفاع کره جنوبی، با این صحبت ها اشــتباه بزرگی 
مرتکب شده اســت. او گفته اســت که نیروهای 
هسته ای این کشــور، درصورت حمله، به وظیفه 

خود عمل خواهند کرد.
دو طــرف از زمانی که کره شــمالی آزمایش های 
موشکی خود را از سر گرفته، فعالیت های نظامی 
خود را تشــدید کرده اند. کره شــمالی که از سال 
2017 آزمایش های موشکی خود را متوقف کرده 
بود، در یک ســال اخیر چندین موشک آزمایش 
کرده و چنــد روز قبل، برای نخســتین بار بعد از 
چند ســال، موشــک بین قــاره ای آزمایش کرد. 
مقامات امنیتی در واشنگتن و ســئول معتقدند 
که پیونگ یانگ به زودی موشک هسته ای آزمایش 

خواهد کرد.
کیم یونگ جــو در بیانیه  خود در روز یکشــنبه، 
هشدار داده بود درصورتی که کره جنوبی اقدامات 
خطرناک نظامــی ازجمله حمله پیشــگیرانه را 

در پیش بگیرد، کره شــمالی اهداف مهمی را در 
کره جنوبی ویــران خواهد کرد. هــر چند به نظر 
می رسد هدف انتقادهای کیم یونگ جو، وزیر دفاع 
همسایه جنوبی باشد، اما کارشناسان معتقدند در 
واقع او یون سوک یئول، رئیس جمهور منتخب این 
کشور را هدف قرار داده است. یون سوک یئول که 
از ماه آینده کار خود را به عنوان رئیس جمهور جدید 
کره جنوبی شروع خواهد کرد، برخاف مون جائه 
این، رئیس جمهور فعلی، به اتخاذ رویکرد سفت و 

سخت دفاعی در مقابل پیونگ یانگ اعتقاد دارد.
راشل مینیوگ لی، کارشناس امور شبه جزیره کره، 
درباره واکنش های اخیر کره شــمالی گفته است: 
»صحبت های یون )رئیس جمهور منتخب(  درباره 
حمله پیشــگیرانه چند ماه پیش ســر و صدا کرد، 

اما پیونگ یانگ حالا صحبت های ســو )وزیر دفاع 
کره جنوبی( را دستمایه قرار داده تا نقطه نظراتش را 
به اطاع دولت جدید کره جنوبی برساند. کره شمالی 
تا حالا از انتقاد مســتقیم از یون در هر ســطحی 
از مقامــات دولتی اجتناب کرده اســت، اما به نظر 
می رسد که در حال فراهم کردن فضا و بستر برای 
این کار اســت.« به گفته لی، کره شمالی می خواهد 
با ایــن بیانیه ها، مردم این کشــور را بــرای تغییر 
بنیادین در روابط 2 کره از ماه آینده، یعنی زمانی که 
یون سوک یئول کارش را شروع می کند، آماده کند.

این تغییر رویکرد در هر دو ســوی مرز، در حالی 
در آستانه شکل گرفتن اســت که مون جائه این، 
رئیس جمهور فعلی کره جنوبی تاش زیادی کرد 
تا سیاســت های آشــتی جویانه اش را در راستای 
اتحاد 2کره به ثمر برساند. او نقش مهمی در فراهم 
کردن زمینه ماقات هــای تاریخی دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور ســابق آمریکا و کیــم جونگ اون 
رهبر کره شمالی داشــت؛ ماقات هایی که البته 
در نهایت به نتیجه نرسید. صحبت های وزیر دفاع 
او درباره حمات پیشگیرانه، در واقع خاف روند 
سیاســت های کلی دولت کره جنوبی در مســئله 

اتحاد 2کره بوده است.

 فصل تازه  تقابل 2 كره 
پیونگ یانگ تهدید کرده که در صورت وقوع جنگ، از تسلیحات هسته اي علیه کره جنوبي استفاده مي کند

 فاجعه ای به نام
 شبکه اجتماعی ترامپ

بیش از یک ماه از راه اندازی شبکه اجتماعی ترامپ گذشته 
اما حتی خود او هم هنوز نتوانسته از آن استفاده کند

حســاب توییتر دونالد ترامپ بیش از یک سال پیش و پس 
از حمله طرفداران او به ساختمان کنگره آمریکا بسته شد؛ 
اقدامی که رئیس جمهور سابق آمریکا را به  شدت خشمگین 
کرد و کمی پس از پایان دوره ریاست جمهوری اش، او را به 
فکر راه اندازی شبکه اجتماعی جدیدی انداخت تا به کمک 
آن »در برابر ظلم شــرکت های فناوری بزرگ بایستد«. او 
این اپلیکیشن را شبکه اجتماعی »حقیقت« نامید. 6هفته 
از رونمایی از این شــبکه اجتماعی گذشــته، اما به واسطه 
بروز مشــکات فنی متعدد، درحال تبدیل شــدن به یک 
فاجعه بزرگ در جهان فناوری است. درحال حاضر نزدیک 
به 1.5میلیــون کاربر در صف انتظار برای پیوســتن به این 
اپلیکیشن هستند، اما اپلیکیشن حقیقت اصا قابل استفاده 

نیست.
شبکه حقیقت فضایی شــبیه به توییتر دارد. درحال حاضر 
گوشی های اندروید،  مرورگرها و تقریبا هر انسانی که خارج از 
مرزهای آمریکا زندگی کند، امکان دسترسی به این شبکه را 
ندارند. از این روست که جاشوآ تاکر، رئیس مرکز شبکه های 
اجتماعی و سیاست دانشگاه نیویورک این اپلیکیشن را یک 

»فاجعه« نامیده است.

این اپلیکیشن در روز اول انتشار، به پردانلود ترین اپلیکیشن 
در فروشــگاه اپل تبدیل شد. اما بســیاری از افرادی که آن 
را دانلود کردند امکان اســتفاده از آن را نداشته و هنوز هم 
ندارند. از این روست که درحال حاضر یک میلیون و 419هزار 
و 631نفر در صف انتظار ورود به این اپلیکیشــن قرار دارند. 
انتظار می رفت مشکل پیش آمده موقتی باشد و ترامپ انتشار 
پیام های »حقیقت« خود را روی این شــبکه اجتماعی به 
سرعت آغاز کند، اما اینچنین نشد. با تداوم مشکات، 2 نفر از 
اعضای اصلی تیم سازنده اپلیکیشن حقیقت، مدیر فناوری و 
مدیر توسعه محصول اپلیکیشن، از سمت خود استعفا دادند.
همچنین باوجود بالابودن تعداد دانلود ها، شــبکه حقیقت 
در میان 10اپلیکیشن پردانلود جهان هیچ جایگاهی ندارد. 
عاوه بر این، آمار دانلود های آن تا به امروز 95درصد کاهش 
یافته است. به گفته دوین نانز، مدیر اجرایی شبکه اجتماعی 
حقیقت، این اپلیکیشــن یک ماه زودتر از زمان تعیین شده 
برای راه اندازی کامل ارائه شده و شاید به همین دلیل است 
که مشکات فنی فراوان دامنگیر آن شده است. گفته می شود 
این شبکه اجتماعی با همکاری رامبل،  پلتفرم اشتراک گذاری 
ویدئو راه اندازی شــده اســت. درواقع قرار بود »رامبل« که 
اپلیکیشن محبوب محافظه کاران و راست گرایان آمریکایی 
است، پشــتوانه شــبکه حقیقت باشــد، اما هنوز هیچ نوع 
پشتیبانی از سوی این شرکت مشاهده نشده و تداوم نقص 
فنی اپلیکیشــن حقیقت، موجب نارضایتی سیاستمداران 

پشتیبان ترامپ شده است.
ترامپ درحال حاضر 750هزار دنبال کننده در این شــبکه 
اجتماعی دارد، اما بیش از یک ماه اســت که هیچ محتوایی 
در این شبکه منتشر نکرده است. اپلیکیشنی که به گفته او 
قرار بود در برابر »سیلیکون ولی« بایستد، اکنون به سختی 

می تواند روی پاهای خود بایستد.

عمران خان
نخست وزير پاكستان

پارلمــان در یــک توطئــه خارجــی قصــد 
برکناری من را داشــت. مــن می خواهم 
این روند که هر کسی با 20میلیارد روپیه 
بتواند دولت را سرنگون کند، پایان یابد. 
این بی اعتبار کردن دموکراســی است. 
من ضدهندی یا ضدآمریکایی نیستم، 
اما می توانم مخالف برخی سیاســت ها 

هم باشم. )داون نيوز(

امیرخان متقی
وزیر خارجه طالبان

داعــش در افغانســتان مهــار شــده 
خــود  تعهــد  بــرای  طالبــان  اســت. 
مبنی بــر جلوگيــری از اســتفاده از خاک 
افغانســتان علیــه دیگــران تلاش هــای 
زیــادی انجــام داده اســت. افغانســتان 
بــه کشــوری امــن بــرای فعالیت هــای 
اقتصادی تبدیل شده، جهان همكاری 
اقتصادی با افغانستان را تسهيل كند.

)طلوع نيوز(

نقل قول جهان نما

کیوسک

استعفای دولت كويت قبل از استیضاح
دولت کویــت روز سه شــنبه 
استعفای خود را تسلیم ولیعهد 

این کشور کرد. 
به گــزارش خبرگــزاری کونا 
کویت، این اســتعفا پیش از شروع بحث مجلس 
درباره استیضاح نخست وزیر صورت گرفت. کویت 
در هفته های اخیر درگیر مناقشه میان دولت و 
مجلس بر ســر اصاح نظام مالیاتی بوده است. 
شیخ صباح الخالد، نخست وزیر کویت استعفای 
خود را تســلیم مشــعل الاحمد الجابر الصباح، 
ولیعهد این کشور کرد که در حال حاضر بخش 
عمده وظایف و اختیارات پادشاه را در دست دارد. 
شیخ صباح نخست وزیر دولت های مختلفی در 
کویت بوده اســت. در دور اخیر مجلــس، او با 

اتهامات مختلفی از سوی نمایندگان اپوزیسیون، 
از جمله فساد، روبه رو بوده است. قرار بود جلسه 
مجلس برای استیضاح دولت امروز برگزار شود. 
طرح استیضاح 3 ماه پس از تشکیل دولت جدید 
شــیخ صباح، صورت می گیرد. ایــن چهارمین 
دولتی اســت که با فاصله هــای زمانی مختلف 
در دو ســال و نیم گذشــته به ریاســت  صباح  
الخالد قدرت را درکویت در دست داشته است. 
مجلس کویت در مقایسه با نهادهای مشابه در 
سلطان نشــین های دیگر جنوب خلیج فارس، 
از اختیارات بیشــتری برخوردار است. تصویب 
قوانین یا لغو آنها، پرسش از وزرا و طرح استیضاح 
علیه مقام های ارشــد دولت از جمله اختیارات 

مجلس کویت است.

خاورمیانه

یونسوکیئول؛محافظهکارتازهکار
يون سوک يئول که در انتخابات انتهای سال گذشته در کره جنوبی با اختلافی بسيار اندک برنده 
شد، چهره ای جنجالی و تازه کار در دنيای سياست کره است. او در يکی از نزديک ترين رقابت های 
انتخاباتی تاريخ، با اختلاف کمتر از يک درصد رای، در پايان سال گذشته برنده شد. او در سياست 
خارجی، از اتخاذ مواضع سخت تر عليه چين و همينطور کره شمالی صحبت کرده است و در مقابل، 
به تقويت رابطه با آمريکا و متحدانش علاقه نشان داده است. او که پيش تر در دستگاه قضايی فعال 
بوده، تازه همين سال گذشته به سياست روی آورده است و بسياری او را، به خاطر گاف های متعدد و 

صحبت های جنجالی اش، با دونالد ترامپ، رئيس جمهور سابق آمريکا، مقايسه می کنند.

مکث
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گرینویچ

ماسک، دشمن گوش بودايی

 

سئول: شاید كمتر كســی از این موضوع آگاه 
باشد كه یکی از عجيب ترین جراحی های زیبایی 
جهان فيلر لاله گوش در كره جنوبی باشد، اما این 
مد زیبایی بعد از اجباری شدن استفاده از ماسک 
حســابی برای طرفدار های این مدل دردسرساز 
شده است. ماجرا از این قرار است كه برخی زن 
و مرد ها در كره جنوبی و ویتنام با هدف شــبيه 
شدن لاله گوششــان به لاله گوش تندیس بودا 
زیر تيغ جراحی می روند و لاله گوششان را بزرگ  
می كنند. اما همين افراد پس از استفاده از ماسک 
دچار التهاب ناحيه لاله گوش می شوند. به گفته 
پزشــکان بند ماســک روی این بخش جراحی 
شده فشار وارد می كند. بنابراین لاله گوش مدل 
بودایی در عــرض چند روز كار دســت صاحب 

گوش می دهد.

سندمغازهنامرئیدستفروشها

تغییر زمان تخم گذاری پرنده ها
 

شیکاگو:  تغييــرات آب و هوایی باعث شــده كه بسياری 
از پرندگان منطقه شــيکاگو در ایالات متحده، تقریبا یک 
ماه زودتر از آنچه در 100ســال پيش دیده می شد، اقدام 
به لانه ســازی  و تخم گذاری كنند و این موضوع بيشتر به 
گرمای زمين مربوط می شــود. به گــزارش یورونيوز، این 
نتيجه تحقيقاتی بــود كه در آمریکا با همکاری مؤسســه 
حيات وحش شهری و موزه »تاریخ طبيعی فيلد« انجام شد. 
پژوهشگران برای رسيدن به این نتيجه، داده های حاصل از 
مشاهدات خود از زندگی پرندگان حال حاضر را با داده های 
جمع آوری شده از تخم مرغ هایی كه یک قرن قدمت داشتند 
و اكنون در موزه ها نگهداری می شوند، مقایسه كردند. جان 
بيتس، متصدی بخش پرندگان در »مــوزه تاریخ طبيعی 
فيلد« شــيکاگو در این باره می گوید: »برخی از گونه های 
پرندگان در منطقه شيکاگو، 25روز زودتر از سال های اوایل 
دهه1900 و اواخر دهه1800 ميلادی لانه می سازند.« در 
موزه »تاریخ طبيعی فيلد« شــيکاگو حدود 60هزار تخم 
پرنده نگهداری می شــود كه قدمت آنها بــه دهه1870 تا 
1920 ميلادی می رســد. در این موزه همچنين مجموعه 
اطلاعات مرتبط با این تخم ها جمع آوری شده و نگهداری 

می شود. 

حشره های زنده ياب در راهند
 

بريســتول: اگر هنگام زلزله یا فرو ریختن ســاختمان زیر 
ميز یا آوار گير افتادید و سوســک ســياهی به سمت تان آمد 
هرگز آن را نکشــيد، ممکن است سوســک زنده یابی باشد كه 
دانشمندان در انگلستان آن را ساخته اند و قرار است به فهرست 
ربات های زنده یاب افزوده شــود البته نه در حد و اندازه آنها، 
كه بســيار كوچکتر و كاربردی تر. به گزارش اكونوميست، این 
ربات دو ســانتی متری كه به طور حتم بسياری از خانم ها هيچ 
علاقه ای  به نجات توسط آن ندارند پس از اینکه وارد محوطه 
و ساختمان حادثه دیده می شود هرگونه حركت، گرما و حتی 
دی اكسيد كربن بازدم افراد زیر آوار را تشخيص می دهد. برای 
ساخت این ربات كه به اختصار )LAZA( نام دارد از ویژگی های 
بی مانند حشره هایی همچون زنبور و سوسک برای عبور از موانع 
الهام گرفته شده اســت. دكتر لازا سرپرست گروه سازنده آن 
می گوید: این ربات ارزان قيمت به طور دقيق مکان فرد مصدوم را 
به امدادرسان ها خبر می دهد. ویژگی ابعاد كوچک آن این امکان 

را به امدادگر ها می دهد كه در هر شرایطی امدادجو را بيابند.

اول آخر بهار بیاور... عکس: محمد عباس نژاد

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

آقا لبخند

قاسم چند ســالی از ما بزرگ تر بود. 
دبيرستانی بودیم كه به محل ما آمدند 
و همان موقع دانشجوی سال اول پزشــکی بود. قد بلندی داشت و 
بچه ها به شــوخی آقای طولانی صدایش می كردند. ورزشکار بود و 
بسکتبالش حرف نداشت. می گفتند در رده جوانان تا تيم ملی هم 
پيش رفته كه البته من به عنوان كســی كه خط به خط دوقلو های 
ورزشــی را می خواندم هيچ وقت نامش را در دنيای ورزش و كيهان 
ورزشی ندیده بودم. اصليت جنوبی داشت و خودش هم با لهجه حرف 
می زد. پدرش جزو افســران نيروی دریایی بود و یک پایش را هم از 
دست داده بود كه افســانه های محلی زیادی درباره علت این اتفاق 
دهان به دهان  نقل می شد. از برخورد گلوله توپ تا خورده شدن پا 
توسط كوسه ها در اقيانوس كه این دومی حکایتی طولانی داشت كه 

بيشتر شبيه داستان های ژول ورن بود.
همه بچه ها با قاسم ســلام و عليک داشتند ولی فقط تعداد كمی با 
او صميمی بودند. از ما كه بزرگ تر بود ولی با هم ســن و سال های 
خودش هم خيلی نمی پرید. فضــای ذهنی اش خيلی با جوان های 
عشق موتور و ماشين كه بيشترشــان هم دنبال مهاجرت به خارج 
بودند همخوانی نداشت. قاسم كتاب زیاد خوانده بود. از رمان های 
مدرن تا آثار كلاسيک ادبيات فارسی. آن قدر حضور ذهن داشت كه 
برای بسياری از موارد روزمره می توانست از حافظ و مولانا مثال های 
مرتبط بزند. حافظه اش شگفت انگيز بود؛ مثل خلقياتش كه باعث 
می شد خيلی با دیگران نجوشد. احتمالا همين ادبيات بود كه پای ما 
را به خانه اش باز كرد. مادرش سال ها پيش فوت كرده، خواهرش به 
خانه بخت رفته و پدرش هم اغلب در جنوب بود. نخستين باری كه 
به خانه شان رفتم انتظار كتابخانه ای پر و پيمان داشتم. كتابخانه اش 
پر و پيمان بود ولی بيشتر كتاب هایش درسی بودند. كتاب های قطور 
رشته پزشکی و البته چند تایی هم ماركز و بورخس و داستایوفسکی. 
می گفت از وقتی خودش را شناخته در كتابخانه های عمومی مطالعه 
كرده و خيلی اهل كتاب خریدن نيست . به گفته خودش همين چند 
جلد كتاب غيردرسی را هم هدیه گرفته بود. محضرش جذاب بود.    
تحليلش درباره دعوای ادبی براهنی و گلشيری كه یک سال بود در 
آدینه به یکدیگر جواب می دادند، برای ما كه دانش آموز سال چهارم 
دبيرستان بودیم جالب بود. ما كه می گویم یعنی من و دوستم كيا. ما 
از معدود دوستان تقریباً نزدیک قاسم بودیم  كه چند ماه بعد خودمان 
هم دانشگاه قبول شدیم و بعد از آن او را كمتر دیدیم. می دانستيم كه 
به یکی از دختران محل علاقه دارد و با شناختی كه از خانواده دختر 
داشتيم این را هم می دانستيم كه محال است آنها دخترشان را به این 
پسر لاغر اندام و بلند قد جنوبی بدهند. دانشجوی پزشکی بودن برای 
پدر دختر كمترین اهميتی نداشت؛ جدای از اینها ما در همان دوران 
جوانی و خامی می توانستيم متوجه شویم كه قاسم اهل زن و زندگی 
و تشکيل خانواده نيست. دوست داشت با آن دختر ازدواج كند ولی 
با عقاید عجيب و غریبی كه درباره زندگی داشت بعيد بود بتواند در 
زندگی مشترک دوام بياورد. قاســم ذاتا مجرد بود. گاهی بلند بلند 
شاملو و آتشی و مولانا و سعدی می خواند و اگر كسی نمی شناختش 
فکر می كرد دیوانه اســت. و به گمانم بعدها كمی هم شد، وقتی كه 
دختر مورد علاقه اش ازدواج كرد و او جای درس و تحصيل نشست 
پای بساط و دیگر بلند نشد. مثل سيددر »گوزن ها« همه  چيز هم 
می زد. چنان دست تطاول به خود گشود كه تيک خنده عصبی گرفت. 
تا آخرین باری كه دیدمش هر چند ثانيه یک بار لبخند می زد. آقای 
طولانی حالا شده بود آقا لبخند كه برای من و كيا داستانی داشت 
مرتبط به شــاه فيلم بعد از انقلاب آقای عشق و معرفت در سکانس 
معروف »دندان مار«. آن جایی كه جلال مقدم از » آقا لبخند و بنان 

و كفترا و این همه سخن« می گوید.
ما چند سالی از آن محل رفتيم و دورادور می شنيدم كه قاسم درس 
و دانشگاه را هم رها كرده؛ دانشجوی پزشکی ای كه دل آمپول زدن 
هم نداشــت، در نهایت قيد دكتر شــدن را زده بود. آخرین بار در 
مراسم تشييع یکی از همان شــاعرانی كه بيشتر اشعارش را حفظ 
بود دیدمش. 4سالی بود كه ندیده بودمش ولی خيلی بيشتر از این 
حرف ها شکسته شــده بود. انگار كه به اندازه 40سال پير شده بود. 
با موهایی ســپيد و چهره ای چروكيده و همان لبخند بی اختيار، از 
طرحش برای ساخت یک انيميشن گفت و اینکه می خواهد براساس 
»صد سال تنهایی« ماركز، انيميشــن بلند بسازد. مشخص بود كه 
حال مساعدی ندارد و كمی بعد در ميان جمعيت گم شد. بعد از آن 
به یمن شبکه های اجتماعی و همت یکی از بچه محل ها رد و سایه 
همه بچه های قدیمی یافته شد جز قاسم كه انگار در غبارها گم شد. 
آقای طولانی كه در تلخ ترین روزهای زندگی اش آقا لبخند شــد و 
یک بار هم نزدیک بود ما را هم گرفتار كند )كه شــاید حکایتش را 
روزی نوشتم( چنان رفت كه انگار هرگز نبوده. مثل خاطره ای محو 

از روزگاری سپری شده.

هر سال با آغاز ماه مبارک 
رمضان، آمار اهدای خون 
در كشور با كاهش 20درصدی روبه رو می شود. 
موج های پياپی كرونا هم موجب شــد مراكز 
انتقال خون در ســالی كه گذشــت روزهای 
خلوتی را پشت سر بگذارند، اما از ابتدای امسال 
تاكنون با اینکــه در تعطيلات نــوروز ميزان 
تصادفات از مواقع عادی بيشــتر می شــود و 
بيمارستان ها و مراكز درمانی به ذخایر خونی 
بيشتری نياز دارند، ميزان اهدای خون نسبت 
به سال  گذشته با افزایش 23درصدی روبه رو 
بوده است. به طوری كه قبل از تعطيلات نوروز 
ميانگين ذخایر خون 5روز بود، اما اكنون ذخایر 
خون كمی بيش از 7روز اســت. با این حال بنا 
بر اعلام ســازمان انتقال خون، ذخایر خون نه 
ایده آل كه قابل قبول است و برخی از استان ها 
نياز بيشــتری به اهداكنندگان خــون دارند. 
مدیرعامل ســازمان انتقال خــون هم معتقد 
اســت با اینکه وضعيت ذخایر خون قابل قبول 
است و نگرانی  ها از این بابت كم شده،  اما لازمه 
حفظ وضع موجود این است كه اهداكنندگان 
همچنان برای اهدای خون مراجعه   و از اهدای 
خون حمایت كنند. شعار سازمان انتقال خون 
این روزها این است كه با توجه به اجرای دقيق 
و كامل پروتکل های بهداشتی در مراكز اهدای 

خون و تدابير اندیشــيده شــده برای ایمنی و 
سلامت محيط، این مراكز بعد از خانه، امن ترین 
مکان برای مردم است و به هيچ عنوان امکان 
ابتلای مراجعان به بيماری كرونا در این مراكز 
وجود ندارد. همانطور كــه می دانيد هر نفر با 
اهدای خون می تواند جان 3نفر را نجات دهد 
و چه نــذری از این بهتر. مراكــز انتقال خون 
هم از 8صبح تا 12-11شــب فعال هســتند. 
بنابراین بهتر اســت كه اهدای خــون را فقط 
به شــب های قدر موكول نکنيد، چرا كه نياز 
به خون و فرآورده های آن هميشــگی است و 
با حجم بالایــی از مراجعــات، كمبود تخت و 
مصائب نگهداری انبوه خون های اهدایی در یک 
بازه زمانی كوتاه مراكز را دچار مشکل می كند.

اینجا همه می گویند مــا در حال جنگيم اما من 
هنوز از به كار بردن این واژه اكراه دارم. یاد هفت تيرِ 
برِتای پدرم می افتم كه بعد از جنگ جهانی دوم بــا خودش به خانه آورد. 
مانده ام كه اصلا چرا این هفت تير را به من و برادرم كه آن موقع 9سال و 5سال 
بيشتر نداشتيم، نشان داد؟ شــاید برای اینکه اگر ما آن را پيدا می كردیم 
ممکن بود كار دست خودمان بدهيم. یادم اســت كه چطور آن را از بالای 
كمد قدیمی چوب بلوط اتاق خواب برداشت و از توی پارچه سفيد نرمی كه 
دورش پيچيده بود، درآورد. هفت تير را با حالتی عجيب در دستش گرفت 
و بعد به ما هم اجازه داد كه آن را دست مان بگيریم. سنگين و سرد بود. به 
شوخی آن را به طرف برادرم نشانه گرفتم. می خواستم بگویم: »بنگ، بنگ!« 
كه یک دفعه چشمم به پدرم افتاد و خشکم زد. صورتش مثل گچ سفيد شده 
بود، انگار وهمی آشنا وجودش را پر كرده بود، شبحی فراموش شده از زمان 
جنگ. هفت تير را از من گرفت و گفت: »دیگه هيچ وقت این كارو نکن! حتی 
به شوخی! هيچ وقت به اسلحه دست نزن! یادت باشه اسلحه دیر یا زود مرگ 

به بار می آره... من این رو خوب می دونم؛ من تو جنگ بودم.« 

فاطمه عباسی

اسلاونکا دراکولیچ

بالکان اکسپرس

تقويم / سالمرگعدد خبر

 عمو نعمت خاطره ساز 

17فروردين  يادآور درگذشــت نعمت الله 
گرجی، بازيگر تئاتر، ســینما و تلويزيون 
اســت؛ هنرمندی که با بازی در 95فیلم 
سینمايی و بیش از 50ســريال تلويزيونی 
يکی از خاطره ســازان و البته رکوردداران 
نقش آفرينی در ســینما و تلويزيون کشور 

بود.
نعمت الله گرجی صفــت 9فروردين1305 
در تهران متولد شــد. نقش آفرينی های 
دلنشــین او به ويــژه در ســريال های 
تلويزيونی دهه های 1360 و 1370، همواره 
يادآور خاطرات شــیرين برای مخاطبان 
تلويزيون اســت، حال وهوايی که زندگی 
در آنها رنگ وبوی ديگری داشــت. گرجی 
در جوانی به دلیل علاقه ای کــه به تئاتر و 
نمايش های سیاه بازی داشت به گروه های 
سیار اين نمايش ها پیوســت و مدتی را به 
اجرای نمايش در شهرســتان های مختلف 
گذراند. او پس از بازگشــت به تهران در 
نمايشنامه های بیژن و منیژه، طبیب اجباری، 
خســیس، لیلی و مجنون، مشهدی عباد و 
حکیم عمرخیام به نقش آفرينی پرداخت. 
بســیاری بازی او در نقش باغبان در فیلم 
تأثیرگذار »درخت گلابی« را که در 1376 
به کارگردانی »داريوش مهرجويی« ساخته 
شد، ماندگارترين نقش آفرينی گرجی در 
واپسین سال های عمرش می دانند. تهران 
روزگار نو، فصل پنجم، روسری آبی، آخرين 
خون، شهر در دســت بچه ها، شکار، شبح 
کژدم، طغیان، مردی که موش شد، حادثه، 
شب شکن، عصیانگران، مسافر شب، بر فراز 
آسمان ها و تکیه بر باد ازجمله فیلم هايی 
است که نعمت الله گرجی در کارنامه هنری 
خود دارد. پیرمرد خاطره ســاز ســینما 
و تلويزيون 25ســال پیش در 74سالگی 
به دلیل بیماری ريوی درگذشت و در قطعه 

هنرمندان بهشت زهرا به خاك سپرده شد.

حافظ

مرا چشمیست خون افشان ز دست آن کمان ابرو

جهان بس فتنه خواهد ديد از آن چشم و از آن ابرو

بساط دستفروش این سوی جوی آب، زیر اندازش آن 
سوی جوی آب پهن شده و مغازه نامرئی اش نه دری 
دارد و نه پيکری، نه دخلــی و نه قفلی و نه هراس از 
دست هرزی كه روزی اش را با خود ببرد. گشاده دلی 
و تنگدستی كه نماد حلال خوری  است. این صحنه 
برای هر رهگذر سنگفرش های این شهر و آن شهر 
آشنا و دلخواه است. اگر ارزان فروشی آنها نباشد كه 
قيمت ها بيش از پيش سر به فلک می گذارند. حالا 
هم قرار اســت مغازه نامرئی شان توسط شهرداری 
با صدور كارت  شناســایی، به نوعی سند و سرقفلی 
در حد و اندازه این صنف داشــته باشد. دستفروش 
فقط باید وارد سامانه صنایع و مشــاغل شود و در 

آنجا صاحب هویتی قانونی خواهد شد. اما چرا باید 
از دســتفروش خرید كرد؟ به قول دوستی بساط 
آنها قدمتی به اندازه این ســرزمين دارد و تاریخ و 
ادبيات ما شاهد این ماجراســت. سال ها پيش و در 
ایران زمين پيشه ای بوده و شــاید هنوز هم هست 
به نام »خوشــه چين«. زميــن داران و مزرعه داران 
وقت درو خوشه های جا مانده از برداشت محصول 

را بر نمی داشتند تا آنها كه صاحب زمين و زراعتی 
نبودند، خوشه های برجا مانده را جمع كنند. حتی 
آنهایی كه بخشــنده تر بودند بــه دروگرها توصيه 
می كردند شلخته درو كنند و محصول بيشتری برای 
خوشه چينان بر جای بگذارند. حضرت حافظ هم در 

این باره می فرماید: 
ثوابت باشد  ای دارای خرمن

اگر رحمی كنی بر خوشه چينی
اگرچه بسياری از خود ما نه زمين  داریم و نه صاحب 
مزرعه و محصولی هســتيم اما بر همه ما به نوعی 
واجب است تا از دستفروش ها كه خوشه چينان این 
روزگارند گهگاهی در حد بضاعت خود خرید كنيم. 
تخفيف  نگيریم، چانه نزنيم و در این سال های وبا كه 
نه، سال های كرونایی به قول همان دوست، گاهی 

شلخته درو كنيم و شلخته خرج كنيم.

بوک  مارک

بی تعارف و تکلف ، مثل همین 
متن کوتاهی کــه می بینید. 
ما منتظريم تا نوشته هايتان 
درباره مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان 
را برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و 
طراحی هم هســتید جايتان اينجا محفوظ است. 
متن يا طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 
23023636 بگیريــد تا برای رســاندنش به ما ، 

راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

سعید مروتی
روزنامه نگار

دعای روز چهارم ماه مبارك رمضان

لكَُمْأسَْتَجِبعُْونیاد

بسم  الله  الرحمن  الرحیم
اللهمّ قوّنی فیهِ علی إقامَــه أمْرِک و اذِقْنی فیهِ حَــاوَه ذِکرِک و 
أوْزِعْنی فیهِ لأداءِ شُکرَک بِکرَمِک و احْفَظنی فیهِ بِحِفظْک و سِتْرِک 

یا أبْصَرَ النّاظرین.

به نام خداوند بخشنده مهربان
خدایا نيرومندم فرما در آن روز بر به پا داشــتن فرمانت و بچشان 
در آن شــيرینی یادت را و مهيــا كن مــرا در آن روز برای انجام 
سپاسگزاریت به كرم خودت. نگهدار مرا در این روز به نگاهداریت 

و پرده پوشی خودت ای بيناترین بينایان.

»وقــتـــی 
یه خــراش 
كوچيک تو سقف دهنت ایجاد ميشه 
اگه بهش زبون نزنــی و بی خيالش 
بشی خودبه خود خوب ميشه. اون 
زن، برای من مثل اون خراش بود كه 

نميتونستم بی خيالش بشم.«

دیوید فینچر

باشگاه مشت زنی
دیالوگ

آخر مصور

  اثر: روگلیو

دغدغه

اول كتــاب را می بنــدم، بعــد 
چشــم هایم را. آدم های داستان 
یکی یکی بــا اشــک ها و لبخندها، زخم هــا و آرزوهــا، نيکی ها و 
شرارت هایشــان در خيالم راه می روند و سرانجام، شخصيت اصلی 
رمان برایم دست تکان می دهد و در پيچ یکی از خيابان های پاریس 
گم می شــود.  جهانگردان هنوز از ایفل عکــس می گيرند كه راهی 
ســرزمين خواب می شــوم؛ خوابی چنان عميق كه انگار از سفری 
طولانی بازگشته ام. واقعيت این است، جهان داستان از بار تنهایی و 
ملال زندگی می كاهد و آنها كه دلبسته داستان هستند، بارها و بارها، 
بی آنکه چمدان ببندند، زیر سقف خانه خویش، به تماشای زندگی 
دیگران می نشينند و با فراز و نشيب روزگارشان همراه می شوند. آنها 
با دیگران شریک لحظه هایی می شوند كه زندگی هایشان در راه ها 
و بيراهه ها پيش می رود یا موقعيت های دشــوار پشت سر گذاشته 
می شود. و این تماشــا و همراهی همان سفری است كه می تواند بر 
كوله بار آگاهی و تجارب مان بيفزایــد و از روزمرگی و ملال  بکاهد.  
بی تردید، داستان ها با رسيدن یا نرسيدن كلاغ قصه ها به خانه اش، 
در ما به پایان نمی رسند. داستان می تواند دستخوش تغيير شود و باز 
چگونه آدمی می تواند از خطيرترین تنگناها برهد و جهانش را بسازد.
آنها كه جهان داستان را می شناسند، دریافته اند كه قصه ها از تنهایی 
آدم ها كم می كنند و باز می دانند كه هم نشينان داستان ، آشنایان و 
دوستان بيشتری دارند. آنها بعضی وقت ها در خيال شان با آدم های 
درون قصه ها حرف می زنند و چنان به یادشــان می آورند كه انگار 
سال های بسيار، دور و بر خودشان زیسته اند.  دوستداران داستان از 
دیرباز می دانند، غبار ملال كه از راه می رسد، می توان سفر آغاز كرد 

و به سرزمين داستان پناه برد.

زندگی پدیا

مریم ساحلی

پناه به داستان اهدای رمضانی زندگی

مهد يا گل محمد ینگاه
روزنامه نگار



نکتهها
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اقناع افکار عمومی، حلقه 
گمشده  نظام آموزش

اضافه کردن یک ماه به ســال تحصیلی، طرح قابل 
اجرایی نبود چراکــه طبق قانون نیــاز به مجوز و 
مصوبات مجلس شورای اســامی دارد. براساس 
قانون، سال آموزشی از اول مهر تا آخر خرداد تعیین 
شده است و این زمان، قابل افزایش نیست. هر چند 
که اضافه کردن یک ماه به سال تحصیلی، اقدامی 
کارشناســانه نبود و راه حل چندان درستی برای 
جبران عقب ماندگی های آموزشی به شمار نمی رود. 
درست مثل همین بازگشــایی های چند روز اخیر 
که به صورت شتاب زده انجام شــده است. البته به 
اعتقاد من، مــدارس باید مدت هــا قبل به صورت 
حضوری برقرار می شــد، اما به دلیــل ناکارآمدی 
ساختار آموزشی و نبود امکانات و زمینه های لازم 
بازگشایی مدارس تاکنون، زمان برد و حالا به صورت 
ناگهانی و شتاب زده و بدون برنامه، مسئولان اعام 
کردند مدارس باید به صورت حضوری برقرار شود. 
تأکید ما بر بازگشــایی مدارس و آموزش حضوری 

است اما با تمهیدات لازم.
برنامه ریزی معلمان برای یک ســال تحصیلی، تا 
زمان مقرر و پایان درس هاست و اکنون نزدیک به 
90درصد معلمان با وجود کیفیت پایین آموزش های 
غیرحضوری، به پایان این مرحله رســیده اند. ولی 
حالا عاوه بر مخالفت خانواده هــا و همراه نبودن 
دانش آمــوزان، معلمان هم نمی تواننــد در زمینه 
طولانی شدن سال تحصیلی، همراهی خوبی داشته 
باشــند چرا که نیازی به این زمان ندارند و آموزش 
آنها به پایان رسیده است. از سوی دیگر مدارس ما 
عموما برای فصول معتدل و سرد سال آماده سازی 
شده  و از تجهیزات سرمایشی برای روزهای گرم سال 
برخوردار نیســتند. با این وضعیت چطور می توان 
دانش آموزان را در یک ماه گرم ســال به مدرســه 

کشاند؟ 
نکته دیگر اینکه، در نظام آموزشــی ما با مســئله 
دیگری مواجهیم و آن هم قانع نکردن افکار عمومی 
است. به اعتقاد متخصصان حوزه آموزش و پرورش، 
مدارس باید از مهر1400 باز می شــدند اما همین 
حالا هم زیرســاخت های حضور دانش آموزان در 
مدارس فراهم نیست. به دلیل انجام نشدن همین 
طرح های اقناع ســازی اســت کــه خانواده ها در 
مقابل تصمیمات ناگهانی برای بازگشایی مدارس 
تصمیم به اعتــراض مقابل آمــوزش و پرورش در 
برخی شهرها گرفتند. بازگشــایی مدارس الزامی 
است چراکه نمی توان افت تحصیلی دانش آموزان 
را در پاندمــی کرونا، نادیده گرفت. براســاس آمار 
جهانی اعام شده از سوی یونسکو، در سراسر جهان 
40درصد افت آموزشی در پایه های آموزشی برای 
خواندن، نوشتن و حساب کردن ثبت شده که عدد 
وحشتناکی است. براساس آمارهای اعام شده در 
کشور خودمان، در این مدت 3میلیون دانش آموز به 
آموزش های مجازی و آناین دسترسی نداشته اند 
و همه این مسائل باعث می شود، ما هم بر بازگشایی 
مدارس تأکید داشته  باشیم اما باید مسیری انتخاب 
شــود که افکار ذی نفعان آموزش ازجمله معلمان، 
خانواده هــا و دانش آموزان قانع شــوند و همراهی 
کنند. معلمان، کارمندان آموزش و پرورش هستند. 
آنها باید به محل کار خود بروند. اما دانش آموزان و 
خانواده هایشان، به مسائل دیگری مانند سامتی 
فکر می کنند، تا زمانی که در این زمینه تضمین هایی 
وجود نداشته باشد و اعتمادسازی از سوی آموزش 
و پرورش صورت نگیرد، نمی تــوان انتظار اجرای 
طرح های جانبی را هم داشت که یکی از آنها ماجرای 
اضافه کردن یک ماه به ســال تحصیلی است. مثا 
همین که آموزش و پرورش بگوید اگر دانش آموزی 
بیمار شــد، هزینه هایش را متقبل می شود یا تمام 
اصول بهداشتی را رعایت می کند، می تواند منجر 
به اعتماد سازی شود. هیچ کدام از این مسائل رعایت 

نمی شود اما انتظار همراهی وجود دارد.
در دنیــا چندیــن کشــور مدت هاســت کــه 
آموزش هایشان حضوری اســت. مثا انگلستان از 
پاییز سال گذشــته، مدارس را بازگشایی کرد. اما 
تقریبا از 5ماه قبلش در این زمینه اطا ع رســانی 
می کرد و نظر کارشناســان خواسته شد تا اگر نیاز 
به اصاحاتی اســت، انجام شــود. مهم ترین نکته 
اینجاست که در این شرایط شهروندان از نظر روانی 
برای تصمیم جدید، آماده می شوند. در کشورهای 
اســکاندیناوی هم همین اتفاق افتاد و در کنار آن 
در مدارس درمانگاه های ســیار راه اندازی شد و هر 
روز وضعیت سامت دانش آموزان بررسی می شد. 
یک پرستار، پزشک و روانشــناس، در این تیم ها 
حضور دارند. همه اینها در شــرایطی است که در 
مدارس کشــور، هیچ هزینه ای برای خرید وسایل 
ضدعفونی کننده نمی شــود، همواره مردم منبع 
درآمدشان بوده اند و حالا هم پولی بابت خرید این 
وسایل هزینه نمی کنند. بنابراین نمی توان انتظار 
اجرا شدن دســتورالعمل های وزارت بهداشت در 
مدارس را داشــت. بهترین اقدامی کــه آموزش و 
پرورش می توانست انجام دهد این بود که مدارس را 
برای مهرماه جهت آموزش حضوری آماده می کرد و 
از حالا اطاع رسانی می شد. بهتر بود در همین چند 
ماه باقی مانده، آموزش ها به صورت آناین ادامه پیدا 
می کرد و آزمون ها مانند ســال گذشته، حضوری 
برگزار می شــد. در ایــن چند مــاه، دانش آموزان 
به صورت موردی و محدود به مدرســه می رفتند و 
در نهایت برای مهرماه، آماده می شدند. در مهر سال 
گذشته هم آموزش و پرورش در تاش بود مدارس 
را حضوری کند، اما با مقاومت و مخالفت خانواده ها، 
از تصمیمش کوتاه آمد و آموزش ها دوباره مجازی 
شد. حالا اما مدارس در شرایطی حضوری شده که 
به دلیل بازگشایی مدارس و سفرهای نوروزی، ممکن 
است کرونا بار دیگر جهشی داشته باشد و آن زمان 
شاید دوباره آموزش ها مجازی شود. با همه اینها به 
مدارس بخشنامه داده اند که فعا آموزش مجازی 
تعطیل و همه آموزش ها به صورت حضوری انجام 
شود. سؤال اینجاست که تکلیف آن همه هزینه ای 
که برای راه اندازی شبکه شــاد صورت گرفت چه 

می شود؟ آن هم تعطیل می شود؟ 

محمدرضانیکنژادنگاه
کارشناس آموزش و پرورش

سفر رفتید، مدرسه هم بروید 

اعتراضات مجــازی و حضــوری خانواده ها در 
مخالفت با بازگشایی مدارس همچنان ادامه دارد؛ 
اعتراض هایی که تنها به حضور دانش آموزان در 
محیط های آموزشی محدود نمی شد و ماجرای 
یک ماه اضافه شدن به سال تحصیلی را هم در بر 
می گرفت، هرچند که به گفته صادق ستاری فرد، 
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش، پیشنهاد 
اضافه شدن یک ماه به ســال تحصیلی رد شده 
اما همچنــان خبرهای آن در فضــای مجازی و 
میان خانواده ها رد و بدل می شود و نگرانی هایی 
ایجاد کرده است. به گفته این مسئول در آموزش 
و پرورش، با وجود تمام مخالفت ها سال تحصیلی 
1401– 1400 قطعــا به صــورت حضوری به 
پایان خواهد رسید مگر اینکه براساس وضعیت 
بیماری کرونا، ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیمی 
متفاوت بگیرد. با همه اینها اصرار و مقاومت بعضی 
خانواده ها در فضای مجازی و غیرمجازی همچنان 
برقرار است و آنها از رئیس جمهوری و وزیر آموزش 
و پرورش می خواهند که با توجه به محیا نبودن 
شــرایط حضور دانش آموزان در مــدارس یک 
ماه و نیم باقیمانده تا پایان ســال هم همچنان 
آموزش مجازی باشــد. اما آمــوزش و پرورش 
مصوبه ممنوعیت آموزش مجازی را اعام کرده و 
تنها درباره کودکانی که بیماری خاص دارند، در 
روزهای آینده تصمیماتی برای حضور نداشتن 
در مدرسه گرفته خواهد شد و سایر دانش آموزان 
موظف به حضور در کاس های درس خواهند بود.

خانوادههاومعلمانچهمیگویند؟
در نظرســنجی که در یکی از سایت های خبری 
درباره اضافه شدن یک ماه به سال تحصیلی انجام 
شــده، والدین، دانش آموزان و معلمان، نظرات 
متفاوتی را اعام کرده اند. تعداد موافقان با اضافه 
شدن یک ماه به سال تحصیلی، نسبت به مخالفان 
آن بسیار کم اســت. آنها که موافق  اند، ماجرای 
افت تحصیلی دانش آموزان و بی سواد شدن شان 
را به میان می آورند و آنها که مخالف اند معتقدند 
که با اضافه شــدن یک ماه، دانش آموزان با سواد 
نمی شوند یا افت تحصیلی شان جبران نمی شود. 
استدلال موافقان این است که دانش آموزان 2سال 

تحرکی نداشته اند و در این مدت با خانه نشینی 
و افتادن بار آموزش بــر دوش خانواده ها، والدین 
فشار زیادی را متحمل شــده اند، بنابراین یکماه 
اضافه شدن، به نفع دانش آموزان و خانواده هاست. 
برخی هم اعام کرده اند ترس از کرونا از بین رفته و 
همه به سفر رفته اند و در جمع ها حاضر می شوند، 
بنابراین دیگر ترس از ابتا در مدارس، بی معنی 
است و دیگر مشــکلی برای حضور در مدرسه و 
حتی یک ماه اضافه شــدن وجود ندارد: »اضافه 
شدن یک ماه به سال تحصیلی هم به سطح سواد 
کودکان اضافه می کنــد و هم زحمت خانواده ها 
برای آموزش آنها را کم می کند و منجر به آرامش 
روان معلمان می شــود.« برخــی دانش آموزان 
هم گفته اند: »از درس ها عقب هســتیم، در یک 
ماه به ویژه برای کاس دوازدهمی ها می شــود 
کاس های رفع اشــکال برگزار کرد.« مخالفان 
اما دلایل بســیاری دارند. مهم ترین ایراد آنها به 
سیستم سرمایشــی مدارس در فصل گرماست: 
»یک مدرسه نشان دهید که تهویه درستی داشته 
باشد، در تابستان گرما کافه کننده است، چطور 
می خواهنــد این وضعیــت را مدیریت کنند؟« 
نفر دیگری هم نوشــته: »در شــهرهای جنوبی 
دمای هوا به 40درجه می رسد، در نبود سیستم 
سرمایشی، امکان حضور 32دانش آموز در کنار 
هم وجود ندارد. در گرما، احتمال سرایت بیماری 
بیشتر اســت.« در میان مخالفان، تعداد زیادی 
معلم هم هستند. یکی از آنها گفته: »به عنوان یک 
فرهنگی و ولی دانش آموز، کاما مخالفم، چون 
تأثیر مثبت این افزایش یــک ماهه در آموزش و 
پرورش دانش آموزان کم امــا اثرات منفی مثل 
بهم خوردن نظــم تابســتان و افزایش مصرف 
انرژی و لزوم پرداخــت حق التدریس اضافی به 
معلمان و... بســیار زیاد اســت. فراموش نشود 
هنوز حق التدریس 2ماه بهمن و اسفند گذشته 
پرداخت نشــده و رتبه بندی هم معلوم نیســت 
چه زمانی اجرا می شــود و از بیمه تکمیلی هم 
خبری نیســت.« عده ای هم اعام کرده اند که 
معلمان در این مدت زحمت زیادی کشــیده اند 
و به صورت آناین تدریس کرده اند، دیگر نیازی 
به یک ماه اضافه کردن به ســال تحصیلی وجود 
ندارد: »این اتفاق به هیچ وجه مؤثر نیست و باعث 
دلزدگی و اتاف وقت می شود. دبیران تدریس و 
کار خود را براساس بودجه بندی انجام داده اند و 

با اضافه کردن یک ماه مشکات متعددی پیش 
می آید.« البته عاوه بر اعتراضات شکل گرفته در 
فضای مجازی، روز گذشته هم در بعضی شهرها 
خانواده ها مقابل مدارس و آموزش و پرورش برخی 
مناطق، خواهان تعویق بازگشایی مدارس و تداوم 
آموزش های آناین بودند. بعضی از آنها می گویند: 
»ســفرهای نوروزی باعث افزایش بیماری شده 
است. با این اوصاف بهتر است مدارس در یک ماه و 
نیم باقیمانده سال تحصیلی هم به صورت مجازی 
برگزار شــود چرا که احتمال ابتا به بیماری در 

میان دانش آموزان بالاست.« 

نسبتبهسلامتدانشآموزانبیدغدغهنیستیم
صادق ستاری فرد، معاون تربیت بدنی و سامت 
و همچنین سخنگوی وزارت آموزش و پرورش 
درباره این اعتراضــات به طرح افزایش یک ماهه 
سال تحصیلی و بازگشــایی مدارس و احتمال 
تعطیلــی و برقراری دوبــاره کاس های آناین 
درصــورت طغیان بیماری کرونا به همشــهری 
توضیحاتی می دهــد. او می گوید: »طبق قانون، 
بازگشــایی مدارس، شروع ســال تحصیلی اول 
مهر و پایــان آن اواخر اردیبهشــت پیش بینی 
شــده و آزمون ها هم باید در خــرداد ماه برگزار 
شــود به همین دلیل هرگونه تغییر در این بازه 
زمانی، باید به تصویب مجلس شــورای اسامی 
یا ســتاد ملی مقابله با کرونا می رسید. این طرح 
روز گذشــته رد شد و اجرا نمی شــود.« به گفته 
ســتاری فرد، تمرکز وزارت آموزش و پرورش بر 
موضوع افزایش سال تحصیلی نیست و استفاده 
بهینه و حداکثری از ارائه آموزش در مدت زمان 
باقیمانده تا پایان اردیبهشت، مهم ترین مسئله ای 
است که در برنامه ریزی ها گنجانده شده است. او 
در پاسخ به این سؤال که آیا با وجود مخالفت  ها 
درباره بازگشــایی مدارس به صورت حضوری، 
احتمال مجازی شدن دوباره مدارس وجود دارد؟ 
توضیح می دهد: »اصل سیاست های ما تعامل با 
خانواده هاست و تاش می کنیم با اقناع سازی، آنها 
را سمت آموزش های حضوری سوق دهیم. برخی 
نگرانی های خانواده ها درخصوص مراقبت های 
بهداشتی است و ما این اطمینان را به خانواده ها 
می دهیم که از ایــن جهت بهتریــن فضا برای 
دانش آموزان و کاس های حضوری فراهم خواهد 
شــد. در این باره باید نظر بخش قابل توجهی از 

جامعه مدنظر قرار بگیرد و آنها خواهان بازگشایی 
مدارس هستند. استقبال حداکثری از بازگشایی 
مدارس طی همین مدت هم نشــان می دهد که 
این مسیر درستی است.« براساس اعام او، در روز 
14فروردین، 4هزار بازدید از مدارس انجام شد و 
براساس تحلیل محتوای انجام شده، 83درصد 
دانش آمــوزان در مدارس حضور داشــتند. این 
بازدیدها در 15فروردین به 12هزار و 536مدرسه 
بازدید رســید و آمار حضــور دانش آموزان یک 
درصد افزایش یافت و به 84درصد رســید: »ما 
آمادگی داریم که خانواده ها به عنوان ناظر، بازرس 
و مراقب هرگونه تخلف را بــه آموزش و پرورش 
گزارش کنند. عاوه بر این 5400مراقب بهداشت 
در سراسر کشــور فعال شــده و حدود 30هزار 
نیروی اداری هم برای مدارس پیش بینی کردیم 
که هر کدام آنها به عنوان ناظر 4یا 5مدرسه حضور 
خواهند داشت. ما نمی گوییم که چالشی در این 
حوزه وجود ندارد اما تیم های نظارتی حضور دارند 
و بافاصله نسبت به رفع مسئله اقدام می کنیم.« 
او به آمار واکسیناســیون در میــان فرهنگیان 
اشــاره می کند و می گوید: »ما نسبت به موضوع 
سامت دانش آموزان بی دغدغه نیستیم و تمام 
تأکید ما رعایت ماسک به عنوان یکی از مهم ترین 
ابزارهای پیشگیری و ایجاد ایمنی است. در حوزه 
واکسیناسیون هم بهترین اتفاق در حوزه آموزش 
و پرورش رخ داده و 95درصد فرهنگیان دوز اول 
و حدود 90درصد هم دوز دوم را تزریق کرده اند. 
درباره دانش آموزان بالای 12سال هم 92درصد 
دوز اول و 80درصد دوز دوم را تزریق کرده اند.« 

مدارسقطعاحضوریخواهدبود
به گفته ستاری فرد، برقراری مدارس مصوبه ستاد 
ملی کروناســت و آموزش و پرورش هم با تمام 
قدرت این طرح را اجرا خواهد کرد: »ما حق نداریم 
به گونه ای رفتار کنیم که حق آموزش حضوری از 
دانش آموزان سلب شود. بسیاری از دانش آموزان 
امکان حضور در بستر آموزش مجازی را ندارند 
و ما هم نمی توانیــم تمام مفاهیــم را از طریق 
آموزش های آناین و مجازی ارائه کنیم. در تمام 
دنیا آموزش حضوری برای دانش آموزان ضروری 
اســت و این مســئله با تعامل خانواده ها محقق 
خواهد شــد. ممکن اســت برخی دانش آموزان 
مخالف برگــزاری کاس های حضوری باشــند 
و برخی از آنها شــرایط لازم و منابع مالی برای 
برخورداری از محتــوای آموزشــی را دارند اما 
90درصد دانش آموزان چنیــن ظرفیت هایی را 
در اختیار ندارند.« او دربــاره اینکه آیا این زمان 
کوتاه باقیمانده تا پایان سال تحصیلی می تواند 
پاســخگوی این هدفگذاری بــرای برخورداری 
تمام دانش آموزان از محتوای آموزشی باشد هم 
می گوید:» بهمن سال گذشته مصوبه حضوری 
شدن مدارس اعام شــد و ما به سمت آموزش 
حضوری رفتیم امــا به دلیل پیــک اومیکرون 
نتوانستیم آن را به صورت کامل اجرا کنیم. نه تنها 
در مدت باقیمانده که در 6ماه گذشته در مناطق 
روســتایی، عشــایری، مناطق کوچک شهری، 

مدارس به صورت حضوری برقــرار بود. از بهمن 
تا آخر اســفند هم کاس ها به صــورت ترکیبی 
حضوری و مجــازی در حال برگــزاری بود. ترم 
گذشته هم امتحانات به صورت حضوری برگزار 
شد. در تمام کشورهای دنیا، همین وضعیت برقرار 
است و ما اجازه نداریم که کاس های درس را قفل 
و به طبقاتی شــدن نظام آموزشی کمک کنیم. 
در این مسیر تنها یک بخش از جامعه می توانند 
افت تحصیلی دانش آموزان شان را جبران کنند و 
بخش زیادی محروم می مانند. فضای آموزشی ما 
در حال رقابتی شدن است و قرار است یک میلیون 
نفر کنکور دهند و در این مدت چند درصد آنها 
موفق به حضور در کاس های خصوصی شده اند؟ 
قطعا 90درصد آنها تنها در بستر فضای مجازی 
آموزش دیده اند.« او ادامه می دهد: »در این باره 
کمی واقع بین باشیم. در همین تعطیات حجم 
و میزان ســفرهای انجام شــده در کشــورمان 
60درصد بیشتر شد و چرا کسی منتقد برقراری 
سفرها، بازی های فوتبال با جمعیت 20هزار نفری 
یا برگزاری مراســم های مختلف نیست و تمام 

اعتراضات به بازگشایی مدارس است.« 

برخیدانشآموزاننمیدانندچطورمدادرابگیرند!
ســخنگوی آموزش و پرورش دربــاره اینکه با 
احتمال طغیــان بیماری براســاس پیش بینی 
متخصصان حوزه بهداشــت و درمــان به دلیل 
ســفرهای اخیر در نــوروز آیا امــکان تعطیلی 
دوباره مدارس وجود خواهد داشــت یا خیر هم 
توضیح می دهد: »تمام تأکید و تمرکز ما موضوع 
آموزش های حضوری اســت. البته مــا همواره 
تابع تصمیمات ســتاد ملی کرونا هستیم اما اگر 
از وزارت آمــوزش و پــرورش نظرخواهی کنیم 
براســاس توصیه مراجع علمی دنیا پیشنهاد ما 
برقراری مدارس و آموزش حضوری است تا سبک 
زندگی مســالمت آمیز با کرونا به دانش آموزان 
آموزش داده شود.« ســتاری فرد، به آسیب های 
2ســال آموزش مجازی برای دانش آموزان هم 
اشاره می کند: »ما نمی توانیم دانشگاه فرهنگیان 
را تعطیل کنیم چون باید نیروی انسانی آموزش 
دهیم. 3سال تحصیلی اســت که معلمان ما در 
دانشگاه فرهنگیان نبوده اند و سر کاس چطور 
می توانند بــه دانش آموزان آمــوزش دهند. در 
شروع پاندمی کرونا دانش آموز کاس اولی، نیمی 
از سال را به مدرســه رفت و پس از آن نیمه دوم 
سال و سال دوم و نیمه اول سال سوم را به صورت 
مجازی آموزش دیده است و حالا که سر کاس 
حاضر شــده، مهم ترین دغدغه معلم برای این 
دانش آموز یاد دادن چگونگی اســتفاده از مداد 
است. برخی دانش آموزان حتی بلد نیستند مداد 
در دست بگیرند. 3سال تحصیلی ما رها شده است 
و حق نداریم بیشــتر از این آنها را از محیط های 
آموزشــی محروم کنیم. 50درصد دانش آموزان 
مقطع متوسطه در هنرستان ها تحصیل می کنند 

و آیا می توانند دســتگاه های 
کارگاهــی را خانــه ببرنــد و 
آمــوزش مجــازی ببینند.«  

3تمهید بازگشایی مؤثر مدارس 
باوجــودتمامایــنمخالفتهاامابهدلیــلآمارهایقابــلتاملاز
عقبماندگیهایتحصیلی،بازگشاییمدارسموضوعیضروریاست
وبهنظرمیرسدآموزشوپرورشقرارنیستازاجباریشدنبازگشایی
مدارسدستبکشد؛نکتهایکهالبتهمتخصصانحوزهبهداشتودرمان
همآنراتأییدمیکنندامامعتقدندکهاینبازگشاییهابایدبهصورت
تدریجیوباتمهیداتلازمصورتبگیرد.حمیدسوری،اپیدمیولوژیست
دراینبارهبهایسناگفته:»بازگشــتبهشرایطعادیزندگیوحرکت
بهاینسمتبعدازگذشتبیشاز2سالازوجوداپیدمییکضرورت
است،جامعهنمیتواندتاابدتعطیلبماند،زیراعوارضناشیازتعطیل
شدنمراکزآموزشــیهموجوددارد.هماکنوندربیشترکشورهای
دنیابازگشاییهاصورتگرفتهاســت،بنابرایندراینکهبایدبهسمت
بازگشــاییمدارسحرکتمیکردیم،تردیدینیستزیراسطحخطر

دردانشآموزانهمبرخلافآنکهبرخیسعیدربزرگنماییآنداشتند،
خیلیزیادنیست.«بهگفتهاو،بازگشاییمدارسزمانیمیتواندتأثیر
جدیداشتهباشدوسلامتدانشآموزانراهمحفظکندکهبایکسری
تمهیداتهمراهباشد:»یکیازتمهیداتایناستکهسطحخطررادر
مناطقوشهرهایمختلفمرتبارصدکنیمومتناسبباآن،مداخلات
لازمراانجامدهیم.دروهلهدومنیازاســتیکسرواپیدمیولوژیدر
دانشآموزانانجامشودتاببینیماکنونوضعیتایمنیآنهاچگونهاست.
ممکناستبرخیمناطقهیچتمهیدخاصینیازنباشدودرعینحالدر
نقاطدیگرینیازبهتشدیدمراقبتهاباشد.نکتهدیگروجودنظاممراقبت
درمدارساستتابهطورمرتبوضعیتسلامتدانشآموزانرارصدکند
تابهمحضهرتغییریاقداماتلازمصورتگیردکهایناقداماتباید
بهسرعتانجامشود.بنابرایننیازبهحضورتیمهایواکنشسریعدر
استانهاداریمکهاحتمالرخدادهرگونهطغیاندرمدارسراشناسایی

کردهوبهسرعتآنراتحتکنترلقراردهند.«
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با اینکه اعتراض خانواده ها در مخالفت از بازگشایی مدارس  همچنان ادامه دارد، اما به گفته سخنگوی آموزش و پرورش، سال تحصیلی به صورت حضوری تمام می شود 

مریمسرخوشگزارش
روزنامه نگار

ســتاری فرد، سخنگوی 
و  آمـــــــــــــوزش  وزارت 
پــرورش: طبــق قانــون، 
بازگشایـــــی مــدارس، 
شــروع ســال تحصیلــی 
اول مهــــر و پایــان آن 
اواخـــــر اردیــــبـــــهشت 
پیـش بــــینــــــی شـــــده و 
آزمون هــا هــم بایــد در 
خــرداد ماه برگزار شــود 
به همین دلیــل هرگونه 
تغـــــــــییر در ایـــــــن بــازه 
زمانی، باید به تصویب 
مجلس شورای اسلامی 
یــا ســتاد ملــی مقابله با 
کرونــا می رســید. ایــن 
طــرح روز گذشــــــته رد 

شد و اجرا نمی شود

در شــروع پاندمی کرونا 
دانـــش آمـــــوز کــــلاس 
اولــی، نیمــی از ســال را 
بــه مدرســه رفــت و پس 
از آن نیمــه دوم ســال و 
ســال دوم و نیمــه اول 
سال ســوم را به صورت 
مجــازی آمــوزش دیــده 
اســت و حــالا کــه ســر 
کلاس حـــــــاضر شــده، 
مهم ترین دغدغه معلم 
برای این دانش آموز یاد 
دادن چگونگی استفاده 
از مــداد اســت. برخــی 
دانش آمــوزان حتی بلد 
نیســتند مــداد دســت 

بگیرند

 14 روز  بــــــــازدیــــد  در 
هــزار   4 فــــــروردیـــــن، 
مــدارس  از  بــــــازدیـــــد 
انجــام شــد و بــر اســاس 
محـــــــــتوای  تحــــــــــــلیل 
 83 انــــــجام شــــــــــده، 
دانش آمــوزان  درصــد 
مــــــدارس حــــــضور  در 

 داشــتند. ایــن بازدیدها 
در 15 فروردیــن بــه 12 
536 مدرســه  هــزار و 
آمــار  و  رســید  بازدیــد 
حضور دانـــــش آمــــوزان 
یک درصد افزایش یافت 

و به 84 درصد رسید

اصــرار و مقاومت برخی 
خانواده هــا در فضــای 
و غیرمجــازی  مجــازی 
همچنــان برقرار اســت، 
آنها از رئیــس جمهوری 
و وزیر آموزش و پرورش 
می خواهنــد که بــا توجه 
به مهیــا نبــودن شــرایط 
حضــور دانش آمــوزان 
در مــدارس یــک مــاه و 
نیــم باقیمانــده تــا پایان 
همـــــــچنان  هــم  ســال 
آمــوزش مجازی باشــد. 
امــا آمــوزش و پــرورش 
مـمـــــنوعیـــــت  مصوبــه 
آمـــــوزش مـــــــــجـــــــازی 
را اعــلام کــرده و تنهــا 
دربــاره کـــــــودکانی کــه 
بیمــاری خــاص دارنــد، 
آیــــــــنده  روزهـــــای  در 
تصمیماتی برای حضور 
نداشتــــن در مـدرســـه 

گرفته خواهد شد

 با گذشت 3سال و نیم از طرح موضوع شفافیت آراء 
این موضوع بزودی در صحن مجلس رای گیری می شود

 شرکت های دانش بنیان در 4گروه عمده طبقه بندی 
می شوند و می توانند از حمایت های دولت استفاده کنند

تا پایان امسال در تهران 325پارک محله ای مادر و 
کودک ایجاد، 5بوستان جدید بانوان احداث و 21باغ 

تبدیل به بوستان می شود  چرا خانه ملت
شیشه ای نشد؟

 دانش بنیان شدن
هر محله یک پارک مادر و کودکاز صفر تا صد
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طرحشفافیتآراچهمواردیراشاملمیشود؟
مهم ترین محورهای طرح شفافیت را می توان در الزامی شدن انتشار عمومی مشروح مذاکرات 
ظرف حداکثر یک ماه، الزامی شدن انتشار عمومی برنامه هفتگی مجلس 3روز قبل از برگزاری 
جلسات، امکان حضور سایر نمایندگان در جلســات هیأت رئیسه و نیز الزامی شدن انتشار 
مشروح مذاکرات هیأت رئیسه برای نمایندگان دانســت. علاوه بر این، امکان انتشار آرای 
هیأت رئیسه به تفکیک موافق، مخالف و ممتنع برای نمایندگان، الزام به برگزاری علنی جلسات 
کمیسیون های تخصصی مجلس، الزام به انتشار عمومی دستور کار کمیسیون ها تا 3روز قبل از 
تشکیل جلسه و نیز الزام به انتشار عمومی مشروح مذاکرات جلسات کمیسیون های تخصصی 
از دیگر بخش های این طرح است. کنار این موضوعات، ایجاد بستر قانونی پخش زنده مذاکرات 
جلسات کمیسیون های تخصصی از صداوسیما، الزام به انتشار عمومی حاضران و غایبان و 
آرای مخالف، موافق، ممتنع و بدون رأی در جلسات کمیسیون، الزام به برگزاری علنی جلسات 
بررسی طرح ها و لوایحی که وفق اصل۸۵ قانون اساسی برگزار می شوند،  الزامی شدن انتشار 
گزارش سفر، هزینه ها و نتایج ماموریت کاری نمایندگان و الزامی شدن انتشار عمومی اسامی 
غایبان و حاضران و انتشار آرای نمایندگان در صحن علنی به تفکیک مخالف، موافق، ممتنع و 

رأی نداده از مفاد دیگر طرح شفافیت آراست.

مکث

 موضوع شفافیت آرای نمایندگان مردم در خانه ملت، 
مطالبه ای اســت که عمر آن به یک سال و نیم قبل از 
تشکیل مجلس یازدهم بازمی گردد؛ مطالبه ای که ریشه 
آن را می توان در تغییر موضع ناگهانی برخی نمایندگان 
ادوار گذشــته مجلس خصوصا در مجلس دهم و در 
مواجهه با مسائلی مانند استیضاح وزرا جست وجو کرد. 
از این رو، تعدادی از نمایندگان مجلس دهم طرحی 
را تهیه کردند که براساس آن آرای نمایندگان شفاف 
شود و مردم بدانند که نمایندگان آنها در موضوعاتی 
که در مجلس مطرح می شــود چه رأیــی داده اند. با 
این حال، تلاش های تعــدادی از نمایندگان برای به 
تصویب رساندن این قانون تاکنون به شکست انجامیده 
است. دلیل این شکست را می توان برخی ملاحظات 
خاص که برخی نمایندگان عنوان می کردند، دانست. 
استدلال برخی مخالفان تصویب این طرح این بود که 
اگر نمایندگان آرای خود را شفاف اعلام کنند، ممکن 
است در انتخابات بعدی از ســوی شورای نگهبان رد 
صلاحیت شــوند؛ موضوعی کــه علی اکبر کریمی، 

نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی درباره 
چرایی به سرانجام نرسیدن این طرح در مجلس دهم 
به همشهری می گوید: طرح شفافیت آرای نمایندگان 
در مجلس دهم به تأیید تعدادی از نمایندگان رسید اما، 
زمانی که فوریت این طرح به رأی گذاشته شد، تعداد 
کمی از نمایندگان بــه آن رأی دادند که این موضوع 
باعث شــد فوریت این طرح، رأی موردنیاز را کسب 
نکند. این مسئله منجر به قرار گرفتن این طرح به شکل 
عادی در دستور کار کمیســیون مربوطه شد و چون 
فعالیت مجلس دهم به پایان رسید، عملا این طرح که 
14شهریور سال97 تهیه شده بود در مجلس دهم به 

تصویب نرسید.

مسیر پرپیچ و خم شفافیت در مجلس یازدهم 
در همان روزهایی که رســانه ها تیــغ انتقاد خود را 
سمت مجلس دهم نشــانه رفته  بودند و نمایندگان 
آن دوره را به دلیل رأی ندادن به طرح شــفافیت آرا 
شــماتت می کردند، برخی کاندیداهــای انتخابات 
مجلس یازدهم با شعار شفافیت در آرای نمایندگی 
پا به عرصه رقابت نمایندگی گذاشتند و بسیاری از 
همین افراد، با اتکا به این شعار و برای تحقق مطالبه 
مردم به کرســی های نمایندگی در خانه ملت تکیه 

زدند. با این حال، گرچه انتظار می رفت شعار شفافیت 
در آرای نمایندگان یکی از نخســتین شــعارهای 
محقق شده مجلس جدید باشد، اما این طرح با وجود 
تلاش برخی نمایندگان بار دیگر به تصویب نرسید. 
مجلس جدید 15بهمن99 این طرح را که پیش بینی 
می شــد 173نماینده به آن رأی مثبت دهند تا به 
تصویب نهایی برسد، روانه صحن علنی کرد، اما در 
روز   رأی گیری تنها 153نماینده به آن رأی دادند و در 

چرا خانه ملت شیشه ای نشد؟
با گذشت 3سال و نیم از طرح موضوع شفافیت آرا،  این موضوع به زودی در صحن مجلس رأی گیری می شود

نیروگاه هسته ای دارخوین را 
می سازیم

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: ساخت نیروگاه 3۶۰مگاواتی 
دارخوین در دستور کار قرار گرفته تا از آن در کنار رآکتورهای 

تحقیقاتی استفاده کنیم.
محمد اسلامی در دیدار با مدیران و همکاران صنعت هسته ای 
گفت: دستور نیروگاه هسته ای دارخوین در اسفند پارسال صادر 
شده تا در ظرفیت صنعتی کشور به عنوان یک موتور محرک 
مورد توجه سایر صنایع قرار گرفته و رتبه صنعتی کشور را به 

سمت گرید هسته ای ارتقا دهد.
 نیروگاه هسته ای دارخوین، دومین تاسیسات هسته ای کشور، 
از نوع رآکتور آب سنگین اســت که در شهر دارخوین استان 
خوزستان ساخته خواهد شد. قرار بود این نیروگاه سال1395 
با سوخت تولید شده در داخل ایران با غنای 5.2 تا 5.3درصد 

فعالیت کند.
شهریور95 علی اکبر صالحی، رئیس سابق سازمان انرژی اتمی 
از بازطراحی این نیروگاه خبر داد و گفت: طراحی قبلی را تغییر 
دادیم و براساس الگوی یک رآکتور در سوئیس طراحی را با یک 
شرکت سوئیسی - سوئدی جلو می بریم؛ یعنی طراحی قبلی 

دیگر پیگیری نمی شود. 

تحرکات جدید برای ازسرگیری 
مذاکرات تهران-ریاض

یک مسئول عراقی از تلاش های تازه دفتر مصطفی الکاظمی، 
نخست وزیر عراق برای از ســرگیری مذاکرات میان تهران و 
ریاض  در بغداد خبر داد . وی با بیان اینکه تا به این لحظه موعد 
مشخصی برای دور جدید مذاکرات تعیین نشده است، مدعی 
شد که ایرانی ها تمایلی به تکرار موضوعات 4 دور گذشته ندارند 
بلکه خواهان توافق درخصوص محورهای مشخص برای بررسی 
هستند و ماموریت عراق درحال حاضر رساندن رویکردهای دو 
طرف است. این مسئول عراقی در ادامه گفت: هنوز زود است 
که بگوییم نتایج این تحرکات و مذاکرات میان عربستان و ایران 

خوب و خوش بینانه است. 
وی با اشــاره به دلیل لغو دور پنجم مذاکرات کــه قرار بود ماه 
گذشته برگزار شــود ادعا کرد که ایران پیش از این از ریاض 
خواسته بود که عملیات اعدام شیعیان در این کشور را متوقف 
کند. از سوی دیگر عارف الحمامی، عضو کمیته روابط خارجی 
پارلمان عراق گفت که کشــورش بار دیگر تحرکاتی برای از 
سرگیری مذاکرات میان ایران و عربستان را آغاز کرده است زیرا 
مسئولان عراقی اهمیت این مسئله بر ثبات عراق را به خوبی 

درک می کنند. / ایسنا 

 سیدناصر موسوی لارگانی
 نماینده مجلس

توصیــه دلســوزانه بــه رئیس جمهــور 
این اســت کــه بعــد از حــدود 7مــاه، یک 
خانه تکانی جزئی انجام داده و چند وزیر 
پرحاشــیه که عملکردشــان با اهــداف و 
تفکرات رئیس جمهور محترم و انقلابی 
در تضاد است را از قطار دولت پیاده کند 

تا مجلس  مجبور به استیضاح نشود.

 مالک شریعتی
 نماینده مجلس 

یکــی از مهم تریــن ظرفیت های تحــول در 
کشور اجرای اصل49 قانون اساسی یعنی 
»از کجــا آورده ای؟« اســت کــه آیین نامــه 
اجرایی این قانون در مجلس قبل تصویب 
شده   و اکنون باید از سوی رئیس وقت قوه 
قضاییه یا رئیس جمهور فعلی تدوین و برای 
اجرا ابلاغ شود که درصورت اجرا قطعا اثرات 

مثبت آن را شاهد خواهیم بود. 

نقل قول خبر

  بسیج دشمن برای 
تخریب اهداف شعار سال 

محمد اسماعیلی، قائم مقام جمعیت ایثارگران 
انقلاب اســلامی گفت: با انتخاب شعار سال از 
سوی رهبر انقلاب همه دســتگاه ها، سازمان ها 
و مجموعه های دولتی  و مردمــی برای تحقق 
این هــدف تــلاش می کنند که ایــن موضوع 
سبب حساســیت رســانه های معاند نسبت به 
 شعار ســال و برنامه ریزی برای تخریب آن شده

 است. 
وی افزود: دشمن تلاش دارد از قدرت اثرگذاری 
شعار سال با استفاده از ابزارهای مختلف خصوصا 
رسانه  استفاده کند و اجازه ندهد اهدافی که برای 
این شعار پیش بینی شده اســت، محقق شود. 
وی خاطرنشــان کرد: وقتی دستگاه ها کار خود 
را خوب انجام دهند و منشأ تحول شوند، شعار 
ســال نیز محقق می شــود و در نتیجه برخورد 
رسانه های معاند به نتیجه نمی رسد، اما این امر 

کمتر رخ داده است.

خبر

هسته ای

مذاکره

نهایت طرح به تصویب نرسید و برای بررسی بیشتر به 
کمیسیون تخصصی ارجاع شد.

آیین نامه داخلی مجلس مانع بررسی زودتر 
طرح شفافیت بود

تأخیر در روند بررسی طرح شــفافیت نمایندگان که 
تاکنون نیز ادامه داشته است ، سؤالات و ابهاماتی را میان 
افکار عمومی درباره چرایی بررسی نشدن این طرح در 
صحن مجلس ایجاد کرده است؛ ابهاماتی که محمدصالح 
جوکار، رئیس کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس 
در پاسخ به آن به همشهری می گوید: نمایندگان یک بار 
طرح خود را برای بررســی و تصویب به صحن علنی 
فرستادند، اما طرح ارائه شده رأی دوسوم نمایندگان را 
کسب نکرد. او به قوانین داخلی مجلس استناد می کند 
و می گوید قانون دست نمایندگان را برای بررسی زودتر 
طرح شفافیت بسته اســت. آیین نامه داخلی مجلس 
اجازه نمی دهد یک طرح تا ۶ماه بعد از رد شدن مجددا 
در دستور کار صحن قرار بگیرد. از سوی دیگر، طرح های 
متعددی در بازه زمانی رد شدن طرح شفافیت آرا از سوی 
نمایندگان برای بررسی به هیأت رئیسه ارائه شده است 
که براساس قانون مجلس، بررسی طرح ها صرفا براساس 
زمان ارائه شده آن به هیأت رئیسه قابل بررسی است و 
نمی شــود یک طرح را به طرح دیگری مقدم دانست و 
نوبت بررسی آن را جلوتر انداخت. این الزامات قانونی 
سبب شد طرح شفافیت آرا تاکنون برای بررسی مجدد 
در دستور کار صحن قرار نگیرد. گرچه رئیس مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان که 
خواهان در دستور کار قرار گرفتن طرح شفافیت آرا شد، 
از بررســی این طرح در ماه جاری مجلس خبر داد، اما 
جوکار معتقد است ممکن است بررسی طرح شفافیت 
بعد از ماه رمضان در دســتور کار قرار بگیرد؛ بنابراین 
نمی توان به طور دقیق اعلام کرد طرح شفافیت آرا چه 
زمانی در صحن بررسی می شود، اما چون کلیت فضای 
مجلس بر تصویب این طرح اصرار دارد ممکن است این 

طرح بعد از ماه رمضان بررسی و تصویب شود.

حمیدرضا بوجاریانگزارش
روزنامه نگار
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پس از آنکه عنوان سال1401 با محوریت تولید 
محصــولات دانش بنیانی از ســوی مقام معظم 
رهبــری مطرح شــد، صاحبان ایــده و فعالان 
اکوسیســتم دانش بنیان امیدوار شدند. اگرچه 
از سال های گذشته، شــرکت های دانش بنیان 
فعالیت خود را آغاز کرده اند و اکنون تعداد آنها 
به بیش از 6600شرکت رسیده است، اما هنوز در 
بسیاری از حوزه ها عقب ماندگی هایی مشاهده 
می شود. از سوی دیگر مردم انتظار دارند که تأثیر 
تاسیس شــرکت های دانش بنیان و محصولات 
تولیدی آنها در زندگی روزمره مردم دیده شود. 
درواقع، انتظار می رود که این شرکت ها از سطح 
»علم« عبــور کنند و به ســطح تولید »ثروت« 
دســت یابند تا اثر آن اصطلاحا در سفره مردم 
دیده شود. کارهای زیادی طی این سال ها صورت 
گرفته است. ازجمله اینکه بعضی از این شرکت ها 
اکنون به مرحله تولید مبتنی بر فناوری های برتر 
دســت یافته اند. بعضی از آنها با تولیدات خود 
توانسته اند از واردات و ارزبری جلوگیری کنند 
و برخی دیگــر اکنون در حــال یافتن بازارهای 
بین المللــی برای محصولات خود هســتند. در 
این میان شــرکت هایی هم دیده می شوند که 
به مرحله صادرات رسیده اند و محصولات خود 
را در بازارهای بین المللــی عرضه می کنند. این 
در حالی اســت که عده ای هم در فکر راه اندازی 
یک شرکت دانش بنیان هستند تا نیازهای کشور 
و مردم را تامین کنند. به این منظور »آیین نامه 
ارزیابی شــرکت ها و مؤسســات دانش بنیان« 
در بهمن ماه1400 از ســوی »کارگروه ارزیابی 
و تشــخیص صلاحیت شــرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیان و نظارت بر اجرا« تصویب شــده که 
براساس مصوبه هیأت وزیران در سال 91است. 
در این گزارش با معیارهای دانش بنیان شــدن 
یک شــرکت، انواع دانش بنیان هــا، برنامه های 

حمایتی و خدمات توانمندسازی آشنا می شوید.

دانش بنیان به چه معناست؟
شــرکت دانش بنیان یک شــرکت یا مؤسســه 
خصوصی یا تعاونی است که به منظور هم افزایی 
علم و ثروت، توسعه اقتصاد دانش محور، تحقق 
اهداف علمی و اقتصادی )شــامل گســترش و 
کاربرد اختراع و نوآوری( و تجاری ســازی نتایج 
تحقیق و توسعه )شــامل طراحی و تولید کالاها 
و خدمــات( در حــوزه فناوری های برتــر و با 
ارزش افزوده فراوان و براســاس معیارهای مورد 
نظر »آیین نامه ارزیابی شــرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیــان«، به تأییــد کارگــروه »ارزیابی و 
تشخیص شرکت ها و مؤسســات دانش بنیان« 

می رسد.

معیارهای دانش بنیان شدن
با این حال، معیارهایی بــرای کالاها و خدمات 
دانش بنیان درنظر گرفته شده است. یکی از این 
معیارها، »سطح فناوری« است. به عبارت دیگر، 
کالاها و خدمات باید در حوزه فناوری های بالا یا 
متوسط به بالا باشند. به این معنی که دانش فنی 
طراحی و ساخت نمونه  آزمایشــگاهی یا دانش 
فنی فرایند تولید محصــول به دلیل پیچیدگی 
فنی دارای شرایطی باشد. یکی از این شرایط این 
است که کالا و خدمات دانش بنیان به سختی قابل 
کپی برداری باشد و دستیابی به آن از موانع اصلی 
ورود شــرکت های دیگر به بازار باشد. همچنین 
کالا و خدمــات دانش بنیان نیازمنــد تحقیق و 
توسعه قابل توجه توســط تیم فنی خبره، برای 
کسب آن باشد. ویژگی دیگر این است که منجر 
به ایجاد خواص یا کارکردهــای پیچیده ای در 

محصول شده باشد.
معیار دوم با عنوان »مرحله تولید« به این معنی 
است که کالاهای ارائه شــده باید در حال تولید 
باشــند یا حداقل در حد نمونه آزمایشگاهی )با 
قابلیت بررسی فنی(  ساخته شده باشند. در مورد 

خدمات هم اسناد فروش الزامی است.

همچنین معیار بعدی »طراحی مبتنی بر تحقیق 
و توسعه« است. این معیار به این معنی است که 
شرکت باید طراحی اساسی و قابل توجهی مبتنی 
بر فعالیت های تحقیق و توسعه مطابق با پیوست 
یک »آیین نامه ارزیابی شــرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیان« حداقل در یکــی از موارد طراحی 
»زیرسیســتم اصلی کالا و خدمات«، »طراحی 
یکپارچه ســازی  کالا و خدمــات« و »طراحی 
فرایند)یا تجهیزات( تولید کالا و خدمت مشروط 
به پیچیده بودن این فرایند یا تجهیزات تولید« 

انجام داده باشد.

انواع دانش بنیان ها
شــرکت های دانش بنیان به طور کلی در 4گروه 
عمده تقســیم بندی می شــوند. شــرکت های 
دانش بنیان نوپای نوع یک، نوپای نوع2، تولیدی 
نوع یــک و تولیدی نــوع2 انواع شــرکت های 
دانش بنیــان را شــامل می شــوند. همچنین 
شــرکت هایی هم هســتند که به عنوان مستعد 
دانش بنیان شدن »نوع3« شناخته می شوند. این 
نوع از شرکت ها، شرکت های مستعدی هستند 
که حائز معیارهای این آیین نامه مذکور نیستند، 
اما درصورت ارائه فرصت و حمایت امکان کسب 
آنها را داشــته باشند. این شــرکت ها درصورت 
احراز بعضی از معیارها به صورت شرکت مستعد 

دانش بنیان )نوع3( تأیید می شوند.
تعــداد شــرکت های تولیــدی بــه بیــش از 
4200شــرکت رســیده اســت. در یک تعریف 
ســاده شــرکت های دانش بنیانی که در آخرین 
اظهارنامه خود دارای درآمد عملیاتی باشند، به 
شرط فعالیت در حوزه فناوری های برتر به عنوان 

تولیدی شناخته می شوند.
همچنین تعداد شــرکت های نوپا بــه بیش از 
2300شــرکت رســیده کــه طبــق تعریف، 
شــرکت های دانش بنیانی هستند که اظهارنامه 
مالیاتی ندارند یا براســاس آخریــن اظهارنامه 

مالیاتی خود بدون درآمد عملیاتی هستند.
شــاید مهم ترین نکتــه در مورد شــرکت های 

تولیدی نوع یک این باشد که از معافیت مالیاتی 
برخوردارند.

برنامه های حمایتی
بــرای حمایــت از شــرکت های دانش بنیــان 
برنامه های حمایتی مختلفی درنظر گرفته شده 
است. ازجمله این برنامه ها می توان به معافیت ها 
و حمایت های مالیاتی، بیمــه تامین اجتماعی، 
تسهیلات سربازی کارکنان شــرکت ها )امریه، 
پروژه جایگزین خدمت در شــرکت دانش بنیان 
و پــروژه جایگزین خدمت در صنایــع دفاعی و 
کشــوری(، معافیت هــا و تســهیلات گمرکی، 
مجوزهای اســتقرار )جــواز تاســیس و پروانه 
بهره برداری، استقرار در ســاختمان های دارای 
کاربری مســکونی تهران، تخفیف 25درصدی 
خدمات مناطق ویــژه اقتصادی و اســتقرار در 
ســاختمان های دارای کاربری مسکونی مشهد( 
و همچنین استفاده از تســهیلات متعدد با سود 
کم و بلندمــدت صندوق نوآوری و شــکوفایی 
اشاره کرد. صندوق نوآوری و شکوفایی از طریق 
ثبت نام در سامانه غزال می توانند با ارائه مدارک 
لازم تســهیلات مختلفی را از صندوق نوآوری 

دریافت کنند.

خدمات توانمندسازی
همچنین برای شرکت های دانش بنیان خدماتی 
با عنوان »توانمندسازی« پیش بینی شده است. 
بخشی از این خدمات شــامل مشاوره تخصصی 
کسب وکار، مشاوره های توسعه فنی محصولات 
و نشست های پرسش و پاسخ است. ارزشگذاری 
و تبادل فنــاوری، بیمه های تامیــن اجتماعی 
و بازرگانــی، تحقیقات بــازار، خدمات حقوقی 
و طراحی صنعتی و ســاخت قالب هــم از دیگر 
عناوین خدمات توانمندســازی است. همچنین 
تبلیغات و اطلاع رسانی، توسعه بازار داخلی، امور 
مالیات و خدمات مالی و اداری و منابع انسانی هم 
در توانمند کردن فعالان اکوسیستم دانش بنیان 

کمک کننده است.

دانش بنیان شدن؛ از صفر تا صد
همه  چیزهایی که باید  درباره دانش بنیان شدن بدانید

 شرکت های دانش بنیان در 4گروه عمده طبقه بندی می شوند و می توانند از طیف گسترده حمایت های دولت استفاده کنند

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

دوز چهارم واکسن کرونا برای چه 
کسانی لازم است؟

 متخصصان معتقدند هم اکنون تزریق دوز دوم 
تقویت کننده واکسن کووید برای افراد بالای 50سال با 
بیماری زمینه ای بهترین راه مقابله با این بیماری است

هفته گذشته سازمان غذا و داروی آمریکا به تزریق دومین 
دوز واکسن تقویت کننده کووید-19 ساخت شرکت های 
فایزر و مدرنا، مجــوز داد. این تأییدیه شــامل افراد بالای 
50سال و همچنین افراد بالای 12سال دچار نقص سیستم 
ایمنی می شــود. به گزارش لایوســاینس، دکتر روشــل 
والنسکی، مدیر مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها گفت 
دوز دوم تقویت کننده به طور خاص برای افراد 65سال به بالا 
و افراد بالای 50سال با بیماری زمینه ای تجویز می شود که 

در معرض خطر ابتلا به کووید-19 وخیم هستند.

ابهام بر سر دوز دوم واکسن تقویت کننده
تزریق دوز دوم تقویت کننده اما برای بســیاری که واجد 
شرایط دریافت آن هستند، محل ابهام و سؤال است. اکثر 
کارشناســان موافق ایمن و اثربخش بودن دوزهای اضافی 
تقویت کننده، هســتند و معتقدند افراد 65ســال به بالا 
مبتلایان به نقص سیستم ایمنی در همه سنین از مزایای 
این دوز سود خواهند برد. جان مور، استاد میکروبیولوژی 
و ایمنولوژی در مرکز پزشکی ویل کورنل در این باره گفت: 
من فکر می کنم جایی که تناقص افکار وجود دارد مربوط به 
افراد سالم بالای 50سال است. مور تأکید کرد که او پزشک 
نیســت و بنابراین نمی تواند توصیه های پزشــکی کند اما 
معتقد است که افراد سالم 50ساله اگر بخواهند می توانند 
دوز دوم تقویت کننده را هــم بگیرند ولي برای آنها اولویت 

و یا الزامی نیست.
به گفته ســازمان غذا و داروی آمریکا، همه افراد 50سال 
به بالا می تواننــد دومین دوز واکســن تقویت کننده خود 
را از واکســن های mRNA فایــزر و مدرنــا بگیرند ولی 
درصورتی که، 4ماه از زمان تزریــق دوز اول تقویت کننده 

آنها گذشته باشد.

افراد جوان تر)بالای 12ســال برای واکســن فایزر و بالای 
18سال برای واکســن مدرنا( همچنین در صورت داشتن 
شرایطی که موجب سرکوب سیستم ایمنی آنها می شود، 
می توانند دومیــن دوز تقویت کننده خود را دریافت کنند. 
شرایطی که موجب سرکوب سیستم ایمنی می شود، مربوط 
به افرادی است که تحت پیوند عضو جامد قرار گرفته اند و 
باید داروهای سرکوب کننده سیستم ایمنی دریافت کنند 
یا افرادی که به واسطه شرایطی خاص، سطحی متعادل از 

نقص ایمنی دارند.

آمار چه می گوید؟
سازمان غذا و دارو تأییدیه خود را براساس مطالعات انجام 
شده درباره دوز دوم تقویت کننده در چند کشور اروپایی، 
صادر کرده اســت. یکی از این مطالعات که اول فوریه روی 
ســایت medRxiv منتشر شد، شــامل داده های بیش از 
یک میلیون نفر بالای 60ســال اســت که یک یا 2دوز از 
واکســن تقویت کننده خود را دریافت کرده بودند. اریک 
توپول استاد پزشکی مولکولی در مرکز تحقیقات اسکریپز 
کالیفرنیا گفت: زمان رهگیری این افراد بســیار کم و فقط 
12روز بود اما نشان می داد که ابتلا به بیماری وخیم حدود 
4برابر در افرادی کــه 2دوز تقویت کننده زده بودند، کمتر 

شد.
مطالعه دیگری که در ســرزمین های اشــغالی انجام شده 
اســت در تاریخ 24مارس در مرکز داده های نیچر منتشر 
شد. این مطالعه شامل داده های بیش از 560هزار نفر بالای 
60سال بود که نشــان می داد در میان افرادی که دومین 
دوز تقویت کننده خود را دریافت کرده بودند، در مقایسه با 
افرادی که فقط یک دوز تقویت کننده زده بودند، 78درصد 

کمتر مرگ ومیر رخ داده است.
اما اینکه محافظت حاصل از ایــن دوز دوم تا چه حد باقی 
می ماند، هنوز جای سؤال است. توپول در پاسخ به این سوال 
گفت: کمبود در پایگاه دانش ما به عدم پیگیری برمی گردد. 
افراد حاضر در مطالعه باید حداکثر تا 40روز پیگیری شوند 
تا افزایش حفاظت در مقابل بیماری شدید، بستری شدن 
در بیمارستان و مرگ در آنها بررسی شود اما پیگیری با این 
مدت هنوز رخ نداده است ولي در کل به سازمان غذا و دارو، 
داده های در دسترس نشان می دهد که تقویت کننده دوم 

هیچ نگرانی قابل توجهی درباره ایمنی به دنبال ندارد.

چه افرادی باید هرچه سریع تر دوز دوم تقویت کننده 
بزنند؟

توپول در بلاگ خود نوشــت: توصیه می شود که اگر 4 تا 
6ماه از دوز اول تقویت کننده شــما گذشته است و بالای 
50سال ســن دارید و توانســتید عوارض دوز قبلی را به 
 BA.2 راحتی تحمل کنید و همچنین نگران زیرســویه
اومیکرون هستید، بهتر اســت دوز دوم تقویت کننده را 
بزنید. اما این اجباری نیســت. بســیاری از افراد تمایلی 
به دریافت این دوز ندارند و با رعایــت پروتکل ها منتظر 
هستند تا چرخش ویروس در محل زندگی آنها کم شود. با 
این حال توصیه می شود، افرادی که 3دوز واکسن زده اند 
و باز هم به اومیکرون مبتلا شــده اند، به تزریق دوز دوم 

تقویت کننده بیشتر فکر کنند.

عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

مــورد  در  امســال خبرهــای خوشــی 
پرتــاب ماهواره هــای ایرانــی خواهیــم 
داشــت. یکــی از آخریــن مصوباتــی کــه 
در شــورای عالی فضایــی داشــتیم، ایــن 
بود کــه در ســال۱۴۰۱ مــا فنــاوری پرتاب 
ماهواره در لایه لئو را به تثبیت برسانیم. 
بیشــتر ماهوارهــای ایرانی بــرای لایه لئو 
هســتند و اگر فناوری پرتاب ماهواره در 
لایه لئو تثبیت شود می توانیم تمام این 

ماهواره ها را در مدار قرار بدهیم.

ایلان ماسک 
بنیانگذار تسلاموتورز

»دکمه ویرایش، توییت می خواهید؟« 
ایلان ماســک که بــه تازگی بــا پرداخت 
2.89میلیــارد دلار حــدود 9.2درصــد 
ســهام توییتــر را خریــده، در توییتر این 
نظرســنجی جنجالــی را بــه  راه  انداختــه 
اســت. تاکنــون بیشــتر از ۷۰درصــد 
کاربــران بــه ایــن ســؤال پاســخ مثبــت 

داده اند.

۴۷ســالگی  تولــد  مایکروســافت 
گرفتــه  جشــن  را  خــود  تاســیس 
اســت. ۴۷ســال پیــش 2 مهنــدس 
جــوان شــرکتی را تاســیس کردنــد که 
آینده دنیــای فنــاوری را متحــول کرد. 
»بیل گیتس« و »پل آلن« در ۴آوریل 
ســال۱9۷5 رســما مایکروســافت را 
بنیــان گذاشــتند. حوزه هــای فعالیت 
این شرکت حالا فوق العاده زیاد شده 
و این شــرکت در بخش های مختلفی 
از دنیــای بازی هــا گرفتــه تــا حــوزه 
سلامت و رایانش ابری فعالیت دارد.

 ۴۷
سال

 گــوگل تصمیــم گرفتــه بــرای آنکــه 
کارمنــدان خــود را تشــویق بــه پایــان 
دورکاری و بازگشت به محل کار کند، 
به آنها اســکوتر برقــی رایــگان بدهد. 
کارمندانــی کــه در گــوگل مشــغول 
فعالیت هستند می توانند از اسکوتر 
Unagi مــدل وان )One( اســتفاده 
کنند. اســکوتر وان با قیمت 99۰دلار 

به فروش می رسد.

 ۹۹۰
دلار

سرگردان بین طرح و لایحه 
مدیریت یکپارچه سازی داده ها

نمایندگان مجلــس در صحن علنی روز گذشــته 
با کلیات طــرح مدیریت یکپارچه ســازی داده ها و 
اطلاعات ملی با 199رأی مثبت موافقت کردند. در این 
جلسه اما رضا باقری اصل، معاون امور مجلس وزارت 
ارتباطات اعلام کرد؛ نظر دولت این است که براساس 
سیاست های ابلاغی رهبری در حوزه قانونگذاری، این 
طرح به صورت لایحه مطرح شــود. آنطور که در این 
طرح آمده، کمیسیون داده ها و اطلاعات ملی )دوام( 
ذیل شورای عالی فضای مجازی تشکیل خواهد شد. 
نماینده وزارت ارتباطات تأکید داشته: نظر دولت این 
است، تشکیل کمیسیون دوام باعث می شود تعامل  
خوبی را که در کارگروه تعامل پذیری ایجاد شــده، 
کاهش یابد. ایجاد این کمیســیون و خروج دولت از 
این موضوع، سبب می شود تا ما نتوانیم تبادل داده را 

با کیفیت بیشتری انجام دهیم.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارپزشکی
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اهالی محله هایــی از تهران که 

گزارش
پارک ندارنــد، منتظر ایجاد یک 
 پارک باشند. در سایر محله ها هم 
بخشــی از پارک  موجود تبدیل به پارک مادر و 
کودک می شود. این اقدام از اواخر سال گذشته 
جزو اولویت های کاری شــهرداری قرار گرفت و 
حالا اینطور که اعلام شــده تا پایان سال، 325 
پارک مختص مادران و کودکان تکمیل می شود؛ 
یعنی هر محله تهران پارکی خواهد داشــت که 
مادران می توانند در آنجــا ضمن تفریح ایمن و 
آســوده با کودک خود، نیازهای لازم و فوری را 
رفع کنند. از سوی دیگر 5بوستان فقط مختص 
اســتفاده بانوان نیز به جمع بوستان های فعلی 
بانوان شــهر افزوده خواهد شــد. بــه گزارش 
همشهری، اواخر دی ماه ســال 1400، کلنگ 
احداث پارک ویــژه مادر و کــودک در منطقه 
10تهران بر زمین خــورد. عملیات اجرایی این 
طرح همزمان در 26بوستان دیگر هم دنبال شد 
تا در 25اسفندماه با حضور شهردار، 27بوستان 
مادر و کودک به بهره برداری برسد. این طرح در 
راســتای بهره مندی بیشــتر زنان از فضاهای 

همگانی شهر، افزایش امنیت بوستان ها و تکالیف 
خانواده محور در دستور کار قرار گرفته و از قرار 
معلوم در نیمه نخســت امســال، دســت کم 
200بوستان دیگر در شهر برای حضور مادران و 
کودکان آماده خواهند شد. علی محمد مختاری، 
مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر 
تهران در این رابطه گفــت: »یکی از برنامه های 
جدی در سال جدید، افزایش تعداد بوستان هایی 
اســت که زنان تنها بتواننــد در آنها به گردش، 
پیاده روی و ورزش بپردازند. بوستان های بانوان، 
فضای مناســبی بــرای برگزاری جشــن ها و 
مراسم های ملی و مذهبی و روضه هایی است که 
زنان می خواهنــد برگــزار کننــد.« او درباره 
بوســتان های مادر و کودک نیــز توضیح داد: 
»مادرانی که به پارک های محلــی می آیند، به 
فوریت نیازهایی دارند که باید مرتفع شــود؛ به 
همین جهت، ایجاد امکاناتی در بوســتان های 
محلی را بــرای این منظور دنبــال می کنیم.« 
مختــاری در عین حال عنوان کــرد که یکی از 
برنامه های جدی آنها ایجاد بوستان ها و توسعه 
فضای سبز در محله های کم برخوردار شهر است. 

او گفت: »سرانه فضای سبز تهران هم اکنون به 
ازای هر شهروند بیش از 16.45مترمربع است، 
امــا در برخــی از مناطق ایــن میــزان به زیر 
10مترمربع می رســد. بافت فشــرده و متراکم 
مسکونی و ریزدانه شهری، وجود درصد بالایی از 
بافت فرسوده شهری در مناطق کم برخوردار از 
فضای ســبز، جمعیت بالای ساکنان در مناطق 
ریزدانه )تراکم ایــن مناطق بیش از 250 نفر در 
هکتار است؛ درصورتی که این تراکم در منطقه 
22 حدود 30 نفر در هکتار یــا در منطقه 4 و 5 
 G کمتر از 120 نفر در هکتار است(، کمبود پهنه
در طرح جامع و محدودیت کاربری پارک و فضای 
سبز در طرح تفصیلی متناسب با جمعیت در این 
مناطق، هزینه ســنگین تملک و محدودیت در 
انتخاب گونه های گیاهی به دلیل آلودگی شدید 
هوا و شرایط اقلیمی خشک و نیمه خشک نقاط 
مختلف شهر تهران، ازجمله دلایل اصلی و مهم 
کمبود فضای سبز در تعدادی از محلات و مناطق 
شهر تهران است؛ بنابراین طبق برنامه در 8منطقه 
کم برخــوردار ایجاد بوســتان های جدید را در 

دستور کار قرار داده ایم.«

هر محله یک پارک مادر و کودک
تا پایان امسال در تهران 325پارک محله ای مادر و کودک ایجاد، 5بوستان جدید بانوان احداث و 21باغ تبدیل به بوستان می شود 

در طرح استقبال از بهار انجام شد
ارائه خدمات شایسته به شهروندان 

در نوروز1401
طرح استقبال از بهار که از اسفند سال1400 در مناطق 22گانه 
آغاز شده بود، به پایان رســید و این ایام پرکار با ارائه خدمات 
گوناگون به شــهروندان طی شــد. معمولا در آخرین روز های 
سال برنامه های کاری شهرداری سرعت بیشتری می گیرد و در 
نخستین روز های بهار نیز باید از فراغت به دست آمده برای انجام 
امور زیربنایی استفاده کرد. رسیدگی به فضای سبز و زیباسازی 
شهر هم به تناسب تغییر فصل در این ایام اهمیت بیشتری پیدا 

می کند.
به گزارش همشهری، معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداری 
تهران با اشــاره به محور های اصلی طرح استقبال از بهار گفت: 
مردم عزیز کشــورمان لایق بهترین خدمات هستند و به لطف 
خداوند در نوروز 1401 در مناطق 22گانه شهرداری خدمات 

شایسته ای ارائه شد.
حسین نظری عنوان کرد: اجرای طرح استقبال از بهار 1401 با 
همت معاونت های خدمات شهری و محیط زیست، امور اجتماعی 
و فرهنگی، حمل ونقل و ترافیک، فنی و عمران، شهرســازی و 

معماری و مناطق 22گانه شهرداری تهران اجرا شده است.
 بهبود فضای شهری در بهار1401

  51هزار اصله کاشت نهال
  اجرای 22هزار متر فرش گل

 73هزار متر رنگ آمیزی
 102هزار متر آسفالت و لکه گیری

  ساماندهی میدان ها و معابر
 159هزار مترمربع کند و کوب و واکاری

 حدود 59هزار مترمربع رنگ آمیزی المان های شهری
 95هزار مترمربع پاکسازی جداره و سطوح معابر شهری

 93هزار مترمربع خط کشی 
نوسازی محور خیابان ولیعصر)عج( 
  15هزار متر خط کشی محوری معابر

 16هزار متر کاشت گل و گیاه
 6هزار متر رنگ آمیزی نرده های ترافیکی 

 آماده سازی  مبادی ورودی شهر
 11هزار متر نورپردازی، گل آرایی و آذین بندی

 7هزار تن جمع آوری خاک و نخاله ساختمانی و عمرانی 
 17هزار مترمربع پاکسازی جداره ها و سطوح در مبادی اصلی 

معــاون عمــران و توســعه امور شــهری 
گفــت:  کشــور  وزیــر  روســتایی  و 
خودروهــای  فنــی  معاینــه  مراکــز 
ســبک در ســال۱۴۰۰ در مجمــوع 
خــودرو  ۱۱میلیون و ۴۶۶هــزارو۸۲۲ 
بــه  نســبت  کــه  داشــتند  پذیــرش 
سال۱۳۹۹ رشــد ۱.۸درصدی را نشان 
می دهــد. مهــدی جمالی نــژاد افــزود: 
حدود ۲۰درصد از این خودروها موفق 

به اخذ گواهی معاینه فنی نشده اند .

11
میلیون

سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
بــه مناســبت مــاه مبــارک رمضــان ۲۴ 
عنــوان برنامه فرهنگــی هنــری در ۴۶۰ 
اجــرا تــدارک دیده اســت کــه بــا عنوان 
»برآستان جانان« اجرا می شود. در ماه 
رمضان   ۳۶فرهنگسرا بیش از ۱۰۰اثر را 
در فضــای مجازی تولید خواهنــد کرد و  
باغ موزه هنر ایرانی، باغ موزه قصر و موزه 
هنرهای دینی امام علی)ع( از ساعت۱۸ 

تا یک نیمه شب باز است.

24
برنامه

عدد خبر خدمات شهری

  7بوستان
بهشــت مادران، پردیس بانوان، شهربانوی 
بوســتان بــزرگ ولایــت، نرگــس، مرضیــه 

حدیدچی، بانوان منطقه ۲۰ و ریحانه

   بوســتان های جدیــد بانــوان در کــدام 
مناطق احداث می شوند:

5منطقه
۱، ۲، 5، ۱۳ و ۲۱

   تعداد بوستان های مادر و کودک فعلی:
۲7بوستان

   تعــداد بوســتان های مــادر و کودکــی کــه 
امسال ایجاد می شوند:

۳۲5بوستان

   تعــداد باغ هــای در دســت تملــک بــرای 
تبدیل به بوستان:

۲۱ ملک

   مناطــق دارای اولویــت بــرای ایجــاد 
بوستان های جدید:

7، ۸، ۱۰، ۱۱، ۱۲ ،۱۳، ۱۴و ۱7

زیباسازی

 خانه اتحادیه، موزه مشاهیر می شود
مدیرعامل سازمان زیباسازی شــهر تهران از تبدیل خانه 
اتحادیه به موزه مشــاهیر خبر داد و گفت که به زودی طی 

مراسمی این پروژه بهره برداری می شود.
به گزارش همشــهری، خانه اتحادیه از بناهــای قدیمی و 
ارزشــمند و نمونه ای از معماری منحصربه فرد دوره قاجار 
است. این بنای تاریخی در خیابان لاله زار قرار دارد و سال84 
ثبت ملی شــد و یک دهه بعد یعنی در ســال94 سازمان 
زیباسازی شــهر تهران این ملک را خریداری کرد. باتوجه  
به اینکه ملک در آســتانه تخریب قرار داشت از همان سال 
فرایند بازسازی و مرمت آن شروع شد و قرار بود سال98 به 
پایان برسد، اما به گفته رضا صیادی چالش هایی ایجاد شد 
که فرایند مرمت را کند کرد و ازاین رو بهره برداری به تأخیر 

افتاد. تبدیــل این پروژه به مــوزه تهران 
یا موزه مشــاهیر یکی از چالش های 
پیش رو بود که در نهایت شــنیده ها 
حکایت از آن دارد که به زودی خانه 

اتحادیه با رویکرد موزه مشــاهیر 
بهره بــرداری و در اختیار 

عموم قرار می گیرد.
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آماری از بوستان های بانوان
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مسعود پویاسینما
روزنامهنگار

کتاب

مصلای تهران؛ میزبان نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران

سیوســومیننمایشــگاهبینالمللی
کتابتهران،پساز2ســالتعطیلی
بهدلیــلشــیوعبیمــاریکرونــا،از
بیستویکمتاسیویکماردیبهشتماه
۱۴۰۱بهصــورتفیزیکیدرمصلای
امامخمینــی)ره(برگزارمیشــود.درســالهای۱399و
۱۴۰۰کهپروتکلهایبهداشتیاجازهتجمعوگردهمایی
رانمیدادند،نمایشگاهبینالمللیکتاببهصورتفیزیکی
برگزارنشدوهمچونبسیاریازرویدادهایهنریبهفضای
مجازیکوچکردواتفاقاتجربهاینسبتادلپذیرازاینکوچ
اجباریبهدســتآورد.بااینکهفروشناشراندرنمایشگاه
مجازیتقریبانصفنمایشــگاهفیزیکیبود،امابهواســطه
امکانبرابریکهبرایمتقاضیانکتابدرسراسرایرانمهیا
شدهبود،برخیهانمایشــگاهمجازیرابهعدالتنزدیکتر
میدانستندوتمایلداشتندکهاینشیوهدرسالیانآینده
وپسازجمعشدنبساطکروناهمادامهداشتهباشد.حالا
مطابقاطلاعیهشمارهیکسیوسومیننمایشگاهبینالمللی
کتابتهرانناشــرانیکهدربخشفیزیکی»سیوسومین
نمایشگاهبینالمللیکتابتهران«بهشکلحضورمستقل
یاثبتنامموقتاقدامکردهاند،درنمایشگاهمجازیکتاب
نیزشرکتدادهخواهندشــد.ثبتنامایندستهازناشران
درشــکلمجازیبهصورتپیشفرضانجامخواهدشــد.
همچنینناشرانیکهدرنمایشگاهفیزیکی،نمایندگیاعطا
کردهاندبایددرشــکلمجازیبهصــورتجداگانهثبتنام
کنند.طبقایناطلاعیه،ناشرانیکهتمایلبهشرکتدراین
دورهازنمایشگاهبهصورتفیزیکیراندارندمیتوانندصرفا

درشکلمجازیشرکتکنند.
بافروکــشکردنکرونــا،برگزارینمایشــگاهبینالمللی
بهصورتفیزیکیقطعیشدهومحمدمهدیاسماعیلی،وزیر
فرهنگوارشاداسلامینیزدرپاسخبهیکیازکاربرانفضای
مجازیدرصفحهاینســتاگرامخوداعلامکردکهنمایشگاه
فیزیکیکتابتهرانامســالدرمصلایامامخمینی)ره(

تهرانبرگزارخواهدشد.
ثبتنامناشرانمتقاضیحضوردر»سیوسومیننمایشگاه
بینالمللیکتابتهران«ازدوشنبهپانزدهمفروردینماهآغاز
شدهوتاهجدهمفروردینماه۱۴۰۱ادامهدارد.همچنین
مبنایعرضهکتاببرایفروشدرشکلفیزیکیایندوره
ازنمایشــگاه،کتابهایمنتشرشدهازسال۱39۷بهبعدو
درشکلمجازیکتابهایمنتشرشــدهازسال۱39۱به
بعداست.بایددیدباتوجهبهتجربهایکهخریدارانکتاباز
نمایشگاهمجازیبهدستآوردهاند،همچناناولویتشانبا
خریدمجازیاستیااستقبالازبرگزارینمایشگاهفیزیکی

رویفروشنمایشگاهمجازیتأثیرخواهدگذاشت.

هرقدرهمگفتهشودبلیت۴۵هزارتومانیباتوجهبهتورم
لجامگسیختهاینسالها،گراننیست،بازهمنمیشود
تأثیرافزایشبهایبلیتسینماهارادرکاهشتماشاگر
انکارکرد.نکتهایکهشورایصنفینمایشهممتوجه
آنشدهودرتازهترینمصوبهاشبلیتسینماهادرماه

رمضانراتاسانس۷عصرنیمبهاکردهاست.
اینکههمهچیزدراینسالهاگرانوگرانترشدهدلیل
موجهیبرایافزایشبهایبلیتسینماهاآنهمتااین
میزاننبود.دراینشرایطدشواراقتصادییکیازنخستین
چیزهاییکهازسبدخانوارحذفمیشودسینماست.
وقتیباخبرهاییچونفروشنرفتندرصدقابلتوجهی
ازمیوههایایامنوروزمواجهمیشــویم،تکلیفسینما
دیگرمعلوماست؛سینماییکهروزگاریتفریحیارزان
محسوبمیشــدوحالاچوننانشبنیستمیشود

بهراحتیکنارشگذاشت.
درکوتاهمدتممکناســتکاهشتماشاگرباافزایش
بهایبلیتجبرانشودولیادامهاینروندسینماراکاملا
بهتفریحطبقهبرخوردارتبدیلمیکند؛طبقهایکهشاید
بابلیت۱۰۰هزارتومانیهممشکلینداشتهباشدوهمین
الانهمبرایدیدنیکفیلمرویپردهبههمراهخانوادهو
دوستانبابهایبلیتومخلفاتبهراحتیهزینهمیلیونی

کندوککشهمنگزد.
باپولیکهاینطبقهدریکشبهزینهمیکند،طبقه
متوسطوفرودستیکهفتهزندگیمیکند.تجربههمین
روزهانشــانمیدهدکهاگربلیتارزانباشدتماشاگر
بیشتریبهســینمامیآید.نکتهایکهدرصحبتهای
مدیرعاملمؤسسهتصویرشهربهعنوانمتولیسینماهای
متعلقبهشهرداریمشهوداستوجالباینکهیکیاز
اعضایشــورایصنفینمایشهمگزینهارزانشــدن

بلیتراردنمیکند.

افزایش تماشاگران در پایین شهر
درروزهاییکههمهبهمقایسهآمارتماشاگرانسینمادر
ایامنوروزامسالبااکرانعیددورانقبلازکرونامیپردازند
وکاهشمخاطبانرانشانهایازتعمیقبحرانمخاطب
میدانند،اقبالعمومیازفیلمهایاکرانشــدهدریک
پردیسمتعلقبهشــهرداریدرجنوبشهر،نشانداد
کهبهایبلیتبهخصوصدرمناطقیکهاقشارفرودست
جامعهدرآنساکنهستند،تأثیربسزاییدرمیزانجذب

تماشاگردارد.

مجیداکبرشاهی،مدیرعاملمؤسسهتصویرشهردراین
زمینهگفت:نوروزامسالدرسینماهایمؤسسهتصویر
شهرشاهدرشدمخاطبوافزایشفروشفیلمهابودیم.
نوروزامسالتعداد۵3هزارو۵۰۰نفردرسینماهایاین

مجموعهبهتماشایفیلمهانشستند.
اکبرشاهیادامهداد:مؤسسهتصویرشهرسازمانفرهنگی
وهنریشــهرداریتهرانمســئولیتاداره۴پردیس
سینماییرابرعهدهداردکهپردیسسینماگالریملت
با۱2سالننمایش،ســینماهایراگاوتماشادرمنطقه
شهرریویافتآبادهرکدامبا3سالننمایشوپردیس
سینماییرازیدرمیدانگمرکبا2سالننمایشمیزبان
شهروندانوعلاقهمندانبهسینمابودهاست.ویگفت:
بابرنامهریزیکهامسالانجامدادیمتصمیمگرفتیمکه
قیمتبلیتسینمادرپردیسســینماییرازیکهدر
منطقه۱۱شــهرداریتهرانواقعشدهاستراافزایش
ندهیمواینسینماهمانندسالگذشــتهدرتمامایام
هفتهبلیترابابهای۱۵هزارتومــانبهمخاطبانارائه
میدهد.کهایننکتهیکــیازمهمترینعواملافزایش
اقبالمخاطباندرمنطقهجنوبشهرتهرانبودهاست.
اکبرشاهیهمچنینگفت:ماامسالکوشیدیمظرفیت
هرسینما،قابلیتفیلمهادرجذبمخاطب،گرایشمردم
هرمنطقهوتوانهرسینمابرایجذبحداکثریتماشاگر
رابسنجیموبراساساینمؤلفهها،سینماهارامدیریت
کردیم.بهگزارشایسنا،مدیرعاملمؤسسهتصویرشهر

درپایانگفت:فروشقابلقبولفیلمهادرآغازسال۱۴۰۱
وقرنجدیدنویدبخشروزهاییخوببرایسینمایایران
است.امیدوارماستقبالمخاطبانازفیلمهاادامهداشته

باشدوامسال،رونقبهسالنهایسینمابازگردد.

احتمال بازنگری در بهای بلیت سینما
دراواخرسالگذشتهیکیازمحورهایجلساتشورای
صنفینمایش،بحثافزایشبهایبلیتبود.پیشــنهاد
شورایصنفیافزایشبهاتاسقف۵۰هزارتومانبودو
برخیازسینمادارانبااشارهبهثابتماندنبهایبلیتدر
طولسالهایاخیروافزایشبهایهرکالاوخدماتیجز
سینما،ازافزایشقیمتبلیتسینماهادفاعمیکردند.
درنهایتهمسازمانســینماییباکمیتخفیف،بهای
بلیت۴۵هزارتومانیرامصوبکردکهنتیجهاینتصمیم
رامیشوددرتعدادتماشــاگراناکراننوروزیامسال
مشاهدهکرد.حالاامابهنظرمیرسدحتیمدافعانافزایش
چشمگیربهایبلیتهممتوجهشدهاندچنینتصمیمی
خیلیبهسودسینماتمامنشــدهاست.سجادنوروزی،
مدیرسینماآزادیوعضوشــورایصنفینمایشکهبا
ایلناگفتوگومیکرددرپاسخبهپرسشیدربارهگرانی
بلیتهایسینماواحتمالبازنگریدرقیمتبلیتگفت:
هرچیزیامکانپذیراستواحتمالبازنگریدرقیمتها
نیزوجوددارد؛ضمنآنکهمادوستداریمسینماارزان
باشــدولیدولتهمبایدهمکاریکند.مااززیرساخت

سینماصحبتمیکنیمکهشاملتجهیزاتاست.اگربا
حمایتدولتقیمتاینزیرساختهاپایینبیایدقطعا
قیمتبلیتهایســینماهمارزانترمیشود.اینعضو
شورایصنفینمایش،توپرادرمیدانسازمانسینمایی
میاندازدوازعملنکردنبهوعدههامیگویدوهمچنین
ازتصمیماتدرخصوصاخذمالیاتازســینماهاانتقاد
میکندکهنکتهدرستیاست.بهخصوصکهسینماداران
جزواصنافیبودندکهدر2سالاخیربابیشترینآسیب
ازشرایطکروناییکشورمواجهشدند.سینمادارانیکه
همچنانچشمانتظارحمایتهایوعدهدادهشدههستند.
مدیرسینماآزادیدراینزمینهگفت:»سازمانسینمایی
اعلامکردهبود۵میلیاردتومانبهسینماهاکمکمیکند
کهتاالانایناتفاقنیفتادهاست.نکتهدیگرایناستکه
منازتصمیمگیرینهادهایاجراییتعجبمیکنم.چطور
تمامقوانینمالیاتیوبیمهایدردولتمتمرکزشدهاست
کهبرایسینمااجراکند؟انبوهکسبوکارهاودلالهایی
بیقاعدهبدونمالیاتوبیمهبهحیاتخودادامهمیدهد
ودریکجاییبهطورشفافتاپیشازکرونا29۰میلیارد
چرخشمالیآنبودههمهقوانینبیمــهایومالیاتی
اینجااجرامیشود.متأسفانهمنتقدینمابهاینهاتوجه
نمیکنندوبعداعتراضمیکنندکهچراقیمتبلیتها
بالارفتهاست؛متأسفانهبهسینمابهعنوانبنگاهاقتصادی
نگاهمیشودوطبعاقیمتهایآنرشدمیکند؛اگردولت

ایننگاهرابرداردقطعاقیمتهابهاینصورتنیست.«

نقلقولخبر بلیت ارزان تر، تماشاگر بیشتر 
همشهریارتباطگیشههایسردرابابهای۴۵هزارتومانیبلیتبررسیمیکند
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 پوریا پورسرخ
 بازیگر

 هیچ کجا تا به حال این حــرف را نزده ام 
اما به مرحله ای رسیده ام که از حرفه ام 

به تنفر رسیده ام.
 گریم نقش رضا در فیلم »روز ســوم« 
را خیلــی دوســت داشــتم، بگذریــم 
 کــه بعــد از ایــن گریــم حجــم  موهایــم

نصــف شــد.  به نظــرم همــه در فیلــم 
 »روز ســوم« بهترین نسخه خودشان

بودنــد امــا بعدهــا برخــی  همــکاران 
لذت حضــور در ایــن فیلــم را از دماغم 
درآوردند و هجمه ای شد که دلیلش را 

هم نفهمیدم.

علی صبوری 
 بازیگر

 »خداداد« سومین سریال تلویزیونی 
من بــود. تجربــه فوق العاده ای بــود. با 
گذشــت زمــان ســعی می کنــم تجربــه 
کســب کنم و بــه پختگی برســم. هنوز 
اول راه هستم و لطف خدا شامل حالم 
شــده کــه می توانــم به عنــوان بازیگــر 
در کنــار دوســتان باشــم و یــاد بگیــرم. 
رســالت مــا خندانــدن مــردم اســت. 

خودم عاشق ژانر کمدی هستم. 
امیــدوارم حســی کــه می خواســتیم به 
 مردم منتقل شود، منتقل شده باشد.

استندآپ کمدی با بازیگری خیلی فرق 
دارد. ممکــن اســت کســی اســتندآپ 
 کمدیــن موفقــی باشــد امــا بازیگــر 

خوبی نباشد.

 سعید پیردوست
 بازیگر

»در ایــام خانه نشــینی   هیــچ مدیــری 
ســراغی از مــن نگرفتــه اســت.« ایــن 
روزها همچنان به دلیل کرونا در منزل 
بــه ســر می بــرم و امیدواریــم در ســال 
جدید اوضاع رو به راه شود تا جایی که 
در توان مان هست بتوانیم در خدمت 

مردم باشیم و کاری انجام دهیم.
انصافا دوســتان همواره به بنده لطف 
داشــته اند و بــرای کار بــا مــن تمــاس 
گرفته انــد اما به دلیل شــرایط کرونایی 

من عذرخواهی کرده ام. 
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مجوز های 25ساله معدن کاوی در منطقه حفاظت 
شده کوه کرکس یا به پایان رسیده یا در سال های آخر 
اعتبار قرار دارند. حالا ساکنان این منطقه حفاظت 
شده، خواهان عدم تمدید مجوز بهره برداری از معادن 

و متوقف شدن فعالیت آنها هستند.
در هفته هــای اخیر صدها نفر از اهالی روســتاهای 
اطراف این منطقه حفاظت شده در 3 نوبت با همراهی 
مســئولان دســت به تجمع زده و خواهان برچیده 
شدن معادن شدند. علی اصغر رضایی نیا، عضو فعال 
محیط زیست و عضو ســتاد مردمی احیای کرکس 
)سماک( در گفت وگو با همشهری می گوید: مردم 
محلی منطقه حفاظت شده کرکس در 3 نوبت متوالی 
و در 3 نقطه مختلف این منطقه برای تمدید نشدن 
مجوز معادن تجمع کرده اند و اعتراضشان را از فعالیت 

بی رویه معادن اعلام کرده اند.
اولین تجمــع در روســتای »اوره« در دامنه »قلعه 
وشاق« انجام شد. چون یکی از معادن در حریم این 
قلعه تاریخی ثبت ملی شده قرار دارد. دومین اعتراض 

توسط تعدادی از کشاورزان منطقه »طرقرود« واقع 
در منطقه حفاظت شده کرکس صورت گرفت. آنها 
در اعتراض به فعالیت معدن سنگ تراورتن منطقه 
»تلوگری« خواستار جلوگیری از فعالیت این معدن 
شدند. معدن سنگ تراورتن قرمز )تلوگری( مربوط به 
یکی از بزرگ ترین معدن داران منطقه طرقرود نطنز 
است که مجوز بهره برداری این معدن 24سال پیش 

صادر شده ولی هنوز به بهره برداری نرسیده است.
سال گذشــته وزارت صمت در احیای 6هزار معدن 
متروکه به بهره برداران اعلام کرد که اگر بهره برداری و 
استخراج از معدن تلوگری صورت نگیرد، این معدن به 
تصرف دولت در خواهد آمد. علی اصغر رضایی نیا، عضو 
ستاد مردمی احیای کوه کرکس )سماک( به همشهری 
می گوید: با آغاز فعالیت این معدن و معادن دیگر، اهالی 
شروع به اعتراض کردند. چرا که به دلیل فعالیت حدود 
45معدن سنگ تراورتن در شهر طرقرود محصولات 
کشاورزی منطقه آســیب دید و آب قنات ها کاهش 
یافت و گردو غبار، آسمان آبی این مناطق را که مستعد 
حضور گردشگران است آلوده کرد. در ایام عید نیز مردم 
روستا های »برز و کمجان« نطنز به فعالیت نابودکننده 
محیط زیست معادن منطقه اعتراض کردند. آنها البته از 
سال95 به فعالیت معادن تراورتن معترض بودند. اهالی 

می  گویند فعالیت چندین معدن سنگ تراورتن و عبور 
کامیون های حمل سنگ از حاشیه روستا ها بسیاری 
از باغ ها و کشاورزی روســتاییان را نابود کرده است. 
از 69معدنی که مجوز فعالیت در دامنه کرکس کوه 
گرفته اند، 22معدن در محدوده شهر طرقرود، 4معدن 
در روستای »کمجان« و 14معدن در روستای »اوره« 
قرار دارند. فرزاد علیزاده، عضو ســتاد مردمی احیای 
کرکس )سماک( نیز در گفت وگو با همشهری می گوید: 
بخشی از این معادن به دلایلی غیرفعال هستند. ولی به 
اندازه ای که باعث تخریب زیستگاه شده  باشند فعالیت 
کرده و رها شده اند. کرکس کوه 3 دوره 5ساله منطقه 
شکار ممنوع بود و بعد به منطقه حفاظت شده تبدیل 
شد. در همین 3 دوره، مجوز بهره برداری از ده ها معدن 
صادر شد. این منطقه براساس صورت جلسات موجود، 
به شــرط باقی ماندن و ادامه کار معــادن به منطقه 
حفاظت شده تبدیل شده است. معادن این منطقه 
هم اکنون مجوزهای 4تا 6ســاله بهره برداری دارند. 
براساس قوانین معدن، مجوز اســتحصال از معدن 

می تواند تا 25سال تمدید شود.
به گفته فرزاد علیزاده فعال محیط زیست، بعد از ارتقاي 
کوه کرکس به منطقه حفاظت شــده، باید در مجوز 
معادن تجدیدنظر می شــد و حداقل جلوی تمدید 

مجوز آنها گرفته می شد اما چنین کاری صورت نگرفته 
است. اکنون عده ای از معدن دارها دنبال این هستند 
که با پایان یافتن مدت بهره برداری از معادن در سال 
1400 و 1401 دوباره برای مدت 25سال مجوزشان 

را تمدید کنند.
باطله های معدنــی در منطقه کرکــس، انبوهی از 
درختان وحشــی بادام تلخ و پوشش گیاهی را نابود 
کرده  است. این در حالی اســت که براساس قانون، 
ضایعات معدنی باید محصور و کنترل شــوند. گرد 
ســیلیس که حاصل برش کاری سنگ هاســت نیز 
علاوه بر پوشــش گیاهی منطقه، باغ ها و ریه مردم 
شهرستان نطنز را پوشانده است. علی اصغر رضایی نیا 
درباره تأثیرات محیط زیســتی معدن کاوی در این 
منطقه، پس از 25سال می گوید: علاوه بر برداشت های 
آسیب زا از پهنه های کوهســتان کرکس، کندوکاو 
معادن تأثیر زیادی بر حرکت آب و دبی آن در منطقه 
داشته است. تیره شدن برف در اثر نشستن گردوغبار 
روی آن باعث شده که یخچال های طبیعی منطقه 
پیش از موعد گرم و ذوب شــوند. چون تغییر رنگ 
برف ها درصد سپیدایی )albedo( سطح را کاهش 
می دهد و این پدیده باعث جذب بیشتر نور خورشید 
می شود. موضوعی که در مورد برف های هیمالیا در 
هند و نپال هم رخ داد و باعث فروریختن بخش هایی 
از یخچال های طبیعی هیمالیا شــد. از سوی دیگر 
گردوغبار ناشی از فعالیت معادن، روی برگ گیاهان 
نشسته و تیرگی ایجاد شده، گرمای محیط را افزایش 
می دهد. گرمای بیشتر، رشــد پیش از موعد را برای 
گیاهان به همراه دارد و در نتیجه حیات  وحشی که 
از دانه گیاهان تغذیه می کنــد در فصل زادآوری به 
دانه گیاهان دسترسی ندارد. این فعال محیط زیست 
می گوید: آمد و شد کامیون های سنگین حامل سنگ 
با تناژهای بالا روی کومــه قنات ها هم باعث ریزش 
آنها شده است. بسیاری از معادن با ریختن باطله های 
معدنی در پیرامون معادن، موجبات تغییر در عوارض 
زمین را فراهم کرده اند و در نتیجه باعث از بین رفتن 
آبراهه های هزاران ساله و تغییر مسیر جریان آب های 
فصلی و دائمی شده اند. این پدیده باعث هدررفت آب 

شرب و کشاورزی شده است.
معدن کاوان حتی برای تداوم کار خود ســامانه های 
عرفی بهره بــرداری از مراتع را اجــاره  کرده اند تا در 
آن باطله هایی را خالی کنند که شــاید هرگز از آن 
منطقه برداشته نشود. به گفته علی اصغر رضایی نیا 
فعال محیط زیســت، این کار دامداران خلاف قانون 
است و آنها نمی توانند مرتعی که متعلق به سازمان 
 جنگل ها و به نمایندگی از همه مردم ایران است به 
کسی اجاره دهند. از سوی دیگر برخی کشاورزان نیز 
در منطقه حقابه های مکتسبه خود را به معدن کاوان 
اجاره داده اند که اثرات مخرب آن بر ســفره های آب 

زیرزمینی و اکوسیستم منطقه کاملا مشهود است.

کرکس کوه را نجات دهید
 معدن کاوی در حاشیه کرکس زیست بوم منطقه را مختل و سفره های آب زیرزمینی را 

با تخریب قنات ها تهدید کرده است

 محیط
زیست

زهرا رفیعی
روزنامه نگار

معاون امور عتبات سازمان حج و زیارت:
 شرط ورود به عراق داشتن کارت واکسن 

مورد تأیید وزارت بهداشت ایران است
شرط ورود به کشور عراق که طی 2روز گذشته برای ورود 
زائران عتبات عالیات در فضای مجازی منتشــر شــده و 
البته نسخه به روز شده قوانین ورود به کشور عراق که در 
آن نامی از واکسن های ایرانی برای مجوز ورود به عتبات 
عالیات برده نشده است، موجب شد تا شائبه قبول نداشتن 
واکسن های ایرانی از سوی دولت عراق برای ورود زائران 

ایرانی به آن کشور مطرح شود.
در بخشنامه منتشر شده که توسط یک شرکت هواپیمایی 
در اختیار دفاتر خدمات گردشگری قرار گرفته است، آمده 
بود: مســافران ورودی به عراق ملزم به ارائه گواهی معتبر 
واکسیناسیون کووید-19 و آزمایش منفی PCR هستند.

همچنین اعلام شد که عراق واکســن های فایزر، مدرنا، 
آسترازنکا، جانسون، سینوفارم و سینوواک را برای سفر به 

این کشور مورد تأیید قرار داده است.
در این بخشنامه هیچ اشــاره ای به واکسن ایرانی برکت و 
دیگر واکسن های ایرانی نشده و همشــهری در تماس با 
معاون امور عتبات عالیات سازمان حج و زیارت پیگیر این 

بخشنامه شد.
حجت الاســلام صحبت الله رحمانی، معاون امور عتبات 
عالیات ســازمان حج و زیارت در گفت وگو با همشهری، 
بخشنامه صادر شده را جعلی خواند و گفت: این بخشنامه 
از سوی یک شــرکت هواپیمایی در اختیار دفاتر خدمات 

مسافرتی قرار گرفته و کاملا جعلی است.
او گفت: کشور عراق هیچ اشــاره ای به واکسن های مورد 
اشاره نکرده و تنها شــرط ورود به آن کشور داشتن کارت 
معتبر تزریق 2دوز واکســن مورد تأیید وزارت بهداشت 
ایران با برخورداری از کیو.آر.کد یا ارائه تست پی.سی.آر 
منفی مورد تأیید وزارت بهداشت با مهلت زمان 72ساعت 

قبل از پرواز است.
معاون امور عتبات عالیات ســازمان حج و زیارت تأکید 
کرد: اخبار منتشر شده مبنی بر شرط وزارت کشور عراق 
برای ورود به آن کشور با تزریق واکسن های مدنظر مورد 
تأیید نیســت و هیچ تغییری در سیاست آن کشور برای 
ورود اتباع ایرانی برای عزیمت بــه  عراق صورت نگرفته 

است.
رحمانی گفت: کشــور عراق کاری به نوع واکسن تزریق 
شده ندارد و شرط ورود زائران به عراق تنها داشتن کارت 
معتبر تزریق 2دوز واکسن و تست پی.سی.آر منفی برای 
ویروس کرونا است. بنابراین هیچ جای نگرانی براي سفر 

به عراق وجود ندارد. 

اصغر دانشیان
معاون توسعه مدیریت سازمان 

حفاظت محیط زیست 
هیچ طرحی بدون پیوست  محیط زیستی 
آغاز نمی شــود و دولت، ســازمان برنامه 
و بودجه را مکلــف به پرداخــت اعتبار به 
طرح های دارای مجوز کرده است. دولت 
گذشته طرح های فاقد پیوست زیادی را 
آغاز کرد کــه در این دولت اجــازه این کار 

داده نشده است.

مهدی طغیانی
نماینده اصفهان در مجلس 

وزارت نیرو باید حقابه تالاب گاوخونی را 
در ورودی تحویل دهد. تــالاب گاوخونی 
به عنــوان بخش مهــم زیســت بوم فلات 
مرکزی باید جدی گرفته شود. حقابه این 
تــالاب، ۱۷۶میلیون مترمکعب در ســال 
است  که متأســفانه در این سال ها هیچ 
حقابه ای درنظر نمی گیرند و فقط صنعت 

و کشاورزی را در اولویت قرار دادند.

خبر روزنقل قول خبر

عدد خبر

 قوچ و میــش در مناطق تحــت مدیریت 
اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
شــمیرانات سرشــماری شــدند و علــی 
حفاظــت  اداره  رئیــس  ســالاروند، 
محیط زیســت شــمیرانات با اعــلام این 
خبر گفت: شهرســتان شمیرانات دارای 
دو منطقه حفاظت شــده ورجین و البرز 
مرکزی و  4 پاســگاه محیط بانی زردبند، 

گلندوئک، گرمابدر و راحت آباد است.

3000

هزار تن روزانــه زباله در ایران تولید 
می شــود و بــه گــزارش ایرنا، ســهم 
اســتان های مســافرخیز گیــلان، 
مازنــدران و گلســتان نگران کننــده 
اســت. در ایــن 3اســتان در حالــت 
عــادی روزانــه ۶هــزار تــن پســماند 
تولید می شود که در ایام نوروز گاه 
به 3برابر می رسد و این يك فاجعه  

برای محیط زیست است.
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بهار قرآنی در 10  استان
نمایشــگاه بین المللی قرآن کریــم بعد از 2ســال از 27فروردین 
تا 7اردیبهشــت به مــدت 12روز به صورت حضــوری در مصلای 
امام خمینــی)ره( برگزار خواهد شــد. آنطور کــه حامد منیری، 
مدیرکل دفتر تبلیغ و ترویج امور قرآن و عترت)ع( خبر می دهد 
10استان نیز همزمان با تهران میزبان این رویداد خواهند بود. این 
نمایشگاه به دلیل شیوع کرونا ســال99 برگزار نشد و سال1400 

به صورت غیرحضوری میزبان علاقه مندان بود.

برپایی 5  نمایشگاه استانی قطعی شد
مدیرکل دفتر تبلیغ و ترویج امور قــرآن و عترت وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی با بیان اینکه هم اکنون 10استان برای برگزاری 
نمایشــگاه های قرآن همزمان با تهران اعــلام آمادگی کرده اند به 
همشهری می گوید: نمایشگاه های استانی نمونه کوچک سازی شده 
از نمایشگاه بین المللی قرآن تهران هستند که با توجه به ظرفیت 

استان ها و شهرستان های تابعه شان برگزار می شوند.
حامد منیری می افزاید: استان ها تا 25اسفند سال گذشته فرصت 
داشتند آمادگی خود را در 10رشته اعلام کنند تا مقدمه و تمهیدات 
لازم برای برپایی نمایشگاه در آنها اندیشیده شود. بعد از این فراخوان 
10استان اعلام آمادگی کردند، اما این آمار تا امضانشدن تفاهمنامه  

با استان ها نهایی نیست.
وی با تأکید بر اینکه تعداد و محل برگزاری نمایشــگاه های قرآن 
اســتانی تا چند روز آینده مشخص خواهد شــد، اظهار می کند: 
هم اکنون نمایشــگاه اســتانی خوزستان، قم، خراســان رضوی، 
اصفهان و فارس قطعی اســت. این نمایشگاه ها در مدت زمان یک 
هفته تا 10روز و ترجیحا همزمان با نمایشــگاه بین المللی تهران 

برگزار خواهند شد.

شرط برپایی نمایشگاه در استان ها 
مدیرکل دفتر تبلیغ و ترویج امــور قرآن و عترت وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی مهم ترین شرط برپایی نمایشگاه های استانی قرآن را 
ویژگی نوآورانه در این رویداد یا پیشرفت فاخر نسبت به نمایشگاه 
قبلی می داند و می گوید: هدف اصلی از برپایی نمایشگاه ها ایجاد شور 

و نشاط رمضانی است تا مردم از این فضای معنوی استفاده کنند.
منیری با بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تا 70درصد از 
نمایشگاه های استانی حمایت مالی می کند، می افزاید: از استان ها 
خواسته ایم برای تامین اعتبار از ظرفیت های استانی استفاده کنند 

تا هم مشارکت بالا رود و هم کیفیت کار تحت تأثیر قرار نگیرد.
او پیش بینی می کند با توجه به 2سال تعطیلی، نمایشگاه های قرآن 
امسال شور و نشاط و حلاوت بیشــتری داشته باشند و با استقبال 

گسترده روبه رو شوند.

برگزاری نمایشگاه اصفهان پس از 3دوره وقفه
هفدهمین نمایشــگاه قرآن و عترت اصفهــان 24 تا 30فروردین 
پس از 3دوره وقفه برگزار می شــود تا فعالان موضوعات با قرآن و 
عترت، جدیدترین محصولات و خدمات فرهنگی، دســتاوردها و 

توانمندی های خود را به نمایش بگذارند.
مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی اصفهان می گوید: زمانی 
که صحبت از قرآن، عترت و اهل بیت)ع( می شود، همه دستگاه های 
اجرایی، ارگان ها، نهادها و افراد در کنار هم قرار می گیرند و تلاش 

می کنند این رویداد  به باشکوه ترین شکل ممکن برگزار کنند.
علیرضا مرتضوی نخستین رویکرد این نمایشگاه در دوره هفدهم را 
کیفیت بخشی می داند و می افزاید: نمایشگاه قرآن اصفهان به معنای 
واقعی ارتباط عمیقی با مفاهیم قرآنی و اهل بیت)ع( برای مخاطبان 

ایجاد خواهد کرد.
وی بیشترین تمرکز برپایی این نمایشــگاه را دربرگیری مفاهیم 
عمیق قرآنی در حوزه کودکان و نوجوانان، خانواده ها، فضای مجازی، 

فناوری های نوین و تولید محتوای فاخر قرآنی اعلام می کند.

نمایشگاه  قرآن در مناطق حاشیه ای مشهد 
پانزدهمین نمایشگاه قرآن و عترت مشهد هم پس از 2سال وقفه 
امسال به صورت حضوری برگزار می شود. سرپرست معاونت قرآن 
و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اســلامی خراسان رضوی با بیان 
اینکه این نمایشــگاه 21 تا 30فروردین به مدت 10شب با حمایت 
شهرداری مشهد در 13منطقه شــهری برپا خواهد شد، می گوید: 
امسال 14نمایشگاه قرآن و عترت در مشهد با احتساب نمایشگاه 

آستان قدس رضوی در ماه مبارک رمضان برپاست.
حمید صمدی با بیان اینکه امسال برگزاری نمایشگاه قرآن و عترت 
به اتحادیه مؤسسات و تشکل های قرآن و عترت استان واگذار شده 
است، می افزاید: 40درصد از این نمایشگاه ها در مناطق حاشیه شهر 
مشهد برگزار می شــود. او رویکرد این نمایشگاه را بیشتر در حوزه 
جهاد تبیین در مسائل قرآنی و همچنین تبیین دستاوردهای قرآنی 
برای مردم می داند و اظهار می کند: تاکنون 10شهرســتان استان 
برای برگزاری نمایشــگاه قرآن و عترت اعلام آمادگی کرده اند که 
پیش بینی می شود تعداد نمایشگاه های قرآنی در شهرستان های 

استان به 15نمایشگاه افزایش یابد.

نمایشگاه بزرگ قرآن در شیراز
فارس دیگر منطقه ای اســت که برپایی نمایشگاه استانی قرآن در 
مرکز آن قطعی شــده. محمدهادی ایمانیه، استاندار فارس با بیان 
اینکه نمایشگاه قرآن همزمان با ماه مبارک رمضان در محل دائمی 
نمایشــگاه های بین المللی فارس در شــیراز برگزار خواهد شــد، 
می گوید: رمضان بهار قرآن اســت و به همین دلیل در این ماه باید 
توجه ویژه ای به فعالیت ها و محافل قرآنی شود. قرار است همزمان 
با برگزاری نمایشگاه قرآن کریم در شیراز از کتاب شاهچراغ)ع( در 

گذر زمان رونمایی شود.

    
قم و خوزستان 2اســتان دیگری هســتند که برگزاری نمایشگاه 
اســتانی قرآن در آنها قطعی اســت، اما هنوز جزئیات بیشتری در 
این باره منتشر نشده است. اسامی دیگر استان های میزبان نمایشگاه 
قرآن پس از امضای تفاهمنامه  با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی طی 

روزهای آینده اعلام خواهد شد.

بازگشایی 2محور برف گیر 
بعد از 6 ماه

2محــور برف گیر خلخال-پونل بین اســتان اردبیل و 
گیلان و گردنه تته بین اســتان کردستان و کرمانشاه 
بعد از ماه ها بازگشایی شــدند. به گزارش همشهری، 
گردنه »تته« در استان کردستان پس از 4ماه مسدودی 
بازگشایی شــده اســت. این گردنه در محور ارتباطی 
سروآباد به پاوه آبان سال گذشته با بارش برف و کولاک 
شدید مسدود شد و رانندگان از مسیر جایگزین سروآباد 

- اورامان تخت تردد می کردند.
گردنه تتــه در منطقه هورامان ســروآباد در اســتان 
کردستان محور ارتباطی شهرســتان های سروآباد و 
مریوان به شهرستان پاوه و شهرهای نودشه و نوسود در 
استان کرمانشاه و همچنین محور ارتباطی شهر هورامان 
تخت و 10روستای تابعه آن با 12هزار نفر جمعیت است. 
عملیات بازگشایی مسیر خلخال-پونل نیز از صبح روز 
گذشته )سه شــنبه( با به کارگیری ۶دستگاه ماشین  
سنگین برف روب اداره راهداری وحمل ونقل جاده ای 

خلخال در داخل حوزه استحفاظی اردبیل شروع شد. 
رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای خلخال گفت: 
درصورت بازگشایی مسیر حوزه استحفاظی گیلان، این 
مسیر روی خودروهای عبوری باز خواهد شد. معروف 
خسروی افزود: عملیات برف روبی و بازگشایی 9کیلومتر  
برفی و بهمن گیر از مســیر واقع در حوزه استحفاظی 
شهرستان از حوالی روستای مجره تا سه راهی خلخال 
-پونل - اسالم درگردنه الماس تا آخر هفته جاری پایان 
می یابد و امکان تردد خودروها در این مسیر امکان پذیر 

می شود.
به گفته وی، درصورتی که از سمت گیلان نیز اقدام لازم 
برای بازگشایی مسیر مسدود شده  انجام شود، تردد در 
طول مســیر ۸1کیلومتری راه خلخال به پونل به طور 
کامل برقرار خواهد شد. محور ارتباطی خلخال به پونل 
با بارش نخستین برف زمســتانی از پاییز سال گذشته 
مسدود شد و ارتفاع برف در برخی از نقاط بهمن گیر این 

جاده به بیش از 5متر نیز رسید. 

 خبر

سیده زهرا عباسی؛ خبرنگارویژه

ریزگردها در آسمان البرز و کرمانشاه 
هواشناسی البرز و کرمانشاه از وقوع ریزگرد در این 2استان خبر داده اند و همزمان از کرمان 

هم گزارش می رسد تا پایان هفته، توفان شن شرق این استان را دربرمی گیرد. تهرانی ها هم آب و هوا  
از روز دوشــنبه هشــدار زرد مبنی بــر وزش بــاد شــدید و فعالیت ســامانه بارشــی تا 
جمعه)19فروردین( دریافت کرده اند. به گزارش همشــهری، مدیرکل هواشناسی البرز با بیان اینکه وزش باد 
شدید، کاهش کیفیت هوا و رگبار پراکنده تا شنبه هفته آینده برای این استان پیش بینی می شود، می گوید: 
تحلیل آخرین الگو های پیش یابی هواشناسی حاکی از گذر امواج ناپایدار تندری در البرز مرکزی خواهد بود که 
به موجب آن به تناوب در بعضی ساعات وزش باد نسبتا شدید گردوخاک و کاهش کیفیت هوا، رگبار پراکنده و 
رعدو برق در انتظار البرز است. آرش بهارونداحمدی می افزاید:  هوای امروز)چهارشنبه( کمی تا قسمتي نیمه ابری، 
وزش باد شدید و گرد و خاک و در بعضی ساعات هواي ناسالم برای گروه های حساس پیش بینی شده است. یحیی 
ذائبی، کارشناس بهداشت محیط مرکز بهداشت استان کرمانشاه هم با بیان اینکه شهرستان های قصرشیرین، 
گیلانغرب و سرپل ذهاب از نظر کیفیت هوا در وضعیت هشدار قرار دارند، می گوید: افراد حساس شامل بیماران 
قلبی- عروقی، تنفسی، مادران باردار، کودکان زیر 5سال و سالمندان تا رفع آلودگی هوا در این شهر از منزل خارج 
نشوند. حمیده حبیبی، رئیس مرکز پیش بینی هواشناسی کرمان از وقوع توفان طی روزهای پایانی هفته جاری 
در شــرق اســتان کرمان خبر می دهد و می گوید: طبق نقشــه های هواشناســی طی روزهای پایانی هفته 

جاری شهرستان های شرقی استان کرمان ازجمله ریگان و فهرج شاهد بروز تندباد خواهند بود.

عدد خبر

معاون هماهنگــی امــور اقتصادی اســتاندار 
سیستان و بلوچستان گفت: سرمایه گذاران 
برای نخستین بار در حوزه کشت خرما در این 
استان در حال ســرمایه گذاری 5هزار میلیارد 
تومانی هســتند که روند آن آغاز شده است. 
به گزارش روابط عمومی استانداری سیستان 
و بلوچســتان، داوود شــهرکی اظهــار کــرد: 
به زودی سیســتم یکپارچه صــدور مجوزهای 

سرمایه گذاری مستقر می شوند.

5000
میلیارد

سیستان و بلوچستان

رئیس پلیــس راهور بوشــهر گفــت: با 
توجــه بــه لغــو محدودیت هــای ســفر، 
امســال شــاهد افزایــش ۱۰۰درصــدی 
ســفرهای نــوروزی بــه اســتان بوشــهر 
بودیم. به گزارش ایســنا، جابــر پاپری 
اظهــار کرد: بــا وجــود افزایش ســفرها 
اما در معابر شــهری بوشهر تصادفات 
فوتــی ۷5درصــد و تصادفــات جرحــی 
۲۹درصــد نســبت به مــدت مشــابه 

پارسال کاهش داشته است.

100
درصد

بوشهر

فرمانــدار دشــت آزادگان گفــت: ســال 
کالای  و۶۸۲تــن  ۴۳۸هــزار  گذشــته 
غیرنفتی بــه ارزش ۱۰۶میلیــون و 5۱۰هزار 
و ۲5دلار از بازارچــه مــرزی چزابه بــه عراق 
صادر شــد که از نظــر ارزش ۱۲۰درصد و از 
نظر وزنــی ۲۶۷درصد افزایش داشــت. به 
گزارش ایرنا، حمید سیلاوی افزود: مصالح 
ســاختمانی، تره بار و میوه، لوازم خانگی، 
لبنیات و آهن از مهم ترین اقلام صادراتی 
به عراق از بازارچه مرزی چزابه بوده است.

120
درصد

خوزستان

آمارهای منتشر شــده در نخســتین هفته های 
1401 نشــان می دهد صــادرات غیرنفتی ایران 
سال گذشــته 100میلیارد دلار بوده است. بر این 
اســاس 1۶2میلیون تن کالا از گمرکات سراسر 
کشــور به خارج از مرزها فرستاده شد تا در زمانی 
که مراوده های مالی و تجــارت بین المللی ایران 
ســخت ترین روزهای خود را می گذراند، صادرات 

کشور 41درصد رشد داشته باشد.
اگر از زاویــه ای نزدیک تر به موضــوع نگاه کنیم، 
آمار منتشر شده از سوی گمرکات استان ها نشان 
می دهد در هر استان این رشــد کم یا زیاد اتفاق 
افتاده که این، خبر خوبی برای اقتصاد در شرایط 
تحریم است. با این حال وضعیت کردستان به عنوان 
تنها استان کشــور که رشد منفی صادرات را ثبت 
کرده است، نشان می دهد رشد کلی صادرات ایران 
هنوز در بعضی استان ها به ثمر نرسیده است و باید 

برای آن فکری شود.
در این میان به جز آمار و ارقام، استان ها با مسائل 
دیگــری هم برای صــادرات مواجه هســتند که 
مهم ترین آنها صادرات تولیــدات از مبادی مرزی 
استان های دیگر و نبود زمینه های صادرات و حمل 
و نقل است؛ مشکلاتی که به ویژه استان های محروم 

را با چالش مواجه کرده است .

کهگیلویه  و بویراحمد؛ محروم از صادرات
در جنوب غرب کشــور اســتانی با ظرفیت های 
معدنی و تجاری قرار دارد که هنوز به رشــدی که 
باید نرسیده است. براســاس آمار منتشر شده از 
سوی گمرک کهگیلویه  و بویراحمد فقط 2میلیون 
دلار کالا از این استان صادر شده است؛ رقمی که 
پایین ترین رتبه را در میان دیگر اســتان ها نشان 

می دهد.
با این حال به گفته رئیس اتاق بازرگانی اســتان، 
بخش عمده صــادرات کهگیلویــه  و بویراحمد از 
مرزهای دریایی استان های همسایه اتفاق می افتد.

جبار کیانی پور با بیان اینکه رقم اعلام شده صادرات 
کهگیلویه  و بویراحمد واقعی نیست، به همشهری 

می  گوید: عمده محصولات صادراتی استان مرتبط 
با صنایع و کشــاورزی است. سیمان و محصولات 
کشاورزی و گیاهان دارویی اصلی ترین کالاهایی  
است که از استان صادر می شــود، اما با این حال 
به دلیل اینکه شــرایط دپو و تخلیه در گمرک ما 
وجود ندارد، بیشتر تولیدات استان از بوشهر، فارس 

و خوزستان صادر می شود.
وی با بیــان اینکــه زیرســاخت های صادراتی و 
حمل ونقل هم در استان مناســب نیست، اظهار 
می کند: اصلی ترین دلیل کم بــودن محصولات 
صادراتی در اســتان این اســت کــه کهگیلویه  و 
بویراحمد کارخانه و صنایع اندکی دارد و سهمی از 

صنایع مادر نبرده است.
رئیس اتاق بازرگانی کهگیلویه  و بویراحمد درباره 
آمار تقریبی کالاهای صادراتی استان از گمرکات 
مختلف اظهار می کند: عدد تقریبی صادرات استان 
20 تا 50میلیون دلار برآورد می شود که البته باز 

هم نسبت به استان های دیگر کم است.
وی با بیان اینکه کهگیلویه  و بویراحمد 10درصد 
آب، ۸درصد جنگل و 17 تا 25درصد از نفت و گاز 
کشــور را در اختیار دارد، می افزاید: استان ما در 
زمینه توســعه متوازن از استان های دیگر عقب  تر 
است، زیرا زمینه ســرمایه گذاری در کهگیلویه  و 
بویراحمد فراهم نیست. این در حالی است که اگر 
دولت زمینه ای را که در دیگر استان ها ایجاد کرده 
برای ما هم فراهم کند، توســعه صنعتی می تواند 

رشد قابل توجهی در استان به همراه داشته باشد.

رشد صادرات ایلام
استان های جنوب غرب کشور به دلیل نزدیکی به 
کشورهایی مانند عراق به عنوان یکی از بازارهای 
اصلی ایران، اهمیت بسیار زیادی در زمینه صادرات 
دارند. در این میان ایلام با داشتن چند گمرک مهم 
ازجمله مهران نقش مهمی در صادرات کشور دارد 
و از استان هایی است که عملکرد گمرکی خوبی را 

در سال گذشته داشته است.
مدیرکل گمرک ایلام درباره رشــد 121درصدی 
صادرات از گمرکات این اســتان در سال گذشته 
به همشهری می گوید: بخشی از این رشد به دلیل 
برداشــته شــدن محدودیت های کرونایی برای 
صادرات بود. نگاه متفاوت دولت در سال گذشته 
به مرزها و قابلیت های آنها در کنــار رایزنی های 
مسئولان با کشور عراق موجب شد صادرات استان 

در سال گذشته افزایش یابد.
روح الله غلامی با بیان اینکه سیمان و پتروشیمی 
مهم تریــن محصــولات صادراتی ایلام اســت، 
می افزاید: تقریبا 170میلیون دلار از صادرات سال 
گذشته اســتان به تولیدات خود استان اختصاص 
دارد و باقی، اقلام دیگر استان هاست که از طریق 

مرزهای ایلام به خارج از کشور صادر شده است.
وی درباره اهمیت توسعه صادرات برای ایلام هم 
می گوید: هرچه صادرات در مرز بیشــتر باشــد، 
اشتغال مستقیم و غیرمســتقیم افزایش می یابد 

و به این ترتیب مســائلی مانند بیکاری کم رنگ تر 
 می شــوند. کردســتان، جامانده از قافله صادرات

با آنکه 3گمرک سنندج، باشماق مریوان و سیرانبند 
بانه در کردستان فعال هستند و همسایگی با عراق 
زمینه خوبی را برای صادرات در این استان فراهم 
کرده است. در سال 1400 کردستان تنها استانی 
بود که رشد منفی 33درصدی صادرات را تجربه 
کرد  و آن طــور که رئیس اتاق بازرگانی ســنندج 
گفته اســت اگر روند به همین شــکل ادامه یابد 
کردســتان بازارهای خود را دراقلیم کردســتان 

کشــور عراق که از نظر زبان و فرهنگ بســیار به 
 این اســتان نزدیک است، از دســت خواهد داد. 
سیدکمال حســینی کاهش صادرات از استان به 
این اقلیم را در سال 1400 حدود 40درصد اعلام 
می کند و می گوید: با اینکه مدام از تولید صحبت 
می شود اما در واقعیت زیرساخت، قانون و ذهنیت 
تولیدی وجود نــدارد. نبود چنیــن نگاهی باعث 
می شود که ما به جای گرفتن سهم بیشتر از بازار با 

کاهش صادرات مواجه  شویم.

      
فارس و البرز از دیگر استان هایی هستند که بخش 
عمده صادرات آنها از دیگر اســتان های کشور و 
به ویژه استان های مرزی انجام می شود؛ وضعیتی 
که موجب شــده سهم شــان از آنچه واقعا صادر 
می کنند کمتر باشــد. صــادرات غیرنفتی یکی 
از راه های مهم کســب درآمد کشــور است و هر 
اســتان بســته به ظرفیت خود می تواند سهمی 
در این زمینه داشته باشد و رشــد قابل توجه در 
 سال1400 نباید مسئولان را از نگاه موشکافانه به

کاستی ها غافل کند.

1400؛سالرشدصادراتاستانها
  10 استان در سال 1400صادرات میلیارد دلاری داشتند        سهم ناچیز کهگیلویه  و  بویراحمد از صادرات         کاهش 33 درصدی  صادرات در کردستان

رشدارزش صادراتاستان

42درصد1239میلیون دلارآذربایجان شرقی
38درصد712میلیون دلارآذربایجان غربی

146درصد500میلیون دلاراردبیل 
56درصد1355میلیون دلاراصفهان

121درصد1161میلیون دلارایلام
 44 درصد70  میلیون دلارالبرز

67درصد10هزار میلیون دلاربوشهر
177درصد92میلیون دلارچهارمحال و بختیاری

140درصد120میلیون دلارخراسان جنوبی
5درصد1276میلیون دلارخراسان رضوی 
113درصد152میلیون دلارخراسان شمالی

75 درصد6771  میلیون دلارخوزستان
108درصد490میلیون دلارزنجان

51درصد286میلیون دلارسمنان 
9درصد717میلیون دلارسیستان و بلوچستان

--فارس
88درصد491میلیون دلارقزوین

  92 درصد283میلیون دلارقم
منفی 33درصدیک میلیون و835هزاردلارکردستان
بدون تغییر2200 میلیون دلارکرمان 

15درصد2723میلیون دلارکرمانشاه
5درصد2میلیون دلارکهگیلویه و بویر احمد

63درصد183میلیون دلارگلستان
10 درصد729میلیون دلارگیلان

--لرستان
55درصد277میلیون دلارمازندران

39درصد1109میلیون دلارمرکزی
-2000میلیون دلارهرمزگان
295درصد38میلیون و337هزاردلارهمدان 

--یزد 

حمیده پازوکیگزارش 
خبرنگار

کهگیلویهوبویراحمــد10درصــدآب،
8درصــدجنــگلو17تــا25درصــداز
نفتوگازکشــوررادراختیاردارد،اما
درزمینهتوســعهمتوازنعقباســت.
بههمیندلیلهمپایینترینرتبهرااز

نظرصادراتدارد

مدیــرکلگمــرکایــام:نــگاهمتفاوت
دولــتدرســالگذشــتهبــهمرزهــاو
قابلیتهــایآنهــادرکنــاررایزنیهای
مســئولانباکشــورعــراقموجبشــد
صــادراتاســتاندرســالگذشــته

121درصدافزایشیابد
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قیمت گوشت قرمز بعد از یک سال 

بازار
صعود با شیبی ملایم، از پاییز سال 
گذشته روند افزایشــی پرشتابی 
به خود گرفــت و در نیمه دوم ســال بــه رقم های 

سرسام آوری رسید. 
در بیشــتر خرده فروشــی ها قیمت گوشت ممتاز 
گوسفندی و گوســاله از کیلویی 200هزار تومان 
فراتر رفت. گفته شد قیمت فروش عمده ران گوساله 
به ١٨0هزار تومان، سردســت گوساله به ١٧0هزار 
تومان، فیله گوســاله به ٣٣0هزار تومان، راســته 
گوساله به ١٨0هزار تومان، ران گوسفند به ١٨۴هزار 
تومان، سردست گوسفند به ١٨0هزار تومان، گردن 
گوسفند به ١۴2هزار تومان و راسته مغز بی استخوان 
گوسفندی به 2۹0هزار تومان رســیده است. این 
قیمت ها در حالی بود کــه تولیدکنندگان بارها در 
مصاحبه های خود اعلام کرده بودند دام ســبک و 
سنگین تولیدی روی دست دامداران مانده و دولت 
با توجه به کاهش بسیار شدید تقاضای داخلی برای 
جلوگیری از زیان بیشتر تولیدکنندگان باید مجوز 

صادرات دام مازاد را صادر کند. 
گفته های مســئولان اتحادیه تولید دام ســبک و 
ســنگین و همچنین شــورای تامین دام حاکی از 
آن بود که تولید داخلی بیش از نیاز بازار اســت. با 
توجه به قیمت زیــر ٧0هزار تومانی هــر کیلو دام 
در زمان فــروش، علت گرانی گوشــت را باید نه در 
بخش تولید بلکه در قســمت توزیع و خرده فروشی 
جست وجو کرد. براین اساس در آبان سال گذشته 
دولت مصوبه صادرات ٣00هزار راس دام ســبک و 
۵0هزار راس دام سنگین را صادر کرد اما ۴ماه پس 
از آن یعنی نیمه های اسفند ماه به دنبال تداوم گرانی 
در بازار، مجوز صادرات دام لغــو و مدتی پس از آن 

برخلاف پیش بینی ها مجوز واردات گوشــت گرم 
نیز صادر شــد. این در حالی بود که واردات گوشت 
منجمد از مدت ها قبل انجام و این نوع گوشــت در 
فروشگاه های زنجیره ای توزیع می شد. این اقدام با 
انتقاد تولیدکنندگانی مواجه شــد که معتقد بودند 
دســت هایی در کار بوده تا با گرانی عمدی گوشت 
در بازار برای واردات این کالا مجوز بگیرند و دولت 
دانسته یا ندانسته با این عوامل که از سوی تشکل های 
تولیدی مافیای واردات گوشــت خوانده می شــد، 
همراه شده است. تولیدکنندگان تأکید داشتند در 
مدت زمانی که صادرات در جریان بود قیمت گوشت 
در بازار داخلی افزایش نیافته و این نشــان می دهد 
صادرات دام نقشــی در بالا بودن قیمت گوشت در 

بازار داخلی ندارد.

چرا واردات، گوشت را ارزان نکرد؟
اقدام دولت برای واردات گوشــت گــرم، اگرچه با 
انتقاد دامداران همراه بود اما مصرف  کنندگانی که 
با قیمت های بسیار بالا قادر به خرید گوشت نبودند 
از آن اســتقبال کردند به این امید که دست کم در 
روزهای پایانی سال و شــب عید قیمت گوشت در 
قصابی ها پایین بیاید، اما ایــن اتفاق نیفتاد. رئیس 
اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی تهران روز 
گذشته در گفت وگو با همشهری درباره اینکه با تمام 
اقدامات انجام شده از ســوی دولت قیمت گوشت 
همچنان بسیار بالاســت می گوید: قیمت گوشت 
در این هفته کیلویی ١0هزار تومان نسبت به هفته 
گذشته ارزان شده اما محاسبات دیگری غیر از قیمت 
خرید گوشت در تعیین نرخ فروش دخالت دارد که 
خریداران از آن بی خبرند. اصغر ملکی با اشــاره به 
حذف بخش زیــادی از وزن دام در هنگام خرید از 

کشتارگاه و در خرده فروشــی ها، می افزاید: به دلیل 
تعطیلی جگرکی ها در ماه رمضان، جگر گوسفندی 
روی دســت قصابی ها می ماند و وقتی قیمت جگر 
به دلیل افت تقاضا کاهش پیدا می کند به یقین روی 
قیمت گوشت تأثیرگذار است. وقتی قیمت دنبه به 
کیلویی ٨0هزار تومان می رســد کمک می کند که 
قیمت گوشت پایین بیاید، اما روزی که قیمت آن به 
۴0هزار تومان می رسد طبیعتا قیمت گوشت برای 
جبران این افت، افزایش می یابد، قیمت پوست نیز 
روی قیمت گوشت اثرگذار است و اینها فاکتورهایی 
اســت که باید با هم همخوانی داشــته باشد. بازار 
هرکدام ملتهب  شود قیمت دیگری با شوک مواجه 

می شود.
او با بیان اینکه »تعیین قیمت گوشت داستانی برای 
خود دارد« می افزاید: گوسفند زنده ای که خریداری 
می شود در همان لحظه سر بریدن حداقل ٣کیلو از 
وزن آن کم می شود چون امعاء و احشای داخلی آن 
خارج می شود، کنسرو نیست که از جایی بخرند و در 
جای دیگر با همان وزن بفروشند و بگویند این قیمت 

خرید و این قیمت فروش است. 
ملکی اضافه می کنــد: وقتی قصاب گوشــت را از 
کشتارگاه می خرد قیمت اولیه ای دارد، قصاب بعد 
از فروختن پوست، کله، سیرابی و جگر به طور مثال 
می بیند که دنبه خریدار نــدارد و در حالی که برای 
هرکیلو از آن ٧۵هزار تومان پرداخت کرده حالا باید 
آن را ۴0هزار تومان بفروشد، این برای او ضرر است 
و این ضرر را به ناچار با کشیدن روی قیمت گوشت 

جبران می کند.

واردات دیرهنگام انجام شد
هم اکنــون دامــداران گوســفند را کیلویــی 
٧0تا ٧۵هــزار تومان می فروشــند. به گفته رئیس 
اتحادیه فروشــندگان گوشت گوســفندی تهران، 
قصابی ها هر کیلو گوشت گوسفندی را از کشتارگاه 
بیــن ١6۵تا ١٧0هزار تومان خریــداری می کنند 
درحالی که قیمت فروش هر کیلو شقه گوسفندی 
بدون دنبه در قصابی ها ١٨۵هزار تومان است. این 
قیمت با توجه به ١0درصدی که خرده فروشان به طور 
مجاز می توانند روی قیمت مصرف کننده بکشند، زیاد 
نیست. هر کیلو گوشــت منجمد در میادین میوه و 
تره بار نیز کیلویی ١١۵هزار تومان به فروش می رسد 
و کمترین قیمت هر کیلو شقه گوسفندی در میادین 
١١٧هزارتومان اســت، اما قیمت اجزای پرطرفدار 
گوشت چه در بخش گوسفندی و چه گوساله بسیار 
بالاتر از این است. ملکی با اشاره به اینکه بیشتر مردم 
در تهران خواهان گوشت ممتاز هستند و قیمت این 
نوع گوشت بالاست، می گوید اگر دولت واردات را به 
روزهای پایانی ســال موکول نمی کرد شاید قیمت 
گوشت می توانست از اینکه هست پایین تر بیاید اما 

واردات دیرهنگام انجام شد.

عوامل پنهان گرانی گوشت
گوشت قرمز با وجود به نصف رسیدن تقاضای خرید، ماندن مازاد تولید روی دست دامداران و آغاز واردات از روزهای پایانی 

سال گذشته، همچنان گران و دور از دسترس بخش زیادی از اقشار جامعه است

تازه ترین گزارش پژوهشکده بانک مرکزی نشان می دهد

کاهش تولیدات صنعتی برای چهارمین ماه
اطلاعات پژوهشکده پولی و بانکی نشان می دهد روند 

تولید
تولید کارخانه های صنعتی برای چهارمین ماه متوالی 
نزولی است. در این میان 2 صنعت پتروشیمی و فلزات 

اساسی با بیشترین میزان کاهش تولید مواجه شده اند.
به گزارش همشهری، پژوهشکده پولی و بانکی به عنوان بازوی تحقیقاتی 
بانک مرکزی تازه ترین گزارش شاخص تولیدات صنعتی را که برگرفته 
از عملکرد شرکت های صنعتی بورس اســت، منتشر و اعلام کرد روند 
کاهش تولید در کارخانه های صنعتی برای چهارمین ماه متوالی ادامه 

یافته است.
طبق این اطلاعات در شرایطی که میزان تولید در کارخانه های صنعتی 
در شهریور سال قبل اندکی بهبود یافت بود، اما از پاییز پارسال دوباره 
روند نزولی تولید در کارخانه های صنعتی آغاز شده و شاخص تولیدات 
صنعتی در پاییز پارسال نسبت به  مدت مشابه سال قبل به بازده منفی 
یک تا صفر درصد رســید. این روند نزولی تولیــد در دی و بهمن ماه 
نیز ادامه یافته و شــاخص تولید صنعتی در این دو ماه به ترتیب منفی 
0٫١درصد و منفی 0٫٧درصد بوده اســت. در این میان برخی صنایع 

نسبت به سایر صنایع با افت بیشتری مواجه شده اند.

وضعیت صنایع از نظر تولید
اطلاعات پژوهشکده پولی و بانکی نشان می دهد یکی از دلایلی که به 
کاهش شاخص تولیدات صنعتی منجر شده کاهش تولید در 2صنعت 
محصولات شیمیایی و فلزات اساسی اســت و علت این کاهش تولید، 

کاهش سطح تقاضا در این صنایع است که عمدتا صادراتی هستند.
روند نزولی تقاضا برای محصولات این دو صنعت موجب شده موجودی 
انبار این کارخانه ها در چند ماه گذشته افزایش یابد؛ به عبارتی کاهش 
تقاضا باعث شــده محصولات این دو گروه که عمدتا تولید کننده های 
پتروشیمی و فولاد هستند، به جای بازار راهی انبار ها شود. با توجه به 
اینکه این دو صنعت، سهم زیادی از تولیدات صنعتی کشور دارند افت 
تولید در این صنایع مهم ترین عامل کاهش شاخص تولیدات صنعتی 
بوده است. با این حال کاهش تولید فقط مربوط به این صنایع نیست و 

میزان تولید در صنایع مهمی مانند دارو ســازی  و صنایع غذایی هم در 
بهمن ماه کاهش یافته است. از دیگر صنایعی که با کاهش تولید مواجه 
شده اند می توان به تولید کننده های دســتگاه های برقی و محصولات 

فلزی اشاره کرد.
با وجود این نزول، میزان تولید در برخی از صنایع هم در بهمن ماه پارسال 
رشد کرده است؛ به طور مثال آمار ها نشان می دهد شاخص تولید صنایع 
خودروسازی و ساخت قطعات، لاســتیک و پلاستیک، ماشین آلات و 
تجهیزات و فرآورده های نفتی افزایش یافته است؛ با این حال شاخص 
تولید صنعت خودروسازی و ساخت قطعات در بهمن ماه کمتر از نرخ 

رشدی بوده است که در دی ماه به ثبت رسیده است.

پیش بینی آینده 
بیشتر از ۴ماه اســت که روند نزولی تولید ادامه دارد و مشخص نیست 
که این روند نزولی تولید در کارخانه های صنعتی تا کجا ادامه دارد، اما 
بازوی تحقیقاتی بانک مرکزی پیش بینی کرده بــا توجه به روند رو به 
رشد موجودی انبار کارخانه ها که نشان دهنده کاهش سطح تقاضاست، 

احتمالا این روند نزولی تولید در ماه های آینده هم ادامه خواهد یافت.
 طبق اطلاعات پژوهشــکده پولی و بانکی، موجودی انبار کارخانه ها از 
خرداد تا آذر ١۴00 به جز شهریور ماه افزایش یافته است و این افزایش 
از مهر ماه روند فزاینده ای گرفته و در آذر ماه شــاخص موجودی انبار 
کارخانه ها بیشترین افزایش را در یک سال اخیر داشته است. در دی  ماه 
و بهمن ماه نیز این روند رو به رشد ادامه یافته که نشان می دهد میزان 
کاهش تولید در صنایع، کمتر از میزان کاهش فروش بوده است و این 

روند در موجودی انبار می تواند نشان دهنده تضعیف تولید صنعتی در 
ماه های آینده باشد.

طبق اطلاعات پژوهشــکده پولی و بانکی، بیشــترین میزان افزایش 
موجودی انبار مربوط به 2صنعت محصولات شیمیایی و فلزات اساسی 
است که در ٣ماه اخیر افزایش قابل توجهی داشته است که این موضوع 
ناشی از کاهش ســطح تقاضا در این صنایع بوده اســت.یکی دیگر از 
صنایعی که در ماه های اخیر حجم انبار تولیداتش افزایش یافته، صنعت 
داروسازی است که این افزایش با صنایع شیمیایی و فلزات اساسی تفاوت 
دارد و به نظر می رســد بخش اصلی این افزایش موجودی انبار ناشی از 
محدودیت های طرف عرضــه مانند کمبود مواد اولیه وارداتی باشــد. 
در چنین شرایطی با توجه به آنکه انبار کالاهای صنعتی در کارخانه ها 
به دلیل کاهش تقاضا در حال افزایش است، برآورد می شود سطح تولید 
در ماه های آینده هم متناسب با کاهش سطح تقاضا کاهش یابد و به نزول 

شاخص تولیدات صنعتی در ایران منجر شود.

نرخ رشد تولید در صنایع- ارقام به درصد
بهمن 1400دی 1400نام صنعت

1.9-0.5- صنایع شیمیایی
2-2.7-فلزات اساسی
9.98.3خودرو سازی 
3.7-2.3-صنایع غذایی

1.7-2.5- کانی های غیرفلزی
4.9-6.8-دارو سازی 

11.1-7.7-دستگاه های برقی
4.32.7 لاستیک و پلاستیک

3.70.3ماشین آلات و تجهیزات
1.11.5فرآورده های نفتی

1310.8 منسوجات
3.6-4.5-محصولات فلزی
15.220.5محصولات کاغذی
0.7-0.1-شاخص کل بورس

در مبادلات دیروز 8هزار و 896میلیارد 
تومــان اوراق بهــادار در بــازار ســرمایه 
دادوســتد شــد که از این میزان 5هزار 
و 327میلیارد تومان به معاملات خرد 
سهام و بقیه به اوراق بدهی و معاملات 

عمده اختصاص یافت.

 5327
میلیارد 
تومان

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 406شرکت 
رشد و 201شرکت کاهش یافت. قیمت سهام 12شرکت 

هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 4هزار و 
295میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 
فروش سهامداران حقیقی به 4هزار و 303میلیارد 

تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 8میلیارد تومان 
نقدینگی از بازار خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 2هزار و 
633واحد، معادل 0.18درصد رشد کرد و به یک میلیون 

و 471هزار و 453واحد رسید.

1,472

1,471

1,470

1,469

1,468

1,467

1,466

1,465

1,464

3
66

31

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

1024

1032

4303

1295

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

شاخص تولیدات صنعتی نشان می دهد که به دلیل 
کاهــش تقاضــا، میــزان تولیــدات صنعتــی کاهــش 

یافته است

به ر غــم شــکاف عمیــق میــان قیمــت 

خریــد دام از دامدار بــا قیمت فروش 

در قصابی ها، خرده فروشان معتقدند 

با توجه به حذف بخش زیادی از وزن 

گوشــت خریداری شده از کشــتارگاه 

قیمت کنونی منطقی است

 زولبیا، بامیه و خرمای میادین
ارزان تر از سطح شهر

قیمت زولبیا و بامیه در میادین ۵هزار تومان ارزان تر از ســطح 
شهر اســت. قیمت هر کیلو زولبیا و بامیه درجه یک در میادین 
میوه وتره بار 6۵هزار تومان و هر کیلو زولبیــا و بامیه درجه 2، 
۵۵هزار تومان تعیین شده است. انواع خرما نیز در میادین بین 

۵0 تا ٨0درصد با سطح شهر اختلاف قیمت دارد.

زولبیا و بامیه 
درجه یک
65,000
70,000

زولبیا و بامیه 
درجه2
55,000
60,000

آلویی

41,000
75,000

کبکاب

33,500
50,000

زاهدی

30,000
70,000

دشتستان

25,000
40,000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

کیلوگرم/ تومان

70,000
160,000

پیارم

خاصویی

36,000
75,000

 جابه جایی رکورد های تاریخی 
در بورس کالا 

آمارها نشان می دهد در سال گذشــته بورس کالا رکورد های 
تازه ای ثبت کرده و ارزش معامــلات در اغلب بخش ها افزایش 
یافته است. ارزش کل معاملات بورس کالا در سال گذشته جمعا 

با ۹0درصد رشد از مرز 66۵هزار میلیارد تومان عبور کرد.

تغییرات قیمت حلوا شکری 
حلوا شکری که از خوراکی های  نسبتا پرمصرف در 
ماه مبارک رمضان است در ۵ماه گذشته روند رو به 
رشدی در قیمت داشته و از میانگین قیمت هر کیلو 
٨0هزار تومان برای انواع ساده به بیش از ١00هزار 
تومان رسیده است. انواع افزودنی هایی نظیر کنجد 
و پسته قیمت حلوا شکری را بین 2 تا ٣هزار تومان 

افزایش می دهد.

میادین

داده نما

بازار سرمایه

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان

آبان 1400
فروردین 1401

عقاب، ساده - 
400گرمی

36,000
49,000

آبان 1400
فروردین 1401

سهیل، رژیمی - 
250گرمی

19,000
27,500

آبان 1400
فروردین 1401

شیررضا، شیری - 
200گرمی

18,500
30,000

آبان 1400
فروردین 1401

قدیما، پشمکی - 
500گرمی

43,300
70,000

آبان 1400
فروردین 1401

عقاب، پسته ای - 
400گرمی

42,000
58,000

آبان 1400
فروردین 1401

بیسفود، ساده - 
450گرمی

43,500
56,000

آبان 1400
فروردین 1401

شیررضا، پسته ای - 
400گرمی

32,000
41,000

آبان 1400
فروردین 1401

قدیما، کنجدی - 
400گرمی

40,700
53,000

تالار شیشه ای

رشد 128درصدی 
 معاملات 

فیزیکی

رشد 74درصدی 
ارزش معاملات 

پتروشیمی

رشد 77درصدی 
معاملات 

فرآورده های نفتی

رشد 674درصدی 
تالار فرعی 
بورس کالا

رشد 11درصدی 
معاملات گواهی 

سپرده

رشد 5درصدی 
معاملات 
صندوق ها

رشد 319درصدی 
معاملات صنعتی 

و معدنی

ســال گذشــته در مجمــوع بیــش از 
76میلیون و 146هزار تن انواع محصول 
در بازار فیزیکی بورس کالا مورد معامله 
قرار گرفت که نســبت به سال گذشته 

128درصد رشد داشت.

سال گذشته جمعا 5میلیون و 
379هزار تن محصولات پتروشیمی به 

ارزش 145هزار و 380میلیارد تومان 
در بورس کالا دادوستد شد که از 

نظر حجم 4.6درصد و از نظر ارزش 
74درصد رشد نشان می دهد.

در مبادلات سال گذشته 12میلیون و 
895هزار تن فرآورده نفتی به ارزش 

107هزار و 500میلیارد تومان در 
بورس کالا دادوستد شد که این میزان 

77درصد رشد نشان می دهد.

در سال1400 بالغ بر 374هزار و 303تن 
انواع محصول در بازار فرعی به ارزش 
7هزار و 166میلیارد تومان مبادله شد 

که از نظر حجم 204درصد و از نظر 
ارزش 674درصد رشد نشان می دهد.

در سال گذشته جمعا 9هزار و 
800میلیارد تومان انواع گواهی سپرده 
کالایی در بورس کالا دادوستد شد که 
رکورد تازه ای در این بورس محسوب 
می شود و نشان می دهد ارزش این 

معاملات 11درصد نسبت به سال قبل 
رشد كرده است.

ارزش معاملات صندوق های کالایی 
در سال گذشته با ثبت رکورد تازه ای 

به 6هزار و 200میلیارد تومان رسید که 
نشان می دهد نسبت به سال1399 

بالغ بر 5درصد رشد کرده است.

معامله گران در سال گذشته 
57میلیون و 497هزار تن انواع 

محصول های صنعتی و معدنی را به 
ارزش 369هزار و 898میلیارد تومان 

مورد دادوستد قرار دادند که به لحاظ 
حجم 319درصد و به لحاظ ارزش 
123درصد بیشتر از سال99 بود. استقبال از سامانه سجام 

آمار ها نشان می دهد تعداد ثبت نام ها در سامانه سجام از اواخر 
سال١۴00 افزایش یافته است. این استقبال از سامانه سجام در 
حالی انجام شده که قرار است از سال آینده پرداخت سود سهام 
شرکت های بورس به صورت اجباری از طریق این سامانه انجام 
شود. تازه ترین آمارها حاکی از آن است که در اسفندماه١۴00، 
26٧هزار و 602 ثبت نام از سوی سرمایه گذاران حاضر در بازار 
سرمایه در سامانه سجام صورت گرفت. تعداد احراز هویت شده ها 
نیز با عبــور از 2٣۴هزار ســهامدار در این ماه بــه 2٣۴هزار و 
2۴٧مورد رســید که نســبت به بهمن١۴00، ٧١درصد رشد 
نشــان می دهد. در این میان اســتان تهران با بیشترین تعداد 
ثبت نام در صدر قرار دارد. استان هاي اصفهان، خراسان رضوی، 
خوزستان و مازندران در رتبه های بعدی هستند. تعداد افرادی 
که در این ســامانه در آخرین ماه سال قبل ثبت نام کرده اند، به 

شرح زیر است:

45464 مورد تهران

13956 مورد مازندران

16386 مورد خوزستان

20265 مورد اصفهان

19561 مورد خراسان رضوی



این همه تحقیر؛ 
چرا؟

رسول بهروشیادداشت
روزنامهنگار

 شاید اسکوچیچ بهترین گزینه برای 
هدایت تیم ملی نباشد، اما آیا کسی می داند 

»جرم« او چیست؟
همیناولکاریکنکتهراروشــنکنیم؛
اینکهبخــشبزرگیازتردیدهــادرمورد
صلاحیتدراگاناســکوچیچبرایهدایت
تیمملیایراندرجامجهانــی،بجاوقابل
تاملاست.همهکســانیکهاینروزهادم
ازتغییرمربــیمیزنند،لزومــااهلحب
وبغضنیســتند.تیمملــیمهیایحضور
دربزرگتریــنتورنمنــتفوتبالیجهان
میشودوقرعهمتعادلیهمداردکهشاید
بهماشــانسصعودبدهد.همــهماایرانی
هستیموبیشوکمدغدغهسرافرازیتیم
ملیراداریم.دراینمیانهرکســیحق
داردنظرشرابگوید.شــایدراهدرستتر
اینباشدکهاســکوجایخودشرابهیک
مربیبزرگتربدهد،شایدهمنه.اینیک
بحثدیگراســت،اماچیزیکهآدمراآزار
میدهدتحقیــر،تحقیروبازهــمتحقیر
اســت؛حملاتبیامانوتقبیحوتمسخر
سرمربیفعلیتیمملی،درحالیکهروشن
نیستاوبهچهجرمیبایداینهمهفشارو

سرزنشراتحملکند.
داستانایناســتکهیکروزیکنفردر
فدراسیونفوتبالبهاســکوچیچپیشنهاد
هدایتتیمملــیرادادومربیکرواتهم
پذیرفت؛همیــن.مگراوباتــوپوتانک
نیمکتتیمملیراتسخیرکردهکهچنین
بیرحمانهموردسرزنشقرارمیگیرد؟اگر
اسکودراینقوارههانبوده،اشتباهاصلیرا
کسیمرتکبشــدهکهبهاوپیشنهادداده
است.داســتانازاینجابهبعدبامزهترهم
میشــود.درشــرایطیکههمهکشوردر
هراسازحذفتیمملیبودند،اسکوچیچ
مرحلهدشــوارپیشمقدماتــیرابااقتدار
پشــتســرگذاشــت،آنهمدرحالیکه
میزبانیمتمرکزبهشــکلغیرمنصفانهبه
بحرینسپردهشدهبود.بعدهمدرمرحله
آخرانتخابینتایجدرخشانیگرفتوتیم
ملیرابهجامجهانیرساند.درسراسراین
فرایند،قصوروگناهاسکوچیچچهبودهکه
اینطوربایدشخصیتشخردشود؟گروهمان
آسانبود؟شمابهبزرگیخودتانببخشید.
مگردردودورهقبلــیمقدماتیباآلمانو
ایتالیاهمگروهمیشــدیم؟طی10ســال
گذشتهازبینژاپن،عربســتانواسترالیا
فقطیکبارباژاپنبــازیکردیموبا3گل
باختیم.بازیکنانخوبیدراختیارداشتیم؟
ببخشــیدکهویلموتــس8میلیوندلاری
باهمینهــابهعراقوبحریــنباخت.تیم
ملی»جادوگر«داشــت؟اگرکارجادوگر
اینقدرخوباســت،حتمااوراباخودتان
بهجامجهانیهمببریدتاانگلیسوآمریکا

رالهکنیم!
حکایتاســکو،حکایتتحقیــربیدلیل
اســت.روزیدههامصاحبهعلیهاشانجام
میشود،صدهاشــوخیوهزارانکامنت
خردکنندهدرمورداوبهنگارشدرمیآید،
بیآنکهچراییاشروشنباشــد.روزنامه
رســمیمملکتتیتریکمتــریمیزند
که:»بایــکخداحافظیخوشــحالمان
کن.«خداوکیلــیبین8میلیاردســاکن
کرهزمینکدامآدماحمقیپیدامیشــود
کهیکتیــمراازمرزســقوطوحذفبه
جامجهانیبرســاندوبعدخــودشبگوید
»ببخشید،مندرحدتیمشــمانیستیم.
وقتششــدهمربیبهتــریبیاورید«؟هر
چهمیگویدمسخرهاشمیکنند.یکروز
ســطحتاکتیکیبازیکنانایرانیرا»قابل
پیشــرفت«میخواند،همهبــهاویورش
میبرندکهماایرانیهــافلانیموبهمانیم.
حالاهمکهگفتــهبازیبــاانگلیسفقط
یکمسابقهاستوشــایداصلاایرانبرنده
آنباشد،فلانمربیبومیایرادگرفتهکه:
»حرفاســکوچیچبچگانهبود.«خبچه
انتظاریداشتید؟توقعداریدسرمربیتیم
ملیبعدازقرعهکشیبگویدمااصلادرسایز
انگلستاننیستیموصددرصدبهسختیاز
اینتیمشکستخواهیمخورد؟چهبگوید
کهدســتشنیندازید؟چــهکارکندکه

مسخرهاشنکنید؟
شایداسکوچیچمناســبترینگزینهبرای
هدایتتیمملینباشــد.دربدترینحالت
حتیشایدبرخیشــایعاتدرموردپشت
پردهدعــوتاوازچندبازیکــنبهاردوی
تیمملییاروابطخاصــشبابعضیاهالی
رسانهدرستباشد،اماتحتهیچشرایطی
نبایــد»انصــاف«راذبحکــرد.جامعهای
کهعادتبــهبیانصافیپیــداکرد،جای
خطرناکیبرایزندگیخواهدبود.همین
آدمباهمــهمعایبشمــاراازبرزخنجات
دادوبهمســابقاتیرســاندکــهایتالیای
بزرگدرحســرتصعودبــهآنماند.اگر
همجمعبنــدینهاییبراینشــدکهدر
راستایمنافعتیمملیقبلازجامجهانی
بااســکوچیچوداعکنیم،اینکاربایددر
کمالادب،احتراموقدرشناســیصورت
بگیرد.اینهمهتوهینوتحقیروتمسخر،
فقطمایهتأســفاست؛افســوسبهحال
جماعتیکهشایدمردرویاهایشان،یکی
مثلمارکویلموتسشیادوبیتعهدباشد.
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یحیی؛ عامل اتحاد استقلالی ها
سرمربی پرسپولیس چگونه همه مربیان آبی 

لیگ را رستگار کرد؟ عنایتی آخرین استقلالی 
است که از یحیی امتیاز گرفته است

20

باید دید مبلغ درخواستی 20میلیون 
یورویی پورتو و شرایط میلان امکان انتقال 

طارمی به ایتالیا را فراهم می کند یا خیر؟

از آشتی خبری نیستریسک برای آقای شماره9
دعوت از کیانوش و سهراب با واکنش های مثبتی 

همراه شده، سرمربی تیم ملی وزنه برداری 
می گوید بازگشت آنها بستگی به نظر خودشان دارد

1819

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

ویارئال

بایرن
23:30

چلسی

رئال
23:30

لیگ قهرمانان اروپا  - یک چهارم

کار پرسپوليس برای قهرمانی  در ليگ 
 سخت تر شد اما همه زيان های
 اين تيم همين نيست

چه فصل
 بی ثمری!

برنامه بازی

پنج شنبه 18 فروردین 1401

پاختاکور

سپاهان
21:45

فولاد

الغرافه
21:45

لیگ قهرمانان آسیا

فرانکفورت

براگا

بارسلونا

گلاسکو رنجرز

23:30

23:30

پنج شنبه 18 فروردین 1401

لایپزیش

وست هام

آتالانتا

لیون

23:30

23:30

لیگ اروپا - یک چهارم

خلیج فارس ماهشهر

مس  رفسنجان
20:15

شنبه 20 فروردین 1401

 پرسپولیس

مس کرمان

آلومینیوم اراک

خیبر خرم آباد

20:15

20:15

جام حذفی - یک چهارم

یکشنبه 21 فروردین 1401

 استقلال

 نساجی مازندران
20:15

ی|
سای

پار
یام

س| پ
عک





18
2 3 0 2 3 6 0   چهارشنبه  17 فروردین 1401    شماره  8468  2

ی|
سای

 پار
یام

س|پ
  عك

   

حمید مطهری؛ هم اکنون در گوگل

شما مار زخمی هستی؟

درخششی که گم شد

بخشی از فشــارهایی که این اواخر 
متوجه پرسپولیس شده، به خاطر 
جملات عجیب و غریبی است که 
حمید مطهری در نشســت های 
خبــری و ســایر مصاحبه هــای 
پرشمارش به زبان می آورد. دستیار یحیی 
گل محمدی علاقه ویژه ای به بیان جملات قصار و انگیزشی دارد؛ 
آنچه اگر در مقیاس محدود و به طور جسته و گریخته اتفاق می افتاد 
خیلی هم خوب بود اما مطهری به اصطلاح امروزی شــورش را 
درآورده است. او مدام جملات پرزرق و برق می گوید و سوژه دست 
رقبا می دهد. مثلا در نشست خبری قبل از بازی با هوادار گفت: 
»سعی می کنیم از آجرهایی که به سمت مان پرت می شود کاخ 
قهرمانی بسازیم.« خب طبیعی بود که بعد از بازی کلی با این جمله 
شوخی شود. احتمالا مطهری هم اکنون در گوگل در جست وجوی 

جملات قصار پیرامون حكمت های قهرمان نشدن است!

خیلی چیزها در مسابقه پرسپولیس 
و هوادار می توانســت تغییر کند، 
اگر مهدی عبدی در دقایق آغازین 
بازی آن فرصت طلایی گلزنی را 
مقابل دروازه خالی از دست نمی داد. 
عبدی فرار و سانتر خارق العاده مهدی 
ترابی را به فنا داد تا شــاید کل سرنوشــت فصل عوض شود. 
او البته اســتعداد خوبی دارد، اما مدت هاســت که فوتبالش 
پیشرفت نكرده و درجا می زند. حتما بابت بخشی از این قصور 
کادر فنی باید پاسخگو باشد و توضیح بدهد که چرا نمی تواند 
از سرمایه های انسانی اش استفاده کند. با این حال خود عبدی 
هم مقصر است؛ بازیكنی که صددرصد تمرکزش روی فوتبال 
نیســت، مدام در فضای مجازی به ســر می بــرد و به خودش 
لقب هایی مثل مار زخمی و... می دهد. برادر عزیز؛ دیگران باید 

از شما تمجید کنند، نه اینكه خودت به خودت لقب بدهی.

توقف پرسپولیس برابر هوادار آنقدر 
برای طرفداران این تیم ســنگین 
و غیرقابــل هضم بــود که عمده 
مباحث بعد از مسابقه معطوف شد 
به عملكرد کادرفنی و سایر مسائل 
کلان از این دست. چیزی که این وسط 
گم شــد اما نمایش خوب احمد گوهری بــود. گلری که در 
تعطیلات نیم فصل از نفت آبادان جذب شــد، در ابتدا نمایش 
متزلزلی برابر مس رفسنجان داشت و خیلی ها از جذب او ایراد 
گرفتند. با این حال در ادامه با مشــكلاتی که برای حامد لک 
به وجود آمد، گوهری فرصت یافت به دروازه بان اول پرسپولیس 
تبدیل شود. او در داربی عملكرد بدی نداشت، اما مقابل هوادار 
واقعا درخشید. گوهری چندین موقعیت خوب را از تیم حریف 
گرفت و چه بسا اگر او درون دروازه نبود، تراژدی سرخ ها کامل 

می شد. این دروازه بان عملكردی قابل ستایش داشت.

پرســپولیس این هفتــه توقف تلخی 
مقابــل هــوادار داشــت و تقریبا کار 
قهرمانی را برای استقلال یكسره کرد. 
قرمزها در روزی که به لحاظ امید گل 
برتر از حریفشــان بودند و تقریبا به اندازه یک گل بیشتر از هوادار 
موقعیت ایجاد کردند، در گلزنی ناکام ماندند تا دومین تساوی بدون 
گل آنها در این فصل رقم بخورد. پرسپولیس پیش از این فقط در 
داربی رفت مقابل استقلال به تساوی بدون گل رسیده بود و به جز 
آن مسابقه، هیچ یک از بازی های این تیم بدون گل تمام نشده بود. 
تیم یحیی در مصاف با هوادار به امید گل 1.44 رسید و در مقابل 
به حریفش امید گل 0.49 را داد. با این حســاب بازی می توانست 
با برتری یک گله سرخ ها همراه باشــد اما عبدی و تمیروف و بقیه 

امیدها را ناامید کردند.

بهترین بازیكن مســابقه پرسپولیس و 
هوادار دروازه بان تیــم میزبان بود که 
مقابل حملات سرخپوشــان به خوبی 
مقاومت کرد و دروازه اش را بسته نگه 
داشت. مســلم حق شناس در بیشــتر بازی های این فصل ذخیره 
مهرداد بشاگردی بوده و تقریبا نصف رقیبش در دروازه هوادار قرار 
گرفته است. اما عنایتی در این مسابقه حق شناس را به بشاگردی 
ترجیح داد و این دروازه بان هم با 9مهار موفق به نمره9.05 رسید و 
یكی از بهترین نمایش های یک گلر در لیگ جاری را ثبت کرد. این 
دومین بار در فصل جاری است که یک دروازه بان به نمره بالاتر از 
9 می رسد. نفر قبلی محمدرضا اخباری بود که در بازی تراکتور و 

پیكان نمره9.09 گرفت.

و امــا بهترین بازیكن پرســپولیس در 
مصاف با هوادار مهــدی ترابی بود که 
از متریــكا نمــره7.56 را دریافت کرد. 
ترابی یک شــوت زد کــه در چارچوب 
نبود اما 6بار با پاس های کلیدی  هم تیمی هایش را در موقعیت قرار 
داد و همین آمار خوب پاس های کلیدی نمره او را در این بازی بالا 
برده است. بعد از ترابی به یک نام جالب برمی خوریم؛ احمد گوهری 
با نمایش خوبش مقابل هوادار و ثبت نخستین کلین شیت خود در 
لباس پرسپولیس به نمره7.22 رسید تا دومین بازیكن برتر تیمش 
باشد. علی نعمتی )7.04(، رامین رضاییان )7.02( و فرشاد فرجی 
)7.01( دیگر بازیكنان پرسپولیس بودند که نمره بالاتر از 7 گرفتند.

پرســپولیس در 4هفته اخیر فقط یک پیروزی به دست آورده و در 
حال ســپری کردن ضعیف ترین مقطع این فصل خودش به لحاظ 
نتیجه گیری است. اگر 24هفته سپری شده از لیگ برتر را به 6مقطع 
4هفته ای تقسیم کنیم، سرخپوشــان در این 6مقطع به ترتیب 7، 
8، 10، 10، 10 و 5امتیاز به دســت آورده اند. 4هفته ابتدایی لیگ 

که با شكســت مقابل آلومینیوم و مســاوی با گل گهر تمام شد، 
مه بدترین مقطع فصل برای سرخپوشــان بود اما آنها در  ا د ا

توانستند به روندی برسند که حاصل کارشان از هر 
4بازی 3برد و یک مساوی بود. اما تیم یحیی در 
4هفته اخیر با افتی فاحش روبه رو شد؛ ابتدا در 

آبادان شكســت خورد و بعد از یک برد خفیف در 
مسجدسلیمان در بردن اســتقلال و هوادار ناکام 
ماند. جالب است که هوادار با سرمربی استقلالی اش 
در 2 بازی رفت و برگشت پرسپولیس را متوقف کرده 

و جالب تر اینكه عنایتی حتــی از فرهاد مجیدی هم 

راحت تر توانست پرســپولیس را متوقف کند. درحالی که میانگین 
گل زده قرمزها در کل فصــل 1.42گل در هر بازی بــوده، آنها در 
4بازی اخیر فقط 0.75گل در هر بــازی زده اند؛ یعنی تقریبا نصف 
آمار خودشان در فصل جاری. میانگین گل های خورده پرسپولیس 
در 4بازی اخیر هــم یک گل در هر بازی اســت کــه ضعیف تر از 
میانگین0.71 آنها در کل فصل است. تنها نقطه امیدوارکننده 
سرخپوشان در بازی های اخیر کلین شیت در بازی با 
هوادار بود که بعد از مدت ها با درخشش نسبی 
احمد گوهری به دست آمد. پرسپولیس که در 
5مسابقه قبلی اش گل خورده بود، این هفته 
بالاخره با نمایش خوب گوهری کلین شیت 
کرد تا این دروازه بان روحیه بهتری برای بازی 
حساس هفته آینده در جام حذفی پیدا کند. کار 
پرسپولیس به جایی رسیده که تنها نقطه روشن 

این تیم گل نخوردن از هوادار رده یازدهمی است!

نكته بازی

متریكاآماربازی

4هفته 5امتیاز؛ بدترین پرسپولیس فصل

چهفصلبیثمری!
 کار پرسپولیس برای قهرمانی در لیگ سخت تر شد اما همه زیان های

 این  تیم همین نیست

توقف ناباورانه برابر هوادار در هفته بیست وچهارم لیگ 
برتر باعث شد امیدهای پرسپولیس برای کسب عنوان 
قهرمانی کمرنگ  تر از قبل شود. دیگر نكته آزاردهنده 
برای سرخ ها اما این بود که ترمز این تیم برابر یک مربی 
استقلالی کشیده شد. در حقیقت رضا عنایتی در هر 
دو بازی رفت و برگشت توانست پرسپولیس را متوقف 
کند و همین مسئله محبوبیت آقای گل پیشین آبی ها 
را بین هواداران استقلال دوچندان کرد. بعد از پایان 
بازی، رســانه های هواداری این تیم پر شد از تصاویر 
عنایتی و قدردانی آبی هــا از او. عنایتی اما تنها مربی 
استقلالی لیگ نیست که یحیی گل محمدی باعث شد 
بین هواداران تیم ســابقش ارج و قرب پیدا کند. خیر 

یحیی امسال به بقیه دوستان هم رسیده است!

پیش از تعطیــلات نــوروز، شكســت غیرمنتظره 
پرسپولیس برابر نفت آبادان باعث شد شكاف اصلی 
در صدر جدول اتفــاق بیفتد. این باخــت برابر تیم 
علیرضا منصوریان رقم خورد و هافبک اسبق استقلال 
را بار دیگر در کانون توجه و تحسین هواداران این تیم 
قرار داد. بعد از آن مسابقه کلی ستایش از منصوریان 
به عمل آمد، هرچند هفته بعــدش در تهران چالش 
معروف علیمنصور و فرهاد مجیدی، کمی این مسئله 

را تحت الشعاع قرار داد.
پرده دیگری از خدمات یحیی به مربیان استقلالی اما با 
تقدیم سوپرجام به جواد نكونام اکران شد. پرسپولیس 
این بازی را با یــک گل به تیم اهــوازی واگذار کرد تا 
جواد نكونام دومین جام دوران مربیگری اش را بگیرد 

و حسابی لذت ببرد. اینها برای نكونام رزومه خوبی 
می ســازد؛ تا جایی که او شــاید حالا خودش را 
صاحب ظرفیت برای حضــور روی نیمكت تیم 
ملی هم می بیند. این لطف را یحیــی به او کرد 
و البته پس از بازی هم کاســه و کوزه ها را بر سر 
مهدی شــیری شكســت. با این تفاسیر به نظر 
می رسد پرسپولیسی ها بیش از پیش باید نگران 
رویارویی بــا آلومینیــوم اراک در جام حذفی 
باشند، چرا که این تیم هم یک مربی استقلالی 
جذب کرده و مهــدی رحمتی را بالای ســر 
خودش می بیند. آیا قرار است رحمتی هم بعد از 

بازی با پرسپولیس بیش از گذشته تبدیل به چهره 
محبوب استقلالی ها شود؟ 

بهروز رسایلی| شاید حتی بدبین ترین هوادار 
پرســپولیس هم تصورش را نمی کرد این تیم 
در هیچ یــک از 2 بازی رفت و برگشــت لیگ 
بیست ویکم موفق به شکست هوادار نشود. با 
این حال تیم تــازه صعودکرده به لیگ برتر، در 
هر دو بازی سرخپوشان را متوقف کرد تا 4امتیاز 
حیاتی در کورس قهرمانــی از این تیم گرفته 
باشد. پرسپولیس که این فصل با شکست برابر 
الهلال و فولاد، لیگ قهرمانان آسیا و سوپرجام 
را از دست داده بود، حالا در آستانه از کف دادن 
قهرمانی در لیگ برتر اســت؛ آنچه شاید نوار 
قهرمانی های پیاپی این تیــم را پاره کند. همه 
خسران و زیان های پرســپولیس در این فصل 
اما همین نیست. آنها در لیگ امسال چیزهای 

بیشتری را هم از دست دادند.

  داربی را نبردند
تصور کنید لیگ 21همین امروز به پایان برسد 
و پرسپولیس هم نتوانســته باشد جام را بالای 
سر ببرد؛ از این فصل کدام تصویر زیبا در ذهن 
هواداران جاودانــه خواهد بود؟ هیچ تصویری. 
پرسپولیس امســال تقریبا هیچ مسابقه ای را 

راحت و مقتدرانه نبرد و از آن مهم تر اینکه در 
هیچ یک از 2داربی رفت و برگشــت نتوانست 
استقلال را شکست بدهد. در فصلی که قهرمان 
نمی شوید، حداقل پیروزی برابر رقیب دیرینه 
التیامی بر زخم هاست، اما داربی رفت به شدت 
کسالت بار بود و مساوی شد، در داربی برگشت 
هم مثل همیشه اشتباه یحیی گل محمدی در 

مدیریت بازی کار دست سرخ ها داد.

  جوان گرایی نکردند
قرار نیست تیم هایی مثل پرسپولیس و استقلال 
در حجم انبوه رو به استفاده از بازیکنان جوان 
بیاورند و چهره جدید به فوتبال ایران معرفی 
کنند، اما قرار هم نیست کاملا مصرف گرا باشند و 
هیچ تولیدی از خودشان نداشته باشند. بیشتر از 
2 سال است همه از یحیی ایراد می گیرند که چرا 
در بازی دادن به جوانان خشک دستی می کند. 
او هرگز جسارت کافی برای جبران این کاستی 
را نداشــته و حتی 2فصل پیش که 4هفته قبل 
از پایان مسابقات قهرمان شد، باز در مسابقات 
تشریفاتی هم به بازیکنان کم سال و گمنام بازی 
نداد. طبیعتا لیگ 21هم از این قاعده مستثنی 

نبود. کل فصل را که نگاه کنید، یحیی هیچ برگ 
برنده ای در پرســپولیس رو نکرد و بذری برای 
فردای این تیم نکاشت. شــاید نهایتا دقایق 
کوتاهی به محمد عمری بازی رسیده باشد که 

این هم اصلا کافی نیست.

  اخلاقی هم خوب نبودند
پرسپولیس در این سال ها مشهور شده بود به 
تیمی که فرهنگی متفاوت دارد، همه در آن تلاش 
می کنند و کسی غرولند نمی کند. از بین رفتن این 
فرهنگ اما، بدترین اتفاقی بود که در فصل جاری 
رخ داد. تمام باشــگاه خلاصه شد در اعتراض، 
انتقاد، شکایت، حمله، بیانیه نویسی و بهانه گیری. 
شاید چکیده این عادت جدید، بیش از همه در 
شمایل خود یحیی نمایان بود؛ مردی که زود به 
زود عصیان می کــرد، بازیکن خودش را بیرون 
می انداخت، گریبان داور را می گرفت یا استعفا 
می داد و صفحه اش را می بست. اگر بخواهیم نگاه 
بلندمدت تر داشته باشیم، این تغییر فرهنگ 
بدترین اتفاقی بود که برای پرسپولیس رخ داد 
و ممکن اســت در فصول آینده هم به این تیم 

لطمه بزند.
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وز سوژه ر

خیلی بد است برای شما
 در مورد قطع تصاویر تلویزیونی
 در بازی هوادار و پرسپولیس

یكی از حواشی عجیب و پرسروصدای بازی هوادار و 
پرسپولیس، قطع تصاویر تلویزیونی در نیمه دوم بود. 
در اوج حساسیت بازی، به طور ناگهانی چند دقیقه 
تصاویر قطع شــد و عكس گل و بوته نشان دادند. 
بعد هم محمدحسین میثاقی خیلی ریلكس روی 
آنتن زنده ظاهر شد و شروع کرد به ارائه یک سری 
توضیحات بدیهی و عجیــب در مورد برنامه لیگ و 
چیزهایی از این دست. قشنگ معلوم بود که مردم 
در آن دقایق حسابی عصبانی هستند. هزاران کامنت 
در این مورد تولید شــد تا اینكه بالاخره مشكل را 
حل کردند و دوباره تصاویر بــازی روی آنتن رفت. 
میثاقی هم خیلی راحت گفت:»مشكل از ماهواره 
بوده اســت.« خب ما الان از کجا بفهمیم این یعنی 
چه و تقصیر چه کسی است؟ تلویزیون بابت پخش 
مسابقات فوتبال به باشــگاه ها پول نمی دهد و این 
بدون شک علت العلل همه بدبختی های اقتصادی 
فوتبال ایران است. لااقل فرایند پخش بازی ها باید 
به شكل آبرومندانه و استاندارد باشد. آن از کمیت و 
کیفیت دوربین ها و این هم از قطع تصاویر که هر بار 
به بهانه ای تكرار می شود. به خدا در این عصر و زمانه، 
وقوع چنین اتفاقاتی برای صداوسیمای ایران بد است. 

خیلی بد است.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

3382555-23167استقلال1

24148234171750پرسپولیس2

24136535152042سپاهان3
2410862218438فولاد4
249873123835مس رفسنجان5
2381052221134گل گهر6
2371152219332پیكان7

231-2394101719ذوب آهن8

331-248791922صنعت نفت آبادان9

230-2461261618آلومینیوم اراک10

228-2461081315هوادار11

627-2451272127نساجی12
820-2448121725تراکتور13
1416-2421012822فجر سپاسی14
2014-232813929نفت  مسجدسلیمان15
2113-2327141132پدیده مشهد16

* بازی های شب گذشته در جدول لحاظ نشده است

یحیی؛عاملاتحاداستقلالیها
 سرمربی پرسپولیس چگونه همه مربیان آبی لیگ را رستگار کرد؟

عنایتی آخرین استقلالی است که از یحیی امتیاز گرفته است

تصور کنید لیگ 
21همین امروز 
به پایان برسد 
و پرسپولیس 
هم نتوانسته 
باشد جام را 

بالای سر ببرد؛ از 
این فصل کدام 

تصویر زیبا در 
ذهن هواداران 

جاودانه خواهد 
بود

بوندس لیگا آلمان

ارلینگ هالند  )دورتموند( 16

31 لواندوفسکی )بایرن(
پاتریک شیک )بایرلورکوزن( 20

کریم بنزما )رئال مادرید( 24

لالیگا اسپانیا

خوزلو )آلاوس( 12

ایاگوآسپاس )سلتاویگو( 13

وینیسیوس )رئال مادرید( 14

اونال  )ختافه( 14

دتوماس )اسپانیول( 14

خوانمی )بتیس( 14

لیگ برتر انگلیس

دیگو ژوتا )لیورپول( 14

سون )تاتنهام( 12

محمد صلاح )لیورپول( 20

جدول گلزنان
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انگلیس
سهشیرها

قابل توجه کارشناسان تلویزیونی و مدرسان فوتبال؛ سبک فوتبال 
انگلیس دیگر براساس بازی هوایی نیست. همین الان در لیگ برتر 
تیم های چلسی، منچسترسیتی، منچستریونایتد، لیورپول، لستر، 
آرسنال وخیلی از تیم های دیگر ســبک های کاملا متفاوتی را از 
فوتبال به نمایش می گذارند. مخلوطی از این سبک ها در تیم ملی 
هم دیده می شود اما با همه اینها گرت ساوث گیت سبک خاصی 
ندارد. پرســتاره ترین تیم ملی انگلیس در تاریخ گاهی با 3 مدافع 
مرکزی و در اغلب موارد با سیســتم 1-3-2-4 به میدان می رود. 
انگلیس در حال حاضر ستاره های پابه توپ زیادی در خط حمله و 
هافبک دارد؛ رحیم استرلینگ، فیل فودن، ماونت، جک گریلیش، 
ســاکا و خود هری کین که برخلاف قد بلندش، روی زمین تبحر 
بیشــتری دارد. مدافعان بلندقــد ســاوث گیت در ضربات کرنر 

خاطرات برتری هوایی فوتبال انگلیس بر رقبا را زنده می کنند.

گرت ساوث گیت وقتی در کریســتال پالاس بازی می کرد به نورد 
مشهور شــد چون لحن و صدایش شــبیه دنیس نوردن، گوینده 
رادیویی بود. او نه ســبک خاصی دارد و نه لقب ویژه دیگری. یک 
آدم و مربی کاملا معمولی اســت. درمجموع در 2تیم مربیگری 
کرده، یکی در میدلزبورو و از ســال2016 در تیم ملی انگلیس. او 
یک بار با تیم ملی به نیمه نهایی لیگ ملت های اروپا در نخســتین 
دوره این مســابقات راه یافته و سوم شــده و یک بار تا نیمه نهایی 
جام جهانی2018 پیش رفته و به مقام چهارمی رسیده. در تابستان 
امســال هم در فینال یورو در ضربات پنالتی مغلوب ایتالیا شد. او 
70بار تیم ملــی انگلیس را هدایت کرده کــه حاصل آن 46برد، 
14تساوی و 10باخت است؛ میانگین 65.7امتیاز در هر بازی. او 
در تیم ملی زیر 21سال میانگین 0.73امتیاز در هر مسابقه داشت.

انگلیس یــا همان مخترع فوتبــال مدرن هم مثــل تیم ملی ولز 
نخستین بازی ملی تاریخش را برابر اســکاتلند برگزار کرده و به 
نتیجه ای بهتر از تساوی بدون گل نرسیده است. تیم ملی انگلیس 
در 30نوامبر امســال و دقیقا یک روز پس از دیدار ایران و آمریکا 
150ساله می شود. انگلیسی ها ترجیح می دهند اسکاتلند از پلی آف 
اروپا بالا نیاید چون اســکاتلند در کنار آلمان بزرگ ترین دشمن 

فوتبالی انگلیس محسوب می شود.
غیر از قهرمانی سال1966 که در خانه به دست آمد، بهترین عنوانی 
که مخترعان فوتبال مدرن در جام جهانی به دست آورده اند، 2 مقام 
چهارمی در ســال های 1990 و 2018 است. انگلیس تنها 16بار 
در جام جهانی حضور داشــته و این هفدهمین حضور آنهاســت. 
سه شیرها در ســال های اولیه یعنی 1930 تا 1938 غایب بودند 
و حتی در فیفا هم عضویت نداشــتند. انگلیســی ها اولین بار در 
سال1950 در مسابقات شــرکت کردند. 2 دوره پشت سرهم در 
سال های 1974 و 1978 هم نتوانستند به جام جهانی راه یابند و 

این اتفاق در سال1994 هم برای شان رخ داد.
آمار تعداد بازی انگلیســی ها در ادوار جام های 

جهانی هم تعریفی ندارد و سه شــیرها تنها 
69بار در مرحلــه نهایی ایــن رقابت ها به 
میــدان رفته کــه 29برد، 21تســاوی و 

19باخت دستاورد آنها بوده؛ 91گل زده 
و 63گل خورده. وضعیت آنها در جام 
ملت های اروپــا و یورو هم تعریفی 
ندارد و تنها یــک نایب قهرمانی و 
2عنوان ســومی در کارنامه تیم 
ملــی انگلیس دیده می شــود. 
تیــم کم افتخار اما ریشــه دار 
انگلیــس هم اکنــون حتی 

بالاتر از فرانســه و پرتغال 
پرستاره ترین تیم جهان 
است. از میان بازیکنانی 
که اخیرا دعوت شده اند 

تنها جود بلینگام )دورتموند(، توموری 
)میلان( و تامی آبراهام )آاس رم( خارج از 
لیگ برتر بازی می کنند و همگی در لیگ 

داخلی اشتغال دارند.
هری کین که در همین فیفادی با گلزنی 
به ســوئیس تعداد گل های ملی اش را به 

عدد49 و برابر با بابی چارلتون کبیر رساند، 
با 4گل دیگر به رکورد وین رونی که بهترین 
گلزن تاریخ تیم ملی است می رسد. رونی در 
120بازی این تعداد گل را به ثمر رســانده و 

کین در 69بازی.

آشنایی با حریفان ایران

بازی انتقامی امشــب رئال مادرید با چلســی تکرار دیدار 
نیمه نهایی فصل پیش لیگ قهرمانان اســت که آبی های 
لندن در بازی برگشت موفق شــدند تیم زیدان را ببرند و 

راهی فینــال و درنهایت قهرمان شــوند. هر دو 
تیم در روزهای اخیر اســیر حاشــیه هایی 

بوده اند. چلســی به خاطر جنگ اوکراین 
از آبراموویچ پس گرفته شــده، توماس 
توخل پس از 13سال در حال جدا شدن 
از همســرش اســت، پولی در حساب 
باشگاه نیست و ســتاره ها ممکن است 

پیش از پایــان فصل به دلیــل پرداخت 
نشدن حقوق شان تیم را تحریم کنند و جدا 

شــوند. آنها آخرین بازی لیگ را با شکســت 4 بر 
یک مقابل برنتفــورد به پایان رســانده اند. آبی های لندن 
یک سال پیش در همین روزها 5 بر 2 به نیوکاسل باختند و 
درنهایت قهرمان اروپا شدند اما شرایط امروزشان به خوبی 
اوضاع فصل قبل نیســت. رئال مادرید هم پس از شکست 
خردکننده 4 بــر صفر در ال کلاســیکوی خانگی کمی از 
لحاظ روحیه افت کرده. آنها به زور و درحالی که استحقاقش 
را نداشــتند در بازی این هفته لالیگا در زمین سلتاویگو 
برنده شــدند. آنچلوتی تا آخرین لحظه کرونا مثبت بود و 
احتمالا بازی امشب را از دســت داده است. در آستانه این 
دیدار حساس امباپه مصاحبه ای کرده و گفته ممکن است 
در پاریس بماند. این یک ضربه روحــی برای مادریدی ها 
بود. پاری سن ژرمن به او پیشنهاد 100میلیون یورو پاداش 
تمدید قرارداد و سالی 50میلیون دستمزد داده که رؤیایی 
اســت. امانوئل مکرون )رئیس جمهور فرانسه(، سارکوزی 
)رئیس جمهور سابق فرانســه( و امیر قطر بیشترین فشار 
را برای تمدید امباپه وارد می کنند. موضوع تمدید قرارداد 
امباپه به یک موضوع سیاســی تبدیل شــده. پدر امباپه 
مخالف رفتن او و مادرش موافق است. همه اینها باعث شده 
هر دو تیم چلسی و رئال در دیدار رفت مرحله یک چهارم 

پایانی با تمرکز کامل در زمین حاضر نشوند.

  رئال مادرید همیشه مقابل مدافع عنوان قهرمانی پیروز 
بوده اما در 5 بازی رســمی مقابل چلسی موفق به پیروزی 

نشده است.

  تنهــا 4 بازیکن در ایــن فصل لیگ هــای اروپایی روی 
30 گل یا بیشتر تأثیر مستقیم داشــته اند که کریم بنزما 
در صدر آنها قرار دارد؛ بنزما)35( با 24 گل و 11 پاس گل، 
لواندوفســکی)32( بــا 31 گل و یک پــاس گل، 
صــلاح)30( بــا 20 گل و 10 پــاس گل و 

امباپه)30( و 17 گل و 13 پاس گل.
   وینی در این فصل 17 گل زده اما فقط 
5 گل از گل هایش در ســال 2022بوده 
اســت. وینی در این فصــل 14 پاس گل 
داده کــه فقط 5 پاس از شــروع ســال 

2022تا کنون بوده است.
  میلیتائو که به دلیل آسیب دیدگی در نیمه 
دوم بازی با سلتاویگو تعویض شــد، بدون مشکل 
تمرین کرده و برای این بازی آماده است. با این وجود اگر 
میلیتائو در بازی رفت مقابل چلسی کارت زرد بگیرد، بازی 

برگشت مقابل این تیم را از دست خواهد داد.
  اگر آنچلوتی از نظر پزشکی جواز حضور دراین مسابقه را 
به دست نیاورد، هدایت تیم در دست پسر جوانش، داویده 
خواهد افتاد اما همه می دانند که او این کاره نیست. در بازی 
با ســلتا هم که رئال توپ و مالکیت را به حریف داده بود، 
آنچلوتی کوچک اقتداری نداشت. حتی مودریچ در دقایقی 
تیم را کوچ کرد. مودریچ در دقیقــه74 بازی جایش را به 

فدریکو والورده داد. در زمانــی که میلیتائو دچار 
مصدومیت شــد، مودریچ بــه او گفت: »ناچو 
بجنب، باید وارد شــوی.« و وقتــی که ناچو 
در حال گرم کردن بود، لــوکا اصرار ورزید: 

»ناچو، گرم کن، بجنب.« کمی بعد مارسلو 
از میلیتائــو می خواهد خــودش را روی 
زمین بیندازد که تعویض شود. مودریچ 
که اســترس گرفته هم خطاب به مدافع 
برزیلی فریــاد می زند:»خودت را بینداز، 

لعنتی!« وقتی که میلیتائو مقاومت می کند، 
لوکا فریاد می زند: »عجب احمقی هستی، وای 

خدای من!« لوکا به حدی عصبانی می شود که بطری را 
به زمین می کوبد. این نشان می دهد مودریچ از الان خودش 

را آماده مربیگری هم کرده است.
  آنچلوتی با اینکه رئال را با اقتــدار به صدر لالیگا برده و 

این تیم با نزدیک ترین تعقیب کننده 12امتیاز فاصله دارد، 
وضعیت خود را روی نیمکت این تیــم در خطر می بیند. 
آاس که روزنامه هوادار رئال مادرید است درباره او نوشته: 
»برای تعویض مربی لازم نیســت رئال 8بر صفر ببازد. اگر 
رئال مادرید مقابل چلسی خوب بازی نکند و حذف شود، 

آنچلوتی بیرون از دیوار قلعه سلطنتی خواهد بود.«
  ژاوی که این روزها این همه از او تعریف می شود و توانسته 
بارسلونا را به دوران اوج پیش از والورده برگرداند، از لحاظ 
امتیازگیری تقریبا برابر با آنچلوتی عمل کرده. او در 17بازی 
روی نیمکت بارسلونا در لالیگا، 40 امتیاز گرفته و یک دیدار 
عقب افتاده با وایکانو دارد. آنچلوتی در همین مقطع 18بازی 
داشته و 42امتیاز گرفته. ژاوی از لیگ قهرمانان حذف شده 
و کارلتو همچنان در این لیگ هســت. ژاوی ال کلاسیکوی 
ســوپرجام را هم باخته. با همه اینها همــه از ژاوی تعریف 

می کنند و برای اخراج کارلتو روزشمار راه انداخته اند.
  روملو لوکاکو با انجام بــازی مقابل برنتفورد پنجاهمین 
بازی خود را برای چلسی انجام داد و آماده دیدار با رئال شد. 

باید دید توخل امروز به او اعتماد می کند یا خیر.
  کلمــان تورپن، داور فرانســوی بازی میان چلســی و 
رئال مادرید را ســوت می زند. تورپن 39ساله در این فصل 
پرکار بوده و بازی های دورتموند - رنجرز، وستهم - سه ویا، 
میدتیلند - آیندهــوون، لودگورتس - مالمــو، ویارئال - 
آتالانتا، بارسلونا - دینامو، میلان - پورتو، اسپارتاک 
- ناپولیف پورتــو - اتلتیکو و بایــرن مونیخ - 
سالزبورگ را قضاوت کرده است. رئال مادرید 
با قضاوت تورپن همیشه پیروز بوده و چلسی 
با قضاوت او همیشــه باخته است. رئال در 
دسامبر2014 مقابل لودگورتس با نتیجه 
4 بر صفر پیروز شــد و در مه 2018 در 
فینال لیگ قهرمانان با نتیجه 3بر یک به 
پیروزی رسید و در نوامبر2018 نیز مقابل 
رم با نتیجه 2 بر صفر برنده شــد. چلسی با 
قضاوت این داور در استمفوردبریج با نتیجه 3 بر 
صفر مقابل بایرن در فوریه2020 بازنده بوده و در مقابل 
پورتو در آوریل2021 با نتیجه یک بر صفر شکست خورده 
است؛ چلسی - بایرن )اخراج آلونسو(، چلسی - پورتو )گل 

برگردان مهدی طارمی(.

انتقامنیمهنهاییدریکچهارم
رئال درگیر امباپه و چلسی اسیر حاشیه های جنگ اوکراین است

خوششانس
مثلبایرن

همزمان با دیدار حساس و جنجالی چلسی-رئال آخرین 
بازی دور رفت مرحله یک چهارم پایانی لیگ قهرمانان 
بین بایرن مونیخ و ویارئال برگزار می شــود. این دیدار 
می توانســت با صعود یوونتوس و برخورد احتمالی یووه 
با بایرن جذاب تر شود اما تورینی ها بازی برگشت را 3بر 
صفر به قهرمان فصل پیش لیگ اروپــا واگذار کردند و 
حذف شــدند. ویارئال در 5بازی آخر خود 3 بار باخته و 
این هفته هم به تیم ضعیف لوانته 2 بر صفر بازی را واگذار 
کرده و هفته قبل به کادیس باخته. با این حال نمی شــود 
آنها را حریفی دست وپا بسته قلمداد کرد. اونای امری که 
متخصص فتح لیگ اروپاست انگار قاعده بازی در لیگ 
قهرمانان را هم یاد گرفته اســت. بایرن مونیخ در بازی 
رفت مرحله قبلی در برابر سالزبورگ به مشکل خورد و 
به زور مساوی کرد اما در دیدار برگشت حریف اتریشی را 
درهم کوبید. خوش شانسی بایرن این است که معمولا به 

قرعه های خوب می افتد.

   آخرین رویارویی بین 2 تیــم با برد تیم آلمانی در هر 
دو دیدار رفت و برگشت با نتایج 2 بر یک و 3 بر یک تمام 

شد و از آن رویارویی 10 سال و نیم می گذرد.

   درباره جدایی احتمالی لواندوفســکی و گنبری در 
پایان فصل شایعاتی مطرح شده؛ لوا به بارسلونا و گنبری 
به رئال. همین موضوع شاید کمی تمرکز بایرنی ها را به هم 

ریخته باشد.

   تولیســو در بازی با فرایبورگ باز هم مصدوم شد. 
او تا این جای فصــل 22-2021، 4 بار مصدوم شــده و 
13 بازی تیم را از دست داده است. 2 بار ابتلا به کرونا، 2 بار 
مصدومیت همسترینگ، مشکلات عضلانی و مصدومیت 
ساق پا ازجمله آنها بوده است. آلفونسو دیویس هم که 

مدت هاست مصدوم است و به این بازی هم نمی رسد.

   فرزند ســوم کیمیش به دنیا آمد اما با وجود این این 
بازیکن مشــکلی برای همراهی تیم در مقابل ویارئال 

نخواهد داشت.

   آنتونی تیلور انگلیسی قضاوت بازی چهارشنبه شب 
بایرن مونیخ برابر ویارئال را به عهــده دارد. دیدارهای 
قبلی بایرن در اروپا با قضاوت تیلور؛ بایرن2 - سویایک 
)سوپر کاپ 2020(، اندرلخت یک - بایرن 2)گروهی لیگ 
قهرمانان 2017(، بایرن 5- روستوف صفر )گروهی لیگ 

قهرمانان 2016(.

از میان بازیکنان 
سابق چلسی که در رئال 

بازی می کنند، ادن آزار که تن 
به جراحی داده و فصل را از دست 
داده؛ کورتوا اما در اوج آمادگی 
قرار دارد. او در ماه های اخیر به 

یک فوق ستاره برای رئال 
تبدیل شده است.

ریسکبرایآقایشماره9
چرا طارمی- میلان بعید به نظر می رسد؟

خبرهای نقل وانتقالاتی پیرامون مهدی طارمی یادآور اخباری از این دست است که 
در 9سال اخیر درباره علاقه همه باشگاه های بزرگ فوتبال در جهان به سردار آزمون 
منتشر می شد و سردار در همان روســیه از این تیم به آن تیم می رفت تا اینکه در 
آخرین روزهای پیش از جنگ روسیه با اوکراین، به جدایی رضایت داد و به لورکوزن 
در بوندس لیگا رفت. تازه ترین باشگاهی که به طارمی ابراز علاقه کرده، آث میلان 
است. میلان که در 2 فصل اخیر برای قهرمانی جنگیده، پول زیادی در بساط ندارد. 
پیولی در ســال های اخیر همواره به دنبال بازیکنان ارزان یا قرضی یا رایگان بوده. 
با وجود زلاتان ایبراهیموویچ 41ساله و اولیویه ژیرو 30ساله جای زیادی در خط 
حمله برای مهاجم جدید نیست. براهیم دیاس هم که از رئال مادرید قرضی گرفته 
شده، در پست شماره10 بازی می کند. در خط حمله وینگرهایی مثل آنته ربیچ 
کروات، رافائل لیائوی پرتغالی، دنیل مالدینی که وارث مالدینی های کبیر است و 

مارکو لازتیچ صرب حضور دارند و ترافیک سنگینی است.
میلان بازیکنــان را قرضی یا رایــگان در اختیار می گیرد و رایگان هم از دســت 
می دهد. فصل پیش چالهان اوغلو و دوناروما را مفت به اینترمیلان و پاری سن  ژرمن 
دادند و تابستان آینده هم نوبت برخی بازیکنان دیگر است مثل فرانک کسیه که 
گفته می شود رایگان به بارســلونا خواهد رفت و حتی بر سر دستمزد 8.5میلیون 
یورویی اش هم با کاتالان ها به توافق دســت یافته. پورتو روی طارمی برچســب 
20میلیون یورویی گذاشــته که از نظر میلان خیلی زیاد اســت. بــا وجود این، 
کونسیسائو، ســرمربی پورتو با مهاجم ایرانی اش خوب تا نمی کند و او را در بازی 

برگشت با لیون بازی نداد تا تیمش حذف شود. در بازی پریشب مقابل سانتاکلارا هم 
تنها 17دقیقه به مهاجم شماره9 تیمش بازی داد. در مجموع پورتو هم نشان داده 
مشکلی با فروش ستاره  هایش ندارد. در همین نقل وانتقالات زمستانی بازیکنانی 
مثل سرجیو اولیویرا که به رم قرض داده شد، دیاس که به لیورپول فروخته شد و 
کرونا و برخی دیگر از تیم رفتند. باشگاه پرتغالی 5میلیون یورو برای خرید طارمی 
از ریوآوه هزینه کرد و حالا با کمتر از 20میلیون حاضر به واگذاری او نیست و این 
چیزی نیســت که میلان بخواهد. سایت ترانســفرمارکت او را چهارمین بازیکن 
گران پورتو، شانزدهمین بازیکن باارزش لیگ برتر پرتغال و بازیکن شماره518 در 

رنکینگ جهانی باارزش ترین بازیکنان جهان معرفی کرده است.
از میان 20بازیکنی که از میلان به صورت قرضی در تیم های دیگر بازی می کنند، 
7تای آنها مهاجم هستند؛ بازیکنانی مثل گابریل کاپانی، لوان کاپانی، کلمبو، ینس 
هاگ، سینیوریله، تونین و ساجوت که البته هیچ کدام پدیده نیستند و بعید است 
فصل آینده به تیم اصلی برگردند. میــلان می  تواند به جای هزینه کرد 20میلیون 
برای طارمی بازیکنانی مثل لاکازت را رایگان در اختیار بگیرد یا با رئال مادرید بر سر 

انتقال قرضی یوویچ به توافق برسد. باشگاه ایتالیایی دنبال خرید رایگان 
ایسکو از رئال هم هست و گفته می شود بدش نمی آید ادن آزار را هم 
از رئال قرض بگیرد. با این ترافیک بعید است انتقال طارمی به میلان 
در آینده ای نزدیک رخ دهد یا اگر این اتفاق بیفتد، شاید برای خود 

او صلاح نباشد به دل چنین ترافیکی بزند، آن هم قبل از جام جهانی.
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بازگشت کیانوش و سهراب؟  از آشتی خبری نیست
 درحالی که دعوت از کیانوش رستمی و سهراب مرادی به اردوی تیم ملی وزنه برداری با واکنش های مثبتی همراه شده است

برخواه سرمربی تیم ملی می گوید بازگشت آنها به تیم بستگی به نظر خودشان دارد
فدراســیون وزنه برداری 22وزنه بــردار را به اردوی تیم ملی دعوت کرده اســت. در 
ظاهر، خبر اتفاق خاصی نــدارد؛ تیم ملی باید برای بازی های آســیایی 2022آماده 
شــود و طبیعی اســت که تیم ایران هم مثل همه تیم های دیگر برای حضور در این 
بازی ها خودش را آماده کند اما مسئله حضور نام 3وزنه بردار در لیست دعوتی است. 
سهراب مرادی، کیانوش رستمی و حافظ قشــقایی، نفراتی بودند که در این یکی دو 
سال اخیر به دلیل اختلاف با فدراسیون و کادر فنی یا حاضر نشده بودند به اردو بروند 
یا به اردو دعوت نشــده بودند. دعوت از آنها با واکنش های مثبت خبری همراه شده 
است. صحبت از آشــتی کنان و آتش بس بین وزنه برداران و طرف مقابل است اما نه 
محمدحسین برخواه، سرمربی تیم ملی این آشتی کنان را تأیید می کند و نه نزدیکان 

به این وزنه برداران.

  به اردو می روند یا نه؟
منتقدان فدراسیون خبر آشــتی کنان وزنه برداران با فدراسیون و سرمربی تیم ملی 
را به شــیطنت خبری تعبیر کرده اند. آنهــا می گویند بزرگ کــردن این خبر، برای 
کمرنگ کردن اتفاقات اخیر در فدراسیون است. مســابقات قهرمانی جوانان جهان 
قرار است از 12اردیبهشت در یونان آغاز شود اما از پایان اسفند، جوانانی که زیرنظر 
سعید علی حسینی تمرین می کردند به خانه هایشان رفته اند و از اردو خبری نیست. 
روزهای گذشته بدون هیچ اشاره ای به مســابقات قهرمانی جهان، گفته شد اردوی 

تیم برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا از بعد ماه رمضان پیگیری می شود. به نظر 
می رسد فدراسیون قصد ندارد تیم نوجوانان را به مسابقات قهرمانی جهان اعزام کند. 
2ماه دیگر مسابقات در مکزیک آغاز می شود اما هنوز هیچ خبری از اردو و تمرینات 

نوجوانان نیست.
مسئله بعدی اتفاقات مدیریتی فدراسیون است. ریاست مرادی در فدراسیون به 2علت 
با شائبه روبه روست. او بازنشسته است و پرونده شکایت از تخلف او در انتخابات ریاست 
فدراسیون هنوز در دیوان عدالت اداری باز است. مسئله بازنشستگی مرادی چندی 
پیش به قدری جدی شد که او از فدراسیون برکنار شــد و حتی وزارت ورزش داوود 
باقری نایب رئیس فدراسیون را به عنوان سرپرست انتخاب کرد. ولی یکباره مرادی به 
فدراسیون بازگشت. با اینکه سازمان بازنشستگی هنوز تکلیف بازنشسته بودن یا نبودن 
مرادی را مشخص نکرده است و دلیل آن برای جامعه وزنه برداری روشن نیست، وزیر 
ورزش ترجیح داده امور فدراسیون به دست خود مرادی اداره شود. در این بلبشو، مرادی 
هم نایب رئیس سابقش، باقری را برکنار کرده است. دلیل؟ مشخص نیست! شاید مرادی 

از سرپرستی کوتاه مدت او در فدراسیون دلخور است.
در این شرایط خبر بازگشت وزنه برداران مطرح به تیم ملی شاید همه اخبار را تحت تأثیر 
قرار دهد و توجها ت را به خودش جلب کند. اما سؤال این است که آیا وزنه برداران پیش 
از دعوت به اردو با فدراســیون و اعضای کادر فنی صحبتی کرده اند و حاضر هستند 
اختلافات گذشــته را فراموش کنند و به اردو بروند؟ یکی از نزدیکان به وزنه برداران 

می گوید که هیچ صحبتی نشده و این 3نفر هم هنوز تصمیم نگرفته اند به اردو بروند یا 
نه. برخواه سرمربی تیم ملی هم در گفت وگو با همشهری این حرف ها را تأیید می کند: 
»ما این 22نفر را به اردوی تیم ملی دعوت کرده ایم. هر کدام از آنها که شرایط بدنی شان 
خوب باشد و آمادگی اش را داشته باشــند، به اردو می آیند. اگر تمایل داشته باشند، 
تمرین می کنند و وزنه می زنند. وظیفه فدراسیون ارسال دعوت نامه است نه بیش از 

این. ورزشکار است که تصمیم می گیرد به این دعوت لبیک بگوید یا نه.«

  فرصت زیادی نیست
کمیته برگزاری بازی های آسیایی اعلام کرده است که کشورها 100روز قبل از شروع 
بازی ها باید اسامی نهایی نفرات را اعلام کنند. گفته می شود فدراسیون که روزهای 
زیادی را به خاطر مسائل مدیریتی از دست داده است، فرصت زیادی برای آماده سازی 
تیم ندارد. به خاطر همین مجبور شــده همه داشته هایش را به اردو دعوت کند حتی 
مخالفانش را. برخواه می گوید: »ما همه نفراتی را که فکر می کردیم می توانند به تیم 
ملی کمک کنند، به اردو دعوت کردیــم. در رکوردگیری روز هفتم خرداد هم نفرات 
اصلی مشخص می شوند. اینکه 100روز قبل از مسابقه باید اسامی بدهیم، در کار ما 
تأثیری نداشت. ما فقط امیدواریم امسال اتفاقات خوبی در وزنه برداری بیفتد.« اردوی 
تیم ملی از 9اردیبهشت شروع می شود و هنوز کیانوش رستمی، سهراب مرادی و حافظ 

قشقایی به دعوتشان واکنشی نشان نداده اند.

3 نفره ها به جام جهانی نرسیدند

تیم های 3نفــره زنان و مــردان ایران از راهیابی بــه جام جهانی 
بازماندند. اوایل طی این 4سال به لطف قوانین بین المللی و هدف 
فیبا برای گسترش این بازی، دو ســه بار از طریق رنکینگ، رنگ 
بازی های جام جهانی را دیدیم اما پــس از آن و وقتی که قوانین 
عوض شد، بعید نیست بعدازاین هر وقت پشت گوش مان را دیدیم 
مسابقه های جام جهانی 3نفره را ببینیم! 5فروردین در مسابقه های 
انتخابی آسیا، سهمیه هر جنسیت به زنان و مردان نیوزلند رسید 
درحالی که در بخش پسران شانس داشتیم. تیم های 3نفره در ایران 
از بین بازیکنانی که در آخرین مراحل اردوی تیم ملی بسکتبال خط 
می خورند انتخاب می شوند و نمی توانیم بگوییم اصلا 3نفره داریم!

اما و اگرها ی بلیت فروشی به سبک جدید

فدراسیون بسکتبال از تماشــاگران خواست با »ورود به سامانه و 
نام نویسی و پرداخت 100هزار تومان برای یک فصل«، مسابقه ها را 
از داخل سالن تماشا کنند. تدابیری هم برای اوضاع کرونایی صورت 
گرفته است اما پرسش هایی در »قوانین تهیه بلیت الکترونیک« 
وجود دارد که در مورد آنها توضیحی داده نشده. گرگانی ها که پیش 
از این از حضور 300تماشاگر در بازی نیمه نهایی بین شهرداری - 
شیمیدر خبر داده بودند فقط می توانند 50هوادار به سالن بیاورند! 
به سهم باشگاه ها اشاره ای نشده است. همینطور »کلیه مسابقه ها 
در سال1401« آیا فقط شــامل تهران است؟ پس در این صورت 

تکلیف میزبانی های گرگان چه می شود؟ امکانات سالن ها بماند...

بسکتبال باشگاه های ایران به نیمه نهایی رسید. نظم آوران سیرجان، 
شهرداری گرگان، شــیمیدر و ذوب آهن اصفهان از 18فروردین 
بازی های در کورس قهرمانی را برگزار می کنند. شوک رقابت های 
امسال را هم تیم سیرجانی وارد کرد که موفق به حذف مهرام شد. 
نیمه نهایی به صورت 3 از 5 مســابقه برگزار می شود. نظم آوران و 
ذوب آهن در مرحله اول 2 بار بازی مستقیم داشتند که تیم اصفهانی 
هر دو بار را با اختلاف 2 و یک امتیاز برد. شهرداری-شیمیدر بسان 
دیدارهای فصل1397، رقابت  جذابی دارند. در آن سال شهرداری 
بازی های جنجالی رفت و برگشت را از شیمیدر برد و فینالیست شد. 
در اوضاع کرونایی و بازی های متمرکز در تهران، شیمیدر از حرکت 

سیل آسای تماشاگران گرگانی به سالن در امان است.

در انتظارنیمه نهایی

زیر حلقه 
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال
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1 - از درجــات نظامــی - 

متدین و موحد
2 - ســنگ زینتی بنفش که 
از کانی های سیلیکاتی است 
- گیرنده امــواج تلویزیونی - 
سیاه و سفیدش خوردنی است

3 - شــب عرب - نــادان - 
فضا پیمایی که در سال1997 
برای مطالعه زحــل به فضا 

فرستاده شد
4 - اثــری از شــاتو بریــان 
فرانسوی - مشرق - تخم مرغ 

انگلیسی
5 - شــریف - هیــچ وقت - 

هدیه چهره گشایی عروس
6 - وضــوی بــدن زخمی - 

مبتلا - رهن دهنده
7 - تلخ - قلم نی - فیلمنامه

8 - طایفــه - چهاردهمین 
سوره قرآن - چین و چروک 

پوست
9 - مرتب و منظــم - مرتبه 

اجتماعی - نفس خسته
10 - همنشــین - نـــــان 

شب مانده - مأیوس
11 - طلایی - روش ها - هر 

گوشه زمین فوتبال
12 - طمع - گزنــــــــد - 

تکنیسین
13 - توانســتن - نوعــی 

بیماری پوستی - گسترش
14 - محنــت - مســجد 
مرواریــد در این شــهر هند 

است - شهری در گیلان
15 قره نی - ماشین بتن ساز

  
عمودی:

1 - از آثار فرانتــس فانون، 
نویســنده ادبیــات پایداری 

سیاهان
2 - از اعمــــــال حــج - 

غیراختیاری - ژله
3 - ترانــه خــواب کودک - 
صفحات داخلــی روزنامه - 

مرد عرب
4 - پراکندگی - خجستگی- 

میمون آدم نما
5 - دختر مازندرانی - بسیار 

مشتاق - وضع موجود
6 - پایان نامه - گوشــت به 
سیخ کشیده شــده - تازه و 

جدید
7 - حافظه اصلی کامپیوتر - 

رادار - رنج بی پایان!
8 - من به... لبت  ای دوست 
گرفتار شدم - دومین میدان 
نفتی بــزرگ ایــران - برنج 

شوشتری
9 - رود آرام - جای نگهداری 

پول های بانکی - هدیه
10 - تکیه کردن - امپراتوری 

آلمان - دندان های نیش
11 - دارای نوســان و تغییــر - 

داستان بلند - واحد طول روسی
12 - ریاست - خدمتکار - ضمیر 

دوم شخص مفرد
13 - آینده - سرباز نیروی دریایی 

- سرحد دار
14 - عنوان - گرو گذاشته شده - 

پشت سر هم
15 - فیلمــی ســاخته آلفــرد 
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